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روزنامه صبح ایران

"نظریه استعفای روحانی" نامیمون وخطرناک است 
انقلاب اسلامی پس از 40 سال امروز پای در مسیری گذاشته است 
که بدون تردید به شرایط ویژه و منحصربه فردی در منطقه رسیده 
و جایگاه امروز آن در تصمیم گیری ها و تصمیم سازی های منطقه 
بر کسی پوشیده نیســت.در معادلات بین المللی نقش بی دلیل 
جمهوری اسلامی به عنوان قطب منطقه ای با گفتمان مشخصی در 
کنار برخی  اقطاب دیگر جهان مثلًا:هند،مالزی،ترکیه،مصر و........ 
غیرقابل اغماضی اســت.حضور جمهوری اسلامی در صف بندی و 
تقسیم بندی های قدرت سیاسی و حرکت در مسیر حفظ کرامت 
و اقتدار ایران و ایرانی را نمی توان نادیده گرفت.این مهم میسور نگردیده و مستمر نخواهد 
بود مگر با وحدت و یکپارچگی داخلی و تقســیم و تسهیم قدرت داخلی مبتنی بر آراء و 
نظارت مردم ایران در مرکز))تئولند(( و یکی از حیاتی ترین آبراههای جهانی و منطقه ایی 
با حفظ اقتدار داخلی می تواند قدرت بلامنازع سیاسی،علمی،اقتصادی و حتی مالی در بین 
کشــورهای حوزه ))تئولند((باشد.دولت روحانی در نیمه ی راه دور دوم ریاست جمهوری 
یازدهم با آزمونی بزرگ و تعیین کننده روبرو است،آزمون ماندن برمدار ))عقلانیت و تدبیر((.

))نظریه اســتعفای روحانی(( آن قدر خطرناک و نامیمون است که ))عبور از خاتمی (( و 
))خروج از نظام(( غیر عقلایی و ناصواب بود.برگزاری انتخابات 2 اسفندماه مجلس شورای 
اسلامی و بستن حساب های مالی سال 98 بودجه و دولت و ورود اولین باره به بودجه ی 
دوساله مبتنی بر درآمدها و معاملات غیرنفتی )حداقل فروش نفت( ازجمله آزمون های 
بزرگ و مؤثر دولت تدبیر و امید در ســال ها و روزهای باقیمانده است.روحانی اصولگرا با 
تمام نقاط ضعف و قابل انتقادی که در دولت دیده می شــود اما کارنامه ی قابل قبولی در 
بسیاری از حوزه ها داشته اســت.دولت ترکیبی و مشارکتی ایشان نیز مستظهر  به رأی 
مردم و حمایت های رهبری معظم انقلاب است.اشتباهاتی که دولت احمدی نژاد در مسائل 
انحرافی و خانه نشینی و برچیدن سازمان برنامه وبودجه و چندین خطای استراتژیک دیگر 
مرتکب شدند را نباید تکرار کرد.برخی از سیاسیون هر دو جریان )اصولگرا_اصلاح طلب( 
با نزدیک شدن به انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی،برای اینکه از نمد این 
موضوع بــرای خود کلاهی ببافند بی میل به طرح و اصرار بر تحقق یافتن عینی موضوع 
نیستند. اصولگرایان برای ناکارا جلوه دادن دولت و تخریب آن به منظور ایجاد اقبال عمومی 
ازدست رفته خویش در سال های قبل و استفاده از فضای اقتصادی و مشکلات  مستحدثه  
و اصلاح طلبان برای فرار به جلو و عدم پاسخگویی به برخی مشکلات که به نوعی نتیجه ی 
تصمیمات، هدایتگری های اجتماعی و تکرار انتخاب های قبل است می باشد کشمکش های 
داخلی و وزن کشــی های سیاسی اگر بر پایه ی شــرایط موجود داخلی و احتمال کاهش 
مشارکت مردم و با نگاه به جایگاه ویژه و منحصر بفرد و منطقه ایی و جهانی ایران نباشد، 

بسیار خطرناک و شاید نتایج  زیانبارش غیرقابل جبران باشد.
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نگاه روز

امیرحسن کاکایی عضو هیات علمی گروه مهندسی 
خودرو دانشــگاه علم  و صنعت ایــران گفت: عوامل 
مســتقیم و غیرمســتقیم مختلفی موجــب ایجاد  و 
تشــدید آلودگی هوا در کلان شــهرها هســتند که 
متاسفانه در سالیان گذشته  به دلیل اثربخش نبودن 
اقدامات، اتفاق مهمی در این خصوص صورت  نگرفته 
است. طبق اعلام مراکز بین المللی و تحقیقاتی روزانه 
۱۲۰۰ تن  آلاینده در شــهر تهران تولید می شود که 
خودروهای فرســوده سبک و  ســنگین با ۷۸ درصد 

سهم اصلی را در ایجاد آن دارند. 
کاکایی افزود: علاوه بر تهران، هشــت کلانشهر دیگر 
کشــور نیز درگیر  موضوع آلودگی هوا هســتند که 
عمده تریــن دلیل آن تردد خودروهای  فرســوده ای 
است که هم نقش اصلی را در انتشار ذرات معلق ایفا 

کرده و  هم مصرف سوخت بالایی دارند. 

بــه گفته وی، عــلاوه بر مورد فــوق از دیگر عوامل 
آلوده کننده هوای  کلانشــهرها می توان به ســوخت 
از  ناشی  موتورسیکلت ها،  آلاینده های  غیراستاندارد، 
منابع ساکن صنعتی، تجاری، مسکونی و نیز شرایط  

 اقلیمی و اکولوژیکی حاکم بر کلان شهرها نام برد. 
عضو هیات علمی گروه مهندســی خودرو دانشــگاه 
علم و صنعت ایران  اتهام به خودروســازان مبنی بر 
تولید خودرو غیراســتاندارد و محکوم  کردن آنها به 
عنوان مســبب اصلی آلودگی هوای کلانشــهرها را، 
نوعی  فرافکنی و آدرس غلط به مردم دادن دانســته 
و افــزود: در حال حاضر  خودروهــای تولید داخل از 
اســتاندارد آلایندگی یورو۴ برخوردارند و با  توجه به 
نظارت های سازمان حفاظت محیط زیست، سازمان 
ملی  استاندارد و شــرکتهای بازرسی وزارت صمت، 
از بابت تولید این  خودروها مشــکلی در کشور وجود 

ندارد. مســائلی نظیر دوام کاتالیست و  سایر قطعات 
و تجهیزات کنترل کننــده آلودگی در خودرو و نیز 
کیفیت  سوخت استاندارد هم از جمله مواردی است 
که صاحب نظران و منتقدان  در خصوص آن نظراتی 
دارند که البتــه در قانون راهکارها و  دســتگاه های 

ذیربط برای اجرا و کنترل آن مشخص شده است. 
وی ادامه داد: نکته بعدی لــزوم توجه به بازار لوازم 
یدکی در کنار نوع  ســوخت ارائه شــده است. نقش 
یک روغن خوب کم اهمیت تر از نقش  بنزین خوب و 
خودروی خوب نیست. همچنین کاتالیست که وسیله 
بسیار  گرانقیمتی اســت باید تحت نظارت دولت در 
بازار عرضه شود،  همانطور که عیار طلا و سکه توسط 
دولت کنترل می شود. دقیقا  کاتالیست هم وسیله ای 
اســت که موادی گرانقیمت تر از طــلا در آن به کار 
 می رود، لذا پتانسیل تقلب خیلی در آن بالا است. این 
در حالی است که  به هر حال بعد ۶۰ یا حداکثر ۱۰۰ 
هزار کیلومتر، بســته به نوع  کاتالیست و نوع ترافیک 
و رانندگــی افراد، به هر حال باید تعویض شــود.  به 

عبارتی هر خودرویی با رانندگی نرمال حداکثر پس 
از پنج سال  نیازمند چنین تغییری است. به عبارتی 
از حدود ۱۸ میلیون خــودروی  موجود، حداقل ۱۳ 
میلیون آن در محدوده ای هستند که نیازمند تعویض 
 کاتالیســت هســتند، در حالیکه هیچ توجهی به آن 
نمی شــود و برخی  سازمان های مسوول این موارد را 

رها کرده و تنها بر خودروسازان  تمرکز کرده اند. 
کاکایی ادامه داد: هر ســال با آغاز فصل سرما و بروز 
پدیــده وارونگی  هوا، اظهارنظــر و تکاپو درخصوص 
عوامل ایجاد آلودگی  هوا افزایش  می یابد اما متأسفانه 
بعد از چند ماه به فراموشــی سپرده می شود، این در 
 حالی اســت که حاکمیت باید یک  بار برای همیشه 
موضوع آلودگی هوا،  سیاســت های کلی در خصوص 
توسعه حمل و نقل پایدار و تعیین تکلیف  خودروهای 

فرسوده را حل و فصل کند. 
وی با اشاره به محدودیت منابع ریالی و ارزی و لزوم 
برنامه ریــزی و  اتخاذ تصمیمات اثربخش و زودبازده، 
اولویت بنــدی را اثربخش ترین اقدام  در کوتاه مدت و 
تخصیص بودجه مناســب و عملیاتی برای اجرای آن  
و  نیز برنامه ریزی میان مدت و بلندمدت جهت ایجاد 
زیرساخت های  مناســب و اجرای گام به گام "قانون 
هوای پــاک" را لازمه تحقــق آرزوی  هوای پاک در 
کشور دانســته و گفت: باید خودروهای فرسوده در 
قالب  یک برنامه مدون و ریشــه ای با تخصیص منابع 
مالی لازم از رده خارج  شده و با تدوین یک نقشه راه 
جامع توســعه حمل و نقل پایدار در  خصوص آینده 
صنعت حمل و نقل کشور به ویژه در کلان شهرها چه 
در  حوزه ســواری، چه در حوزه تجاری و نیز جایگاه 
حمل و نقــل عمومی،  خودروهای برقی و هیبریدی، 
ارتقاء اســتاندارد و ترکیب سبد سوخت  کشور اقدام 

شود. 

  دکترمحمدجعفرایرانی

کارشناسان حوزه تعلیم و تربیت معتقد 
هســتند بزرگتریــن مشــکل تربیتی 
 کودکانمان این جاســت که نه مدرسه 
و نه خانواده روش تربیتی مشــخصی 
 ندارد؛ اینکه روش تربیتی هماهنگی هم 

وجود ندارد، مشکل دیگری  است. 
ما می خواهیم کــودک را تربیت کنیم، 
می خواهیــم بــه او آمــوزش دهیــم، 
 می خواهیم آداب اجتماعی، فرهنگی یا 
مهارتی را به او یاد بدهیم،  می خواهیم 
او را اجتماعــی کنیــم و.... وقتی بحث 
چنین مســائلی پیش می آید  که یکی 
از ابزار معلم، والدین و اجتماع می شود 
تنبیه و پاداش. موضوع  پاداش و تنبیه 
در فرایند رشد و یادگیری و آموزش از 
دیرباز در علم  تعلیم و تربیت مطرح بوده 
است؛ عده ای تأثیر آن و یا لزوم آن را رد 
 کرده اند و عده ای آنقدر روی آن تمرکز 
داشــته اند که انواع تنبیه و  پاداشــت، 
نوع های مؤثر آن و… را در نظریه های 
خــود تدوین کرده اند.  تفاوت نگرش در 
تربیت و حتی تعلیم کودکان ریشــه ای 
تاریخــی دارد تا  جایی که در این میان 
گاه با نشــریه جای کاملًا متضادی در 
روان شناسی  رشد و نظریه های تعلیم و 
تربیت رو به رو می شویم. اما آنچه مهم 
است  این است که نظام تعلیم و تربیت بر 
مبنای کدام نظریه، کدام روش بنا  نهاده 
شــده باشــد. آیا موافق وجود سیستم 
پاداش و تنبیه اســت یــا مخالف! و  یا 
لزوماً سیستم آموزشی متأثر از سیستم 
سنتی تربیتی حاکم بر جامعه و  مطابق 
سنت های تربیتی شکل گرفته است! ما 
از زمانی مکتب خانه سیستم آموزشی 
خــود را مبتنی بر تنبیــه و  پاداش، و 
بیشــتر تنبیه بنا نهادیم. چوب و فلکی 
که از پدربــزرگ و  مادربزرگ های خود 
شنیده ایم سنتی ترین روش تنبیه بوده 
است. در حالی  که از ابتدا آنها که معتقد 
به سیستم پاداش و تنبیه بودند نیز، از 
شیوه های  ارائه مستقیم پاداش و تنبیه 
)دادن شــکلات و زدن با ترکه( کمتر 
ســخن  گفته اند و انــواع دیگری از آن 
را مطرح می کننــد اما در دوره آموزش 

 نوین در کشورمان نیز تا چند سال اخیر 
هنــوز حرفی از مدل تنبیه و  تشــویق 
به جز همان تفکر ســنتی نبوده است. 
زمان ما که حالا فرزندانمان  به مدرسه 
می روند، کارت های صدآفرین می دادند 
و تنبیه بدنی و بیرون  کردن از کلاس، 
فرستادن دانش آموز پشت در اتاق مدیر 
اخراج از  مدرسه و.... هم جزئی رایج در 
تنبیه و تشویق بود. از سوی دیگر نمره 
بارزترین ارائه تنبیــه و پاداش بود که 
تــا امروز هم  ادامــه دارد. هر چند قرار 
اســت نمره ها توانایی دانش دانش آموز 
را  بســنجند امــا رفتاری کــه معلم و 
والدیــن در مقابل نمره انجام می دهند، 
 پیامدش همان پاداش و تنبیه برای آن 
دانش آموز است. حالا چند سالی  است 
نمره در دبســتان برچیده شــده است 
امــا دیده ها و شــنیده ها حکایت از  آن 
دارد که رفتار معلمان درســت مطابق 
سیســتم ارزشــیابی کیفــی توصیفی 
 تغییر نکرده اســت که یکــی از دلایل 
ایجاد آن گذشــتن از همین سیســتم 
 پاداش و تنبیه ســنتی و نمره دادن ها 
بوده است. از ســوی دیگر ما همچنان 
درباره تنبیــه بدنی دانــش آموزان از 
گوشه و  کنار کشــور می شنویم. درباره 
اخراج دانش آموزان، بیرون کردنشان از 
 ســر کلاس، تحقیر آنها توسط سیستم 
آموزشــی، اهمیت نمره بــرای والدین 
 و.... و باز از ســوی دیگــر معلمان نیز 
معتقد هستند برای به راه آوردن  دانش 
آموزان ســرکش نیاز به ابزاری دارند و 
سیستم آموزشــی نباید دست  معلم را 
در ابزار تنبیه و پــاداش ببندد. و اینها 
همه در حالی اســت کــه  والدین هم 
آگاهی چندانی در مقابل اینکه در مسیر 
تربیت از چه ابزاری  می توانند استفاده 
کننــد که بالاتریــن کارایی و کمترین 
آسیب را برای  فرزندانشان داشته باشد، 
ندارنــد؛ همانطور که به نظر می رســد 
سیستم  آموزشی ما نیز در کلان چنین 

دیدگاهی ندارد. 
والدیــن و معلمان باید بــه طور کامل 
آموزش ببینند و با هم همکاری داشته 

 باشند تا کودک دچار دوگانگی تربیتی 
نشود. یکی از مشــکلات اساسی ما  در 
جامعه این است که در خانواده ها روش 
تربیتی نداریم. بلکه بر حســب  شرایط 

روز کاری را انجام می دهیم
فلاطونی  مهــرداد  دکتــر  بــا  گفتگو 
روانشــناس اجتماعــی را از این منظر 
 شــروع کردیم که آموزش و پرورش به 
طــور خاص چــه کاری می تواند  انجام 
دهد که مهارت های زندگی و تاب آوری 
در جامعــه را از ســنین  پایین نهادینه 
کند؟ وی در ایــن باره به خبرنگار مهر 
گفت: ما در تعلیم و  تربیت کودک باید 
چنــد بخش را با هــم در نظر بگیریم. 
یکی خود بچه ها  هســتند، بخش دوم 
والدین اســت و بخش بعدی معلمان و 
کادر آموزش  هستند. والدین و معلمان 
باید به طور کامــل آموزش ببینند و با 
هم  همکاری داشته باشــند تا کودک 
دچار دوگانگی تربیتی نشــود. یکی از 
 مشکلات اساسی ما در جامعه این است 
کــه در خانواده ها روش تربیتی  نداریم. 
بلکه بر حسب شرایط روز کاری را انجام 
ادامه داد: روان شناســان  می دهیم. وی 
با معیارهای شــخصی اصــول تربیتی 
را  ننوشــته اند. آنهــا روی ده هــا هزار 
کودک یــک روش را هنجار کرده اند و 
 دیده اند روش خوبی اســت. مثلًا وقتی 
فردی مانند اسکینر می گوید زمانی  که 
می خواهید عادتی را از بچه بگیرید که 
مخرب است، مثلًا  پرخاشگری کودک، 
زمان پرخاشــگری به کــودک توجهی 
نکنیــد که هر  توجه حتــی تذکر برای 
خاموش کردن این رفتار هم نوعی توجه 
محسوب  می شود، بلکه هر زمان کودک 
پرخاشگری نداشت، به او پاداش بدهید 
تا  تداوم رفتــار مطلوب را پی بگیرد، او 
به راحتی به چنین دستاوردی  نرسیده 
اســت. ما می توانیم بــه روش ها ایراد 
بگیریم اما ما هم بایــد به  همان اندازه 
روش جایگزین خود را آزمایش و اثبات 
کنیــم. اگر ایرادی  نداریــم که بگیریم 
باید روش های سنتی خود را جایگزین 

چنین روش هایی  کنیم. 

ë  حضور روان شناس در مدرسه
الزامی است

ایــن روان شــناس ادامــه داد: حضور 
روان شناس در مدرســه الزامی است. 
 من گمان می کنــم در میان این خیل 
معلمان و کادر آموزشــی بالاخره یک 
 نفر پیدا می شود که روان شناس باشد. 
یا در هر مدرسه از میان کادر  آموزشی 
و والدین بالاخره یک نفر آشــنا به این 
مسائل پیدا می شــود تا هر  سه قشر را 

آموزش دهد: معلم، والدین و بچه ها. 
وی با اشاره به اینکه تقلید و الگوسازی 
در مورد بچه هایی که در ســن  تلقین 
پذیری و رشــد هستند، عموماً از میان 
معلمان یا والدین انجام  می شــود، بیان 
کرد: ممکن اســت بگوییم امروز اوضاع 
اقتصــادی خانــواده  بد اســت، اوضاع 
اقتصادی معلمان خوشایندشان نیست 
اما مجبور هستیم  برای نسل آینده که 

فرزندانمان هستند وقت بگذاریم. 
فلاطونی در ادامه به طور خاص درباره 
پاداش و تنبیه که این روزها  بحث آن در 
مدارس زیاد مطرح می شود، گفت: اول 
بایــد این را بدانیم که  ما حق نداریم به 
عنوان یک آدم تحصیل کرده در آموزش 
و پرورش  اشتباهات یا عدم دانایی خود 
را گردن نظریه پردازها بیاندازیم. ما در 
 دانشــگاه روش تحقیق آموخته ایم که 
می گویــد اگر پرسشــی دارید تحقیق 
 کنید، تســت بگیرید، تحقیق میدانی 
انجام دهید، تئوری شــکل بدهید و.... 
 از همین رو اگر می خواهیم در سیستم 
آموزشی کلان خود یک نظریه را  ارجح 
بدانیم )مثلًا رفتاری ها که بیشتر در این 
باره صحبت کرده انــد(  مبانی اش را در 
بیاوریم و بــه معلم ها به طور کامل یاد 
بدهیم و اگر قرار  اســت مدل خودمان 
را پیاده کنیم باید آن را تئوریزه کنیم. 
می توانیم روی  مدل های مختلف پاداش 
و تنبیه کار تحقیقاتی گســترده انجام 
دهیم تا ببینیم  در کشور ما و در میان 
بچه های ما کدام پاسخ بهتری می دهد. 

 خبر

وقتی خانواده و مدرسه روش تربیتی مشخصی ندارد

رانت های ۶ گانه ای که همچنان
 در بودجه پررنگ است

روزنامه یادگار امروز منتظر  ارائه پیشنهادات و نظرات شما می باشد 

yadegar_emrooz@yahoo.com روابط عمومی اداره کل زندان های استان البرز

اداره کل زندان های استان البرز در نظر دارد مناقصه عمومی انجام امور اعزام و بدرقه زندانیان 
به مراجع مختلف از جمله قضایی و مراکز درمانی را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد 
مناقصه گران محترم و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 
)ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران محترم 
در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای 

الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
تاریخ انتشار مناقصه در سامانه: 1398/10/08

مهلت زمان دریافت اسناد مناقصه از سایت: تا ساعت 14:30 مورخ 1398/10/14
مهلت زمان ارائه پیشنهاد: تا ساعت 14:00 مورخ 1398/10/25

زمان بازگشایی پاکت ها: ساعت 10:00 روز پنجشنبه مورخ 1398/10/26
مبلغ برآورد اولیه: 8,827,351,200 ریال

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه )ضمانتنامه بانکی یا واریز وجه نقد به حساب شبا به شماره 
950100004081013107970268 به نام تمرکز وجوه سپرده بانکی و شناسه واریز 

شماره 907108200114003500206000108200( : 441,367,560 ریال
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد 

مناقصه و ارائه پاکت های
استان البرز - کرج - بلوار دانش آموز - بعد از میدان مادر - نرسیده به پمپ بنزین - 

ساختمان الوند - طبقه چهارم – امور مالی و پشتیبانی اداره کل زندان های استان البرز
تلفن: 026-32745528

اطلاعات تماس سامانه جهت انجام مراحل عضویت در سامانه: مرکز تماس 021-41934
دفتر ثبت نام: 88969737 و 021-85193768

تاریخ انتشار نوبت اول: 1398/10/08
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1398/10/09

آگهی فراخوان عمومی مناقصه
 دو مرحله ای

نوبت دوم

شناسه آگهی : 713000 اداره کل زندان های استان البرز

به جای دادن آدرس غلط به مردم، برای خودروهای فرسوده  چاره اندیشی کنید

مصرف کالای ایرانی
                                     رونق تولیدملی
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غلامحسین اســماعیلی ســخنگوی قوه قضاییه گفت: در موضوع مبارزه با 
فســاد، مردم و جامعه کاری به جریان و گروه سیاسی ندارند، مردم با ذات 
فســاد میانه  خوبی ندارند و نباید هم وجود داشته باشد. اسماعیلی به عنوان 
مهمان تلفنی گفت وگوی ویژه خبری، پیرامون ساختارها و روزنه های فساد 
و سیاســی کردن مبارزه با فســاد، گفت: سیاسی نگاه کردن به مقوله فساد 
را ابزار مبارزه با فســاد نمی دانیم؛ چراکه معتقدیم نظــام قضایی، اداری و 
حاکمیتی باید اصل فســاد را فارغ از این که از ســوی چه جریان، چه گروه، 
چه فرد و وابســته به کدام تفکر اتفاق می افتد، در هاضمه خود نپذیرد. وی 
افزود: امروز در دســتگاه قضا معتقدیم عوامل فســاد را باید در ریشــه های 
اصلی تر آن جست وجو کرد. اســماعیلی در پاسخ به سئوالی مبنی بر این که 
برخی جریانات، مبارزه با فساد را به منظور ایجاد اختلال در مبارزه، سیاسی 
می کنند، نظر شــما در این زمینه چیســت؟ تصریح کرد: جریانات سیاسی 
گاهی اوقات از این واژگان و ادبیات به ویژه در تغییر و تحول دولت ها و برخی 
از مقامات سیاسی برای این که هر کدام از آن ها جناح رقیب و مدیران ماقبل 
خود را متهم به بروز مفاسد نمایند، استفاده می کنند. سخنگوی قوه قضاییه 
خاطرنشــان کرد: این در حالی است که در موضوع مبارزه با فساد، مردم و 
جامعه کاری به جریان سیاسی ندارند، مردم با ذات فساد میانه  خوبی ندارند 
و نباید هم وجود داشته باشد. این که هر گروهی گروه دیگر را متهم کند جز 
این که یک اجماع مرکب شــکل بگیرد که فساد وجود دارد و افراد مختلف 
آلوده هســتند، ثمره دیگری ندارد. ممکن اســت این موضوع یک مقدار در 
روند مبارزه با مفاسد و شناسایی مصادیق آن اثرگذار باشد، اما اصل و ریشه 
فســاد را باید در جای دیگری یافت. وی در رابطه با اظهارات مطرح شده در 
این گفت وگو مبنی بر این که قانونی برای مبارزه با زمین خواری وجود ندارد 
و جرم انگاری صورت نگرفته اســت، گفت: قوانین خوبی تحت عنوان قانون 
حفاظت و بهره بــرداری از جنگل ها و مراتع، منابــع طبیعی و قانون زمین 
شــهری داریم که اگر همین قوانین را درســت اجرا کنیم و متولیان حوزه 
زمین و مسکن در امر حفاظت و حراست از این سرمایه های عمومی متعلق 
بــه مردم وظیفه خود را به خوبی انجام دهند، نیاز به جرم انگاری های جدید 
وجود ندارد. اسماعیلی خاطرنشــان کرد: در حوزه برخورد ممکن است در 
برخی موارد مجازات بازدارنده نباشد و باید هزینه ارتکاب جرم را بالا ببریم 
تا افراد مرتکب اعمال مجرمانه نشــوند. در حال حاضر اگرچه قانونی تحت 
عنــوان قانون مبارزه بــا زمین خواری نداریم، اما فــرد را به عنوان متصرف 
عدوانی اراضی ملی و منابع طبیعی در صورتی که ســازمان های متولی اعلام 
شــکایت کنند، تحت تعقیب قرار می دهیم و مجازات می کنیم. ســخنگوی 
قوه قضاییه افزود: مشــکل این جاســت که این تخلفات انجام می شود؛ اما 
اعلام جرمی صورت نمی گیرد و حراست و حفاظتی از منابع طبیعی، اراضی 
ملی و زمین شهری انجام نمی شود. وی گفت: اگر تمامی دستگاه ها وظایف 
قانونی خود را به نحو شایســته انجام دهند، مشــکلات حل می شود. امروز 
مشــکل ما بیشتر از نبود قانون، عدم اجرای قوانین موجود است. اگر قوانین 
موجود به درستی اجراء شــود، درصد قابل توجهی از سوءاستفاده های مالی 
و مفاسد اقتصادی کاهش می یابد. اســماعیلی یادآور شد: در حوزه مسائل 
مالــی، ضوابط و مقررات اجازه نمی دهد که تســهیلات بانکی و ارزی بدون 
اخذ تضمین لازم به متقاضیان ارائه شــود؛ اما چرا این کار انجام می شــود؟ 
بایــد اهتمام و اراده جدی بر اجرای قوانین موجود داشــته باشــیم؛ ضمن 
این که قوانین به به روزرســانی نیاز دارند تا بــا روزآمد کردن قوانین هزینه 
ارتکاب جرم را بالا ببریم. ســخنگوی قوه قضاییه در پاســخ به سئوالی در 
مورد ساختارهای مبارزه با فساد، روزنه هایی که زمینه بروز مفاسد را ایجاد 
می کند، عدم شفافیت در بسیاری از عملکردها و تصمیم گیری ها و همچنین 
وجود امضاهای طلایی، برخی از قوانین و مقررات که زمینه ساز سوءاستفاده 
افراد ســودجو و فرصت طلب اســت و نظارت هایی کــه بخش های نظارتی 
انجام می دهند را، مورد اشــاره قــرار داد. وی افزود: نهادهای نظارتی درون 
دستگاهی در هریک از ســازمان های متولی در حوزه اقتصاد و فعالیت های 
پولی و بانکی اگر نظارت لازم را داشــته باشند، در وهله اول از بروز مفاسد 
پیشــگیری می کنند و اگر خدای نکرده فســادی هم بــروز کرد، آن نهاد و 
دســتگاه نظارتی درون سازمانی کشف فســاد می کند و آن را برای برخورد 

قضایی به قوه قضاییه معرفی می کند. 

علی اصغــر زارعان دســتیار ویژه رییس ســازمان 
انرژی اتمی گفت: در ســنگ بنای مرکز ملی علوم و 
فنــون لیزر ایران، از هیچ توان علمی و همکاری های 
بین المللی کشــورهای خارجی اســتفاده نشــده و 

رویکرد اصلی ما در این مرکز بومی سازی است.
دستیار رئیس سازمان انرژی اتمی در جریان بازدید 
جمعی از اســاتید و بسیج دانشجویی دانشگاه تهران 
از مرکــز ملی علــوم و فنون لیزر ایران با اشــاره به 
فعالیت های گســترده و مأموریت هــای اجرایی این 
ســازمان در عرصه تولید علم و دستیابی به فنآوری 
های پیشــرفته، در حوزه های مختلــف و مرتبط با 
علوم، فن آوری و صنایع وابسته به لیزر، اظهارداشت: 
سازمان انرژی اتمی تاکنون در راستای تولید علم، با 
توجه به وظایف حاکمیتی خود در این عرصه و حوزه 
هــای دیگر از جمله فیزیک کوآنتوم پیشــرفت های 

قابل توجهی داشته است.
وی گفت: قابلیت های گســترده علــوم و فنون لیزر 
در حوزه های مختلف ســلامت و پزشکی، درمان و 
معالجه بیماری ها از جمله جراحی سرطان پروستات، 
سنگ شــکن کلیه و انجــام دقیــق و ظریف اعمال 
جراحی پزشــکی باعث اهمیت بالای برخورداری از 

این حوزه علمی برای هر کشوری شده است.
دســتیار ویژه رئیس ســازمان انرژی اتمی تصریح 
کرد: پیشرفت کشــور در عرصه تکنولوژی کوآنتوم 
و ارتباطات امن، حســگرها، تصویربرداری کوآنتومی 
و اندازهگیــری کوآنتومی، از جمله دســتاوردهای 
اقتدارآمیز صنعت هســته ای و مصــداق بارز تحول 

علمی در کشور است.

زارعــان درخصــوص مرکز ملی علــوم و فنون لیزر 
ایــران گفت: در ســنگ بنای ایــن مجموعه عظیم 
ملی، از هیچ توان علمی و همکاری های بین المللی 
کشورهای خارجی استفاده نشده و رویکرد اصلی ما 

در این مرکز بومی سازی است.
وی ادامه داد: امروز کشور در فن آوری انواع لیزرهای 
فیبــر، دیود و دیســک به خوداتکایــی همه جانبه 
رسیده و در مسیر افزایش توان انواع لیزرها گام های 

موثری برداشته است.
دســتیار رییس ســازمان انرژی اتمی یادآورشد: در 
آینده نزدیک لیزرهای پرتوان دیودی کوپل شده به 

فیبر به صورت بومی رونمایی خواهد شد.
زارعان با بیان اینکه در این مرکز یکی از معتبرترین 
و مجهزترین آزمایشــگاههای لیزر آســیا را شــاهد 
هســتیم، گفــت: علــوم و فنــون لیــزر در صنایع 
مختلف جهت ســاخت، تعمیر و عیب یابی قطعات 
دســتگاه های حســاس در صنایع مختلفی از جمله؛ 
دستگاه ســخت کاری لیزری برای افزایش طول عمر 
و کیفیت عملکرد قالب های بدنه خودرو، دســتگاه 
جوش لیزر مخصــوص ایربگ خودرو و نیز در حوزه 
پیچیده اســتخراج و اکتشاف در صنعت نفت قابلیت 

و کاربرد دارد.
وی اضافه کرد: مرکز ملی علوم و فنون لیزر ایران با 
مجتمع عظیم فولاد مبارکه اصفهان پیرامون ساخت 
دستگاه جوش لیزر KW10 قرارداد منعقد کرده و 
این در حالی است که با توجه به شرایط تحریمی این 
مهم در انحصار معدود کشورهای غربی است و  آنها 

با ما همکاری نمی کنند.

محمدباقر نوبخت معــاون رییس جمهوری و رییس 
سازمان برنامه و بودجه گفت: در شرایط جنگ تمام 
عیار اقتصادی علیه ایران، عده ای به جای "هو کردن" 
راه را نشــان دهند و کمک کنند تا کشور از تنگه ای 
کــه در آن قرار  دارد به ســلامت عبور کند. نوبخت 
افزود: محاصره دشــمن بســیار جدی است لذا در 
این شــرایط دولت  به همیاری و مساعدت صاحب 
نظران نیاز دارد. معــاون رییس جمهوری گفت: در 
این شــرایط همه ما در معــرض آزمایش قرار داریم 
که چــه قدر به آنچــه می گوییم  پایبند هســتیم. 
نوبخت ادامــه داد: این حق برای همــه وجود دارد 
که نســبت به لایحه بودجه اظهار نظر کنند بودجه 
در واقــع یــک پیش بینی از منابع و یــک برآورد از 
هزینه ها در راســتای تحقق سیاستهای دولت است. 
رییس ســازمان برنامه و بودجه اظهار داشــت: کل 
منابع سالانه در سه بخش میزان فروش نفت، میزان 
دریافــت مالیات و میزان فروش اوراق اســناد خزانه 
تعریف می شــود که افراد مختلف در خصوص کم یا 
زیاد کردن آنها نظرات مختلفی دارند اما دولت تلاش 

می کند تســلیم تصمیم دشمن نشــود و از راه های 
مختلف همچنان نفت خود را در بازار جهانی عرضه 
کنــد. وی بیان کرد: هم اینک نــه تنها وزارت نفت 
بلکه سایر نهادها با همکاری یکدیگر تلاش می کنند 
تا تسلیم اراده نادرســت و ناپاک رژیم آمریکا مبنی 
بــر توقف صادرات نفــت ایران نشــوند و از راه های 
مختلف با دور زدن تحریمها در تلاش برای صادرات 
نفت هســتند و حتی قراردادهای نفتی متعددی با 
بخشــهای مختلف به امضا رسانیده اند. معاون رییس 
جمهوری اظهار داشت: دشمن در حال رصد اقدامات 
ایران اســت لذا انتظار داریم که برخی ما را وادار به 
شــرح چگونگی صادرات نفت نکنند. نوبخت اضافه 
کرد: دولت تاکنون هیچ قصور یا تاخیری در پرداخت 
یارانه ها، حقــوق کارکنان دولت و بازنشســتگان و 
مستمری بگیران نداشته و پرداخت اعتبارات مربوط 
به پروژه های عمرانی نیز به موقع انجام شــده است. 
وی گفت: از منتقدان درخواســت مــی کنم که به 
دولــت اعتماد کنند تا کاری که شــروع کرده را به 
اتمام برســاند، در این بخش دولت از نظرات مختلف 
در خصوص نحوه تحقق سه محل درآمدی صادرات 
نفت، فروش اوراق خزانه و مالیات ســتانی استقبال 
می کند البته با در نظر گرفتن این موضوع که دولت 
بــه هیچ وجه نمی تواند از پرداختهای مربوط به رفاه 
اجتماعــی و صندوق هــای بازنشســتگی، نیروهای 
مسلح، بهداشــت و درمان، فرهنگیان و دانشگاهیان 
بکاهد. معاون رییس جمهوری گفت: ایران در تحریم 
قرار دارد و درآمدهایش کم اســت لذا کسی کشف 
بزرگی در ایــن خصوص نکرده، منتهــا هنر اصلی، 

مدیریت درست همین درآمدهای اندک است. 

سیاسی

دولت با کلیات لایحه ای موسوم به کودک همسری و تعیین حداقل سن برای 
ازدواج موافقت کرد. به گزارش همشهری آنلاین، ایران نوشت: در این لایحه که 
با حمایت اعضای کمیته فرعی کمیسیون لوایح دولت به تصویب رسیده است، 
حداقل ســن ازدواج برای دختران ۱۳ سال و برای پسران ۱۵ سال تعیین شده 
است. البته پیش از این نیز لایحه ای مشابه در مجلس شورای اسلامی وجود دارد 
که تاکنون به نتیجه نرسیده و همچنان در مسیر پرپیچ و خم روندهای قانونی 
باقی مانده است، اما به تازگی از معاونت امور زنان و خانواده رئیس جمهوری خبر 
می رسد که کلیات لایحه جدید در دولت رأی آورده است. کارشناس ارشد دفتر 
بررسی های امور حقوقی معاونت رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده در این 
باره می گوید: مطالعات آسیب شناسی در حوزه کودک همسری به طور مشخص 
از سال ۱۳۹۲ یعنی در دولت یازدهم که خانم مولاوردی روی کار بودند، شروع 
شد و به طور متمرکز به لحاظ برآوردهای آماری جلساتی با وزارت دادگستری 
به عنوان هماهنگ کننده ستادی بین دستگاه های اجرایی و قوه قضاییه برگزار 
شد. سرانجام در دولت دوازدهم لایحه تدوین شد و در تاریخ ۶ اسفندماه ۱۳۹۷ 
تقدیم دولت شد. زهرا جعفری می افزاید: در قوانین حاضر در کشور حداقلی برای 
سن ازدواج لحاظ نشده است اما در لایحه ای که سال گذشته به دولت آمده بود، 
حداقل ســن ازدواج دختران ۱۶ سال و پسران ۱۸ سال تعیین شده بود. البته 
تبصره ای هم لحاظ شــده بود که بر اســاس آن دختران بین ۱۳ تا ۱۶ سال و 
پسران ۱۶ تا ۱۸ سال می توانستند با اجازه دادگاه و تشخیص مصلحت کودک، 
ازدواج کنند. در نهایت این لایحه در کمیته فرعی لوایح دولت رأی نیاورد. وی در 
ادامه می گوید: لایحه، مجدداً در دستور کار معاونت رئیس جمهوری در امور زنان 
و خانواده قرار گرفت و این بار حداقل سن ازدواج برای دختران ۱۳ سال و برای 
پسران ۱۵ سال تعیین شد. در تدوین لایحه اخیر، به شکل جدی تری تمامی 
ظرفیت های قانونی و مباحث فقهی و جامعه شناختی در حوزه ازدواج کودکان 
دیده شــد و خوشــبختانه این بار کلیات لایحه رأی آورد و در حال طی کردن 
تشریفات قانونی در دولت است. وی با اشاره به اینکه لایحه در کمیسیون اصلی 
لوایح دولت در نوبت رسیدگی است، می افزاید: پس از رسیدگی در دولت، لایحه 
به مجلس ارســال می شود. البته با توجه به نزدیک شدن به روزهای پایانی کار 
مجلس، بعید است که لایحه در این مجلس نهایی شده و به مرحله اجرا برسد. 
ان شاء الله پس از طی مراحل قانونی و تصویب نهایی لایحه، شاهد دستاوردهای 
بزرگ آن از جمله منع قانونی ازدواج دختران زیر ۱۳ ســال خواهیم بود. پس 
از تصویب لایحه باید با اســتفاده از تقویت الگوهــای فرهنگی و فراهم آوردن 
زمینه های لازم در خصوص ارتقای فرهنگ ازدواج و اصلاح آن بتوانیم آمارهای 

این قبیل ازدواج ها را به صفر نزدیک کنیم. 

پرونده حقوق های نجومی در ســال ۹۵ کلید 
خورد و با دو گزارش مبهم دیوان محاسبات 
در آن ایام ظاهراً بســته شــد اما داســتان 

نجومی بگیران هم چنان ادامه دارد.
درست بعد از تعطیلات نوروزی سال ۹۵ بود 
که ماجرای حقــوق های نجومی کلید خورد 
و کلیــد واژه حقوق نجومی و نجومی بگیران 
برای نخستین بار وارد ادبیات سیاسی کشور 
شد. این داستان با انتشار فیش حقوقی یکی 
از مدیران خودروســازی سایپا در  یک رسانه 
آنلاین در روز 14 فروردین ماه آن سال کلید 
خورد. در آن زمان در حالی که اکثر کارکنان 
گروه خودروســازی ســایپا با مجموع اضافه 
کاری و مزایای دیگرشــان، چیزی در حدود 
یک میلیــون و پانصد هزار تومــان دریافت 
می کردند ایــن مدیر نجومی بگیر 26 میلیون 

تومان دریافتی داشت.

ë سه سوال بی جواب درباره نجومی ها
محســنی اژه ای در آن زمان ســه سوال از 
دولتــی ها پرســید که هنوز هــم بی جواب 
مانده اســت؛ ســؤال این بود چند نفری که 
عزل کردیــد چه تفاوتی با دیگران دارند؟ در 
سال های اخیر آیا قانون جدیدی داشتیم که 
مثلًا در صندوق توســعه مدیرعامل قبلی 12 
میلیــون حقوق و در ســال 93 ـ 94 حدود 
57 میلیون تومان حقوق می گرفته؟ و سؤال 
سوم اینکه آیا قبول دارید برخی شرکت های 
دولتی باید سوددهی داشته باشند تا پاداش 
اعطا شــود ایــن در حالی اســت که برخی 
شــرکت های دولتی نه تنها سوددهی ندارند 
که ضرردهی هم دارند؟ محســنی اژه ای این 
را هــم گفت کــه هنوز پرونــده حقوق های 
نجومی  بســته نشده اســت.  در بهمن ماه 
همان سال مستشــار دیوان محاسبات اعلام 

کرد کــه پرونده حقوق های نجومی در دیوان 
محاســبات هم بسته نشــده است. اسماعیل 
جلیلی درپاســخ به این سوال که آمار دقیقه 
نجومی بگیران چه تعداد است؟ تصریح کرد: 
رئیس دیوان محاسبات تا آخر سال گزارشی 
را پیرامــون پرونده حقوق هــای نجومی به 

مجلس ارائه خواهد داد. 

ë  برخورد گزینشی دیوان با حقوق های
نجومی 

 در حالــی که قرار بود دیوان محاســبات تا 
پایان آن ســال گزارشی به مجلس بدهد  اما 
حســینعلی حاجی دلیگانی، عضو کمیسیون 
برنامه و بودجه مجلس در اســفند ماه ۹۶ از 
رسیدگی گزینشــی به حقوقهای نجومی در 
دیوان محاســبات خبر داد. او حتی از آماده 
شــدن طرحی بــرای اســتیضاح رئیس این 

سازمان در سال ۹۶ خبر داد.
بــه اعتقاد ایــن نماینــده مجلــس دیوان 
محاسبات به وظیفه قانونی خود در خصوص 
رســیدگی به حقوقهای نجومی به طور کامل 
عمل نکرده اســت، گفت: ایــن نهاد نظارتی 
ذیل مجلس به پرداختهای صورت گرفته در 
برخی ســازمانها رسیدگی کرده اما متاسفانه 
پرداختهای تعداد دیگری از سازمانها را مورد 
بررسی قرار نداده است. اوایل سال بعد یعنی 
فروردین ماه ســال ۹۶ ناصر ســراج رئیس 
ســازمان بازرسی کشــور درخصوص آخرین 
وضعیت پرونــده حقوق های نجومی گفت: ما 
آن بخش از پرونده را که مربوط به مشمولین 
ماده ۸۴ الحاقی بود به طور کلی به دادســرا 
فرســتادیم که این مشمولین بیشتر از طرف 
بانک ها، بیمه ها و شرکت های دولتی هستند. 
ســراج با بیــان اینکه مــا گزارش های خود 
را کامل می کنیم، گفت: مشــکلی که داریم 

این اســت که نمی توانیم قبل از نهایی  شدن، 
اطلاع رســانی کنیم اما هرجایی سوء جریانی 

باشد آن را پیگیری می کنیم.
رئیس سازمان بازرسی کل کشور تاکید کرد: 
مــن حتی در پرونده حقوق هــای نجومی به 
رؤسای قوا مصادیق را اعلام کردم که ما اقدام 
کردیم منتهی پیش از نهایی شــدن به لحاظ 

رعایت حقوق مردم اطلاع رسانی نمی کنیم.

ë رمزگشایی از گزارش بی اثر دیوان
موســی الرضا ثروتی نماینده ســابق مجلس 
در خــرداد ماه ســال ۹۶ ابعــاد دیگری از 
ناکارآمدی دستگاه های نظارتی برشمرد و در 
همین راستا و در رابطه با حقوق های نجومی 
تصریح کرد: درباره حقوق های نجومی دیوان 
محاســبات گزارش داد. این دیــوان بازوی 
مجلس است و گزارشش باید مبتنی بر قانون 
باشــد ولی متأســفانه چون خودشان حقوق 
نجومی مــی گیرند گزارشــی دادند که کل 
تخلفات حقوق هــای نجومی ۴۰۰ نفر بوده 
است. ولی بنده یک زمانی عرض کردم بالای 
۱۰ هزار نفر است. سپس شدند ۴۰ نفر و بعد 
شــدن ۴ نفر و با چهار نفر صورت مســأله را 
حــل کردند و پولی واریز کردند و آن هم می 
گویند پولی از جای دیگر واریز شــده است، 
یعنی از این افراد نجومی بگیر نگرفتند بلکه 

از جای دیگر واریز شده است. 
وی همچنیــن گفت: بــرای نمونــه دیوان 
محاســبات گزارش خود را مبتنی بر مصوبه 
خلاف هیأت دولــت کرد و یکی نیامد بگوید 
کجای قانون ایراد داشــت بلکــه همه مبهم 
صحبت کردند و همه گناهان را به گذشــته 
حوالــه کردند. این هــا حرام اســت و باید 
محاکمه شــوند در حالی از مدیر عامل یکی 

صندوقی به صندوق دیگر بردند. 

ë ...شد آنچه نباید
حالا دو سالی است که دیگر خبری از برخورد 
با حقوق های نجومی نیســت این موضوع تا 
همین تیرماه امسال هم وجود داشت تا اینکه 
در تیر ماه مجــدداً فیش نجومی چند نفر از 
بازنشســتگی کشوری افشا  مدیران صندوق 
شد. این در حالی است که برخی نمایندگان 
مجلس نســبت به بازگشــت و تکرار موضوع 
حقوق های نجومی در ماه های اخیر و هشدار 
داده اند.  در همین رابطه سید محمد حسینی 
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مهرماه امسال 
با هشــدار نســبت به احتمال تکــرار پدیده 
حقوق های نجومی گفت: طبق بخشــنامه ای 
که شورای حقوق و دستمزد صادر کرده، در 
ســال ۹۸ خالص دریافتی تعدادی از مقامات 
و مدیران بیش از ۳۵ تــا ۴۰ میلیون تومان 
اســت. در همین مورد محمــد جواد ابطحی 
نماینــده مــردم خمینی شــهر در مجلــس 
می گویــد: طبق اخبار و اســناد هنوز برخی 
مدیران دســتگاه های دولتی و شــرکت های 
دولتی وابســته بــه وزارت خانه ها نه تنها ۲۰ 
میلیون بلکــه ۵۰ میلیون تومان هم دریافت 

می کنند. وی می گوید: مشــکل ما این است 
که تصمیم گیرندگان برای حقوق های نجومی 
خود دارای حقوق نجومی هستند؛ به همین 
جهت هنوز هم به حداکثر ســقف مشخصی 
برای حقوق ها نجومی نرسیدیم یعنی تعریف 
درستی از این وجود ندارد. حالا اما حسینعلی 
حاجی دلیگانــی نماینده مردم شاهین شــهر 
مدعی می شــود: اخیراً لیســتی از فیش های 
حقوقی یکی از شــرکت های دولتی به دست 
من رســید که حدود 30 نفر در این شرکت 
ماهی یک میلیــارد تومان حقــوق دریافت 
می کننــد. وی در ادامه ادعای خود می گوید: 
من این لیست را چهارشنبه هفته گذشته نزد 
معاون سازمان برنامه و بودجه بردم و عنوان 
کردم که شــما دم از کمبود اعتبار و درآمد 
می زنیــد جلوی اینگونه ریخــت  و پاش های 
آنچنانی در شرکت های دولتی را بگیرید. بنا 
بر ادعای وی در این لیســت حقوقی منتشر 
شــده بود که طی آن یک کارشناس در یک 
ســتاد در تهران 41 میلیون تومان از شرکت 

دولتی حقوق دریافت می کند.
این نماینده مجلس با تاکید بر اینکه گزارش 
دیوان محاسبات درباره حقوق ها نتیجه ای در 
برنداشــت و گزارش مربوط به حقوق ها رها 
شــد، می گوید: به نوعی وقتی صداها خوابید 

پرداختن به موضوع هم کنار گذاشته  شد.
علاوه بر این بعد از دو سال که خبر جدیدی 
از سرنوشــت »نجومی بگیران« نبوده، عادل 
آذر، رئیس دیوان محاســبات در گفت وگوی 
تلویزیونــی خیلــی کوتاه گفت: اگــر از من 
سوال شود که آیا هنوز حقوق نجومی وجود 
دارد می گویــم بله؛ حقوق هــای نجومی در 
شــرکت های نســل 2 و 3 که چتر نظارتی 
دیوان محاسبات و سازمان بازرسی کل کشور 

نیست وجود دارد.

قصه پرغصه حقوق های نجومی ادامه دارد تک خبر

خبر معاون رییس جمهوری: 

به جای "هو کردن" راه را نشان دهید

یــک اقتصاددان با تاکید بر اینکــه نپذیرفتن عضویت در FATF مجاری 
کوچــک مبادلات بین ایران و بانکهای بین المللی را هم می بندد، گفت: در 
واقع با عدم تصویب FATF به فشــار همه جانبــه آمریکا علیه خودمان 

کمک می کنیم.
سید رضا ســلامی با اشاره به تحریم های آمریکا علیه ایران اظهار کرد: در 
حال حاضر اقتصاد ایران به دلیل تحریم های ظالمانه قفل است، چه برسد 
به این که شــرایط FATF را هم نپذیریم. در این شرایط مجاری کوچکی 
که برای مبادله با کشورهای دیگر و بانک های بین المللی داریم هم از بین 
می رود و این نکته ای نیست که برای مخالفان FATF قابل درک نباشد.

وی با اشــاره به صــادرات غیر نفتی ایران گفت: در حــال حاضر ایران به 
برخی از شرکت های کوچک در دنیا که تحریم روی آنها اثر ندارد، صادرات 
غیــر نفتی دارد و همچنین با بانک های کوچکی که آمریکا روی آنها تاثیر 
ندارد، مبادلات بانکی دارد، اما چنانچه شــرایط FATF را نپذیریم، دیگر 
نمی توانیم اعتبار اســنادی کســب کنیم و همچنین مبادله بانکی داشته 

باشیم.
ایــن اقتصاد دان با تاکید بر اینکه در حال حاضر رقم صادرات غیر نفتی ما 
نسبت به اقتصاد کشورمان کوچک نیست گفت: اگر FATF تصویب نشود 
همین میزان را هم از دســت  خواهیم داد و از سوی دیگر امکان توسعه ی 

صاردات غیر نفتی را هم از دست می دهیم.
وی ادامــه داد: در حــال حاضر با تحریم نفت باید بــر صادرات غیر نفتی 
متمرکز شــویم و پتانسیل  آن هم در کشــور  وجود دارد. کالاهای زیادی 
داریم که غیر نفتی هســتند و امکان رشد دارند و می توانند صادر شود، اما 
اگر FATF تصویب نشود این مجراهای کوچک را هم از دست می دهیم. 

در واقع با عدم تصویب FATF به فشار آمریکا کمک می کنیم.

FATF چیست؟
بر اساس این گزارش، FATF یک گروه فرادولتی است که استانداردهای 
مقابله با پولشــویی را تنظیم می کند. این کارگروه در سال ۱۹۸۹ توسط 
اعضای گروه ۷ با هدف مراقبت از نظام مالی این کشورها در برابر فعالیتهای 
مجرمانه نظیر قاچاق مواد مخدر ایجاد شــد. این کارگروه احتمالا بیش از 
همه با دســتورالعمل های معامله با مشــتریان شــناخته شده است که به 
عنوان یک راهنما برای شناسایی ریسک طرف مقابل و شناسایی صاحبان 
حســاب به کار می رود. بســیاری از بانک ها، نهادهای ســرمایه گذاری و 

شرکت های پرداختی اکنون از این دستورالعمل استفاده می کنند.

FATF همچنین پس از حملات یازدهم ســپتامبر ۲۰۰۱ استاندارهای 
مقابله با تامین مالی تروریسم را توسعه داد. این کارگروه ۳۹ عضو دارد که 

اعضای گروه هفت، روسیه، چین و ژاپن از اعضای آن هستند.
FATF وضعیت ایران در

FATF در سال سه بار تشکیل جلسه می دهد و اخیرا اجلاسی نداشته و 
اجلاس آتی آن برای بررسی و تصمیم گیری در خصوص اقدامات کشورها 
از جمله ایران، در فوریه ۲۰۲۰ )بهمن ۱۳۹۸( برگزار می شود. در این راستا 
و درحالی که هنوز پیوســتن یا نپیوستن ایران به FATF  تعیین تکلیف 
نشــده است، در پی مطرح شــدن برخی خبرها درباره بازگشت جمهوری 
اسلامی ایران به لیست ســیاه کارگروه اقدام مالی )FATF(، وزارت امور 
اقتصادی و دارایی، بازگشت ایران به لیست سیاه FATF را تکذیب کرد.

در این راســتا، میثم امیــری رئیس مرکز اطلاعات مالــی وزارت اقتصاد  
ضمن اعلام اینکه "تصویب لوایح پالرمو و CFT در کمیسیون های مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام روند قانونی را طی می کند"، بر لزوم هوشــیاری 
فعالان اقتصادی تأکید کرد و افزود: اینگونه شــایعات ســاخته و پرداخته 
کســانی است که با استفاده از ابزار شــایعه پراکنی قصد التهاب آفرینی در 

بازارها، بویژه بازار ارز را دارند و منفعت طلبی خود را دنبال می کنند.
طبق اعلام رســمی FATF، جمهوری اسلامی ایران در لیست »نیازمند 
اقدام« )Call for action( قرار دارد که به تعبیری همان لیســت سیاه 
است، اما اقدامات پیش بینی شده در لیست سیاه این سازمان در مورد ایران 
به حالت تعلیق درآمده است. در صورتی که تا پیش از فوریه ۲۰۲۰ ایران 
اقدامات لازمِ باقی مانده را مصوب و عملی نکند، موارد تحریمیِ موجود در 
لیســت ســیاهِ گروه ویژه اقدام مالی )FATF( در مورد ایران اجرا خواهد 

شد.

FATF خودزنی با رد

زارعان: 

رویکرد اصلی در راه اندازی مرکز علوم و فنون لیزر 
بومی سازی است

متولیان نظارت درون سازمانی
 کمترین گزارش دهندگان فساد هستند

دولت سن ازدواج کودکان را تعیین کرد



   ��318��شماره�-��1398��9�دی�ماه�yadegar_emrooz@yahoo.com3دوشنبه

علی ربیعی ســخنگوی دولــت با بیان 
اینکه باید دســت به دست هم دهیم و 
 جامعه را از بحران ها عبور دهیم، تاکید 
کرد: بخش اعظمی از رسالت  خبرنگاری 
بحران، ســاختن پس از بحران و ایجاد 

همدلی عمومی در  جامعه است. 
ربیعــی گفت: فکر می کــردم خود این 
جشــنواره هم بخشی از فرآیند  مدیریت 
بحران است. دوســتان رسانه ای که در 
اینجا هستید و مطالب را  دنبال خواهید 
کرد اگر اشتباه نکنم بیش از ۸۰ درصد 
بحران های شــناخته  شــده طبیعی در 
ایــران رخ می دهد. وی افزود: هر ســال 
هم یک تعــداد از بحران هــای طبیعی 
در کشــور ما  روی می دهــد که این هم 
خصلت ما بوده است. ظاهراً این بحران ها 
که  خبــر هــم نمی کند در ایــن دوره 
بیشتر شــده و پشت ســر هم بوده اند. 
بنابراین  باید بتوانیم در بحران ها زندگی 
خودمان را اداره کنیــم و ناگزیر از این 
 پدیده و ناگزیر از این ســبک و انتخاب 
هستیم. ســخنگوی دولت خاطرنشــان 
کــرد: البته آثــار بحران هــای طبیعی، 
بحران  اجتماعی است که نمی خواهم در 
این جلسه که قرار است جایزه بدهیم و 
 نشاط داشــته باشیم جلسه را تلخ کنم؛ 
ولی ما بحران های اجتماعی را  داشتیم. 
بحران های  اثر  بحران های طبیعی  قطعاً 
اجتماعی دارد و خیلی  دور نیســت که 
بحــران اجتماعــی دردآور و تلخ را هم 
پشت سر گذاشــتیم. ربیعی افزود: آنچه 
که در بحران هــای طبیعی و اجتماعی 
اهمیت دارد در  بحران  نماندن اســت. ما 
حق نداریم جامعه را به نحوی بازنمایی 
و  برســاخت گرایی کنیم در جامعه همه 
احســاس کنند حق ایرانــی زندگی در 
 بحران اســت. باید از این موضوع عبور 

کنیــم و در پس هر بحــران  اجتماعی 
باید تصویری از آینده رو به جلو نشــان 
دهیم. وی در ادامه اظهارداشت: بیش از 
ایــن که خود را عضو دولت بدانم  افتخار 
می کنم که خود را یک عضو رســانه ای 
آنچنــان  بازنمایی  متاســفانه  می دانم. 
می کنند که گویی ما باید با غم بحران ها 
همچنان زندگی کنیم.  متاسفانه آنچنان 
برخــی از خروارها غم و اندوه شــادمانه 
می نویسند رنج و  اندوه هم برای آنها یک 

هدف است. 
  ربیعی اضافه کرد: دردمندانه و مسئولانه 
خدمتتان عرض کنم باید دست  به دست 
هم دهیم و جامعــه را از بحران ها عبور 
دهیم - چه بچه   "ورنکشــی" و چه بچه 
"بمی" که امــروز بزرگ شــده خانواده 
تشــکیل داده  اســت- باید جامعه را از 

بحران ها عبور دهیم. 
دســتیار ارتباطــات اجتماعــی رییس 
جمهوری با بیان اینکــه آثار اجتماعی 
 بحران هــای طبیعی ســال ها می ماند 
گفت: بخش اعظمی از رسالت  خبرنگاری 
بحران، ســاختن پس از بحران است و 
اینکه پــس از بحران  چگونه باید جامعه 

را از بحران عبور داد. 
  وی خاطرنشــان کــرد: اگــر بحران را 
ســه مرحله بدانیم که هســت، پیش از 

 بحران و در پیشــگیری آن قطعا رسانه 
نقــش دارد. باید  آمــوزش بیینیم و  یاد 
بگیریم وقتی بحران  آمد چگونه پشــت 
افــزود: در مقابل  بایســتیم. ربیعی  هم 
بحران باید احســاس مقاومت فردی و 
مقاومت  جمعــی را افزایش دهیم و این 
وظیفه رسانه اســت. ژورنالیسم بحران 
 وظیفه دارد وقایــع را واقع نمایی بکند. 
مدیریت بحران را با اخباری که  می دهد 
هدایت کند و برای مشــارکت در بحران 

همدلی عمومی ایجاد  کند. 
ســخنگوی دولت در بخــش دیگری از 
سخنانش گفت: در بحران های  بزرگ دنیا 
بسیاری از خبرنگاران با نحوه حضورشان 
در بحران ها و  نوشته هایشان مکتب ایجاد 
کردند. به اعتقاد من سخت ترین مرحله، 
 مرحله پسابحران اســت. در این مرحله 
جامعه ای کــه به گرفتار بحران  طبیعی 
گرفتار شــده بیش از همیشه نیاز دارد 
با  آن همنوایی شــود تا به  طور طبیعی 
بتواند زندگی کند و فکر می کنم در هر 
سه مرحله  روزنامه نگاری بحران می تواند 
موثر باشد.   ربیعی با اشاره به عکس هایی 
که  در این مراســم به نمایش گذاشته 
شــده  بودند،   گفت: عکس هایی که شما 
گرفتید، عکس نیست یک روایت و  تاریخ 
اســت. در پس عکس شــما می توانید 
تحلیل اجتماعی هــم بکنید.  مقالات و 
یادداشــت هایی که از بحران ها می بینید 
و می نویسید، ذخیره  دانشی مواجهه با 
بحران هاست. دستیار ارتباطات اجتماعی 
رییس جمهوری یادآورشد: در هیچ دوره 
ای  مثل ایــن دوره نیازمند به آرامش و 
چیزهای خوب نیســتیم. خیلی نیاز به 
 هوای خوب داریم. باید حال همدیگر را 

خوب کنیم. 

تاثیر مصرف میوه و سبزیجات
 بر کاهش جیوه بدن

عضو هیئت علمی دانشــگاه حکیم سبزواری گفت: 
طبــق یافته های یــک  پژوهش، مصــرف میوه و 
ســبزیجات تازه بر کاهش مقدار جیوه بدن تاثیر 
 مثبت دارد و پیشنهاد می شود که زنان باردار باید 

از تماس با همه  سطوح جیوه جلوگیری کنند. 
در طرح مشترک ارتباط با صنعت مجتبی هادوی فر 
عضــو هیات علمی  دانشــگاه حکیم ســبزواری و 
محققان دانشگاه علوم پزشکی سبزوار سطح  فلزات 
ســنگین در مادران و نوزادان شهرستان سبزوار و 

روستاهای  وابسته بررسی شد. 
هادوی فــر دربــاره ایــن پژوهش گفــت: در این 
همکاری مشترک ســطح  عنصر جیوه که یکی از 
فلزات ســنگینی است که روی ســلامت عمومی 
 به خصوص در مرحله رشــد و تکامل جنین تاثیر 
بسیاری دارد، مورد  سنجش و بررسی قرار گرفت. 

بنا بر اعلام روابط عمومی دانشگاه حکیم سبزواری، 
وی با اشاره به  اینکه اعتبار اختصاص داده شده به 
این طرح ۲۵۰ میلیون ریال بود،  خاطر نشان کرد:  
نتایج این طرح مشــخص کرد که ۸۵/۲۷درصد از 
 مادران سطوح جیوه ا ی بالاتر از حد قابل پذیرش 

 EPA  دارند. 
عضو هیات علمی گروه محیط زیســت دانشــگاه 
حکیم ســبزواری افــزود:  جیــوه در محیط های 
بی هوازی به متیل جیوه تبدیل شــده و بســیار 
 خطرناک می شود که این گروه متیل از ماده "متیل 
کوبالامین" تولید شده  توسط میکروارگانیسم ها به 

جیوه افزوده می شود. 
این استاد دانشگاه ادامه داد: در بسیاری از کشورها 
از جمله ایران،  آمالگام پر کننده دندان هنوز حاوی 
جیوه اســت و اضافه این ترکیبــات در  مطب های 
دندانپزشــکی وارد فاضلاب شــهری می شود و در 
نهایت از  طریق مواد غذایی آبیاری شده با فاضلاب 
شهری وارد بدن انســان  خواهد شد و در بافتهای 

چرب بدن مانند مغز تجمع می یابد. 
هادوی فر ادامه داد: طبق یافته های این پژوهش، 
مصرف میوه و  ســبزیجات تازه بــر کاهش مقدار 
جیوه بدن تاثیر مثبت دارد و پیشــنهاد  می شــود 
که زنان باردار باید از تماس با همه ســطوح جیوه 

جلوگیری  کنند. 
  هادوی فر افزود: نتایج این تحقیق گپ های ناشی از 
کمبود یا عدم  اطلاعات نهادهای بین المللی مانند 
 Minamata Convention on  Mercury  را 

پر خواهد کرد. 
عضو هیات علمی گروه محیط زیســت دانشــگاه 
حکیم سبزواری در پایان  خاطرنشان کرد: بخشی 
از نتایــج حاصل از پژوهــش در مقاله ای با عنوان 
 Biomonitoring of maternal and fetal 
 exposure to  mercury in Sabzevar
and its affecting risk factors  در  ژورنــال 
 Hazardous Materials  با رتبه  Q 1 و شاخص 
تاثیر برابر با    ۷٫۶۵ و جزو ۴ درصد برتر نشــریات 
 Environmental  ۱۲ از ۲۵۰ ژورنال( در زمینه(
Sciences  منتشر شــده است و دیگر نتایج این 
طرح  در قالب مقــالات معتبر بین المللی در آینده 

نزدیک منتشر خواهد شد. 

اجتماعی

طی سال های اخیر و با توجه به عوامل 
طبیعی اعم از لکه های  خورشــیدی و 
همچنین عوامل انســانی در تشــدید 
تخریــب اکوسیســتم ها،  تغییراتی در 
شــرایط آب و هوایی جهــان به وجود 
آمده که موجب گرم  شــدن بیوسفر و 
در نتیجه، به خطر افتادن حیات برخی 
گونه های جانوری  و گیاهی شده است. 

با توجه به تغییرات متعدد آب و هوایی 
متاثــر از عوامل طبیعــی و  همچنین 
تشــدید کننده انســانی در چند دهه 
اخیــر، موجبات افزایش دی  اکســید 
کربن فراهم شــده و با این فرایند، کره 
زمین در حال گرم شــدن  اســت. این 
روند بــه تعبیری غیر متعارف، به گونه 
ای پیشــرفت کرده که  وضعیت بارش 
ها ) نوع، میزان و شــدت ( به شــدت 
تغییر یافته و خشک  سالی های متعدد، 

سراسر جهان را فرا گرفته است. 
تغییــر نوع بــارش از برف بــه باران، 
زمســتان هــای زودرس و کم بارش، 
 پراکنش نامناسب بارندگی، وقوع باران 
های رگباری و ســیل آسا، کاهش  نم 
باران در مناطق مرطوب، آغاز رویش و 
جوانه زنی گیاهان پیش از  شروع فصل 
بهار و .... از جمله این تغییرات برشمرده 
می شــوند. بر  این اســاس اســت که 
مجامع بین المللی باتعیین اســتراتژی 
وبرنامه ریزی  های مدون و بلند مدت، 
راهبردهایــی را برای کاهش انتشــار 
   mitigation  ( گازهای  گلخانــه ای 
( و ســازگار نمودن اکوسیســتم ها با 
تغییرات  اقلیمی )  adaptation  ( به 

کشورهای عضو ارائه نموده اند. 
لــذا کشــور ایــران نیــز بــه عنوان 
سیزدهمین کشور آلوده کننده محیط 
 زیست، تعهداتی دارد که می بایست به 
آن عمل نماید. در این راستا و  در جهت 
حفاظت از محیط زیســت و همسویی 
با جامعه جهانی، مجموعه  قوانینی در 
کشــور به تصویب رســیده که متولی 
اجرای آن، ســازمان  جنگلها، مراتع و 

آبخیزداری کشور است. 
از جملــه مواردی کــه در برنامه های 
اجرائی این سازمان قرار گرفته،  عبارت 

است از: استفاده از گونه های بومی و با 
نرمش اکولوژیکی  زیاد، کشت و توسعه 
گیاهان دارویی صنعتــی، بهره گیری 
از گونه ای  مثمــر و اقتصادی در پروژ 
های جنگلکاری و توسعه جنگل، برنامه 
 ریزی برای احاله مدیریت عرصه های 
منابع طبیعی در قالــب ماده ۳  قانون 
حفاظت و بهره بــرداری، رعایت زمان 
مناســب تر کاشــت بذور و  نهال های 
گلدانی با مشــارکت همگانی و در آغاز 

بارش های سالانه . 
طی سال های اخیر و با توجه به عوامل 
طبیعی از جمله: لکه های  خورشیدی 
و همچنین عوامل انســانی در تشدید 
در  ها،  تغییراتی  اکوسیســتم  تخریب 
شــرایط آب و هوایی جهــان به وجود 
آمده که موجب گرم  شــدن بیوسفر و 
در نتیجه، به خطر افتادن حیات برخی 
گونه های  جانوری و گیاهی شده است. 
خشــک ســالی های متعدد، افزایش 
دوره  های خشکی، کاهش بارش های 
بارندگی،  نامناســب  پراکنش  سالانه، 
 افزایش دما، زمســتان های سرد و کم 
بارش، باران های ســیل آسا و  رگباری 
و ..... از جمله این تغییرات بوده که در 
چند دهه اخیر،شرایط  زیست بوم ها را 

به شدت تحت تاثیر قرار داده است. 
بی تردید، نقش انسان به عنوان عامل 
تشدید کننده در ناپایداری  اکوسیستم 
ها:تخریب ســرزمین، جنــگل زدائی، 
امحــاء پوشــش گیاهی با  هــدف به 

آتش  ایجاد  توسعه شــهری،  اصطلاح 
سوزی های عمدی و  سهوی درزیست 
گاه هــای طبیعــی، انتشــار گازهای 
گلخانه ای و همچنین  تغییرات کاربری 
بدون در نظر گرفتن قابلیت اراضی، بر 

کسی پوشیده  نیست. 

ضمن آنکه تجمیــع عوامل طبیعی و 
انســانی، شــرایط را در زیست کره به 
 گونه ای رقم زده اســت که در صورت 
عدم توجه کافی به این روند  شــتابان 
و مخــرب، در آینده نه چنــدان دور 
شاهد نابودی بسیاری از زیست  بوم ها 
خواهیم بود. اما از طرفی نیز انسان می 
تواند، نقش مثبت خــود  را در تعدیل 
وضعیت موجود به شــکلی ایفا نماید 
که تا حدود زیادی این  شــرایط تغییر 
یابند. چرا که انســان این توان را دارد 
که با تعیین  اســتراتژی و راهبردهای 
کلان، از منابــع آب و خاک بهره وری 
بهینه  نموده و با افزایش پوشش گیاهی 
و تنوع زیستی، در پایداری زیست بوم 
اکوسیستم   ها و همچنین ســازگاری 
ها با تغییرات اقلیمی، به صورتی  موثر 
اقدام نماید. در این راستا، نقش تمامی 
کشــورهای جهــان و از جمله  ایران با 
پوشش جنگلی ۸.۷ درصد از مساحت 

کل کشور، بسیار حائز  اهمیت است. 
بر این اســاس و با توجــه به تعهدات 
ایران در مجامع بیــن المللی مبنی بر 
 کاهش انتشار گازهای گلخانه ای و نظر 

به اینکه ســرانه فضای سبز در  کشور، 
رقمی معــادل ۰.۱۷ هکتــار ) کمتر 
از یک چهارم میانگیــن جهانی   ( می 
باشــد، در این جهت قوانین متعددی 
در کشــور به تصویب رسیده  است. از 
جمله این قوانین عبارت است از: ماده 
۱۵ قانون افزایش بهره  وری کشاورزی 
و منابع طبیعی، ماده ۳۸ قانون برنامه 
۵ ساله ششــم  توسعه اقتصادی و مواد 
۲۲، ۲۴ و ۲۷ قانــون هــوای پاک،که 
ســازمان  جنگلها، مراتع و آبخیزداری 
کشور موظف گردیده سرانه فضای سبز 
در  کشور را در طی ۱۰ سال، به ۰.۲۵ 
هکتار ارتقــا داده و با تحقق این  روند، 
ایــران در زمره کشــورهای بالای ۱۰ 

درصد پوشش جنگلی قرار  گیرد. 
با توجه به ایــن مهم و نظر به اینکه با 
افزایش پوشش درختی، درختچه  ای، 
بوته ای و علفی، شرایط را برای: تعدیل 
درجه حــرارت، تلطیف  هوا، کاهش اثر 
گازهــای گلخانه ای، تولید اکســیژن، 
ترسیب کربن، جذب  دی اکسید کربن 
و گرد و غبــار، حفاظت از منابع آب و 
از  خاک،  نفوذپذیــری آب، جلوگیری 
فرســایش و تولید رسوب و غیره مهیا 
می  ســازند، لذا سازمان جنگلها، مراتع 
و آبخیزداری، تمامــی اهتمام خود را 
 معطوف به آن داشته که در اولین گام، 
با شــروع برنامه نهالکاری  همگانی به 
تعــداد ۱۴ میلیون اصله نهال جنگلی، 
مرتعی و بیابانی و در  سراســر کشــور، 
حرکتی نویــن و تاثیرگذار را درجهت 

تحقق اهداف فوق،  پایه گذاری نماید. 
بر این اســاس و با توجه به لزوم احیاء 
و توســعه جنگلها در سراسر جهان  و 
از جمله کشــور عزیزمان ایران، نقش 
جنگلکاری و توسعه جنگل در  کاهش 
انتشــار و ســازگاری اکوسیستم ها با 
تغییرات آب و هوایــی، بیش  از پیش 

آشکار می شود. 
در ســال های نه چنــدان دور و پیش 
از شــدت گرفتن روند تغییرات آب و 
 هوایی، کاشت نهال های ریشه لخت در 
نیمه دوم اسفند ماه هر سال و  در هفته 
ای موسوم به منابع طبیعی،مرسوم بود. 

خرم اباد_ مهری پهلوانی_ 
محمــد  یادگارامــروز_ 
شریفی مقدم شهردار خرم 
آبــاد از تولیــد نزدیک به 
۱۵۰ مخزن زباله استاندارد 
شهرداری  نیروهای  توسط 
خبر  گذشــته  روزهای  در 
داد و گفــت : بــا افزایش 
زباله علاوه  تولید مخــازن 
بر خودکفایی در این مقوله 
٥0 درصــد در هزینه های 
ناشــی از خرید ایــن نوع 
مخازن صرفه جویی شــده 

است
برصرفه  عــلاوه  افزود:  وی 
جویی در هزینه ها، مخازن 
زباله جدید دارای شــکل ، 
کیفیت و ورق مناسبتر بوده 
و تمام مشکلات و ایرادهای 
درایــن  قبلــی  مخــازن 
اند،  گردیده  اصلاح  مخازن 
همچنین این مخازن دارای 

دوام بیشتری می باشد . 
ترویــج  مقــدم  شــریفی 
مقاومتی  اقتصــاد  فرهنگ 
را از اولویتهــای مدیریــت 
شهری عنوان کرد و متذكر 
شــد: یکی از سیاســتهای 
شــورای شــهر و مدیریت 
درایــن دوره کاهش هزینه 
از  و جلوگیری  های جاری 
و  غیر ضروری  های  هزینه 
ریخت و پاش هاســت که 

بارزترین نتیجه آن پرداخت 
کارکنان،  معوقات  تدریجی 
کارگــران تنظیف و فضای 
سبز و همچنین راه اندازی 
بســیاری از پــروژه هــای 

معطل مانده ، بوده است.
شهردار خرم آباد درادامه به 
برنامه های شهرداری برای 
ساماندهی بحث پسماند ها 
و زباله های شــهری اشاره 

کرد وگفت: 
درســت تر این اســت که  
شــهرداری  پیــش از هر 
کوچک  و  بــزرگ  پــروژه 
جدیدی ،   کارهای روتین 
مانند جمع  و معمول خود 
آوری زباله را ارتقا دهد و ما 
در این راستا نقطه ایده الی 
را تعیین نموده ایم که گام 
به گام به سوی ان حرکت 

خواهیم نمود

وی ادامه داد: توسعه طرح 
تفکیک از مبداً پسماندها ، 
خرید ماشین های)مخازن( 
حمل زباله و ماشــین های  
جاروب خیابانی و بازگشت 
به  تنظیف  نیروهای  دوباره 
جای اصلی خود  )نیروهایی 
که قبلًا با حکم تنظیف وارد 
با  و  بدنه شــهرداری شده 
بدنه  وارد  روشهای مختلف 
ستادی شده ا اند( از دیگر 
اقداماتی هستند که در این 

راستا به اجرا در آمده اند.
شایان ذکر است که مدیریت 
کارگاه ساخت مخازن زباله 
بر عهده داریوش گرمه ای 
از کارشناسان و مهندسین 
بــا تجربه شــهرداری می 
این  باشد که سالهاست در 
عرصه به فعالیت مشــغول 

بوده است.

زهرا عبدالهی، مدیــرکل دفتر بهبود تغذیه وزارت 
بهداشت با بیان اینکه  مصرف شیرینی، فست فودها 
و نوشــابه های گازدار بســیار زیاد است، گفت:  این 
مواد نقش زیادی در ایجــاد بیماری های غیرواگیر 

و چاقی دارند. 
توجه به نوع مواد غذایی مصرفی روزانه و اســتفاده 
از منابع غذایی مفید  در سبد تغذیه ای نقش بسیار 
زیادی در حفظ سلامتی جسمی و روانی افراد  دارد؛ 
به طوری که تغذیه ســالم مهمترین فاکتور حفظ 

سلامت و طول عمر  به شمار می رود. 
مدیرکل دفتــر بهبود تغذیه وزارت بهداشــت در 
گفت وگو با خبرنگار سلامت  خبرگزاری فارس، در 
پاســخ به این پرسش که »وضعیت تغذیه ای مردم 
 چگونه اســت؟«، اظهار داشت: اکنون مصرف قند، 
نمک  و چربی در  رژیم غذایی مردم زیاد است؛ یعنی 
مصرف شیرینی ها، فست فودها  نوشابه های گازدار 
و چیپس و پفک که فاکتورهای تغذیه ای خطرناک 
 هستند و نقش زیادی در ایجاد  اضافه وزن، چاقی 

و بیماری های غیر  واگیر دارند، خیلی زیاد اســت. 
 وی با تأکید بر اینکه مردم باید سبزیجات، میوه ها، 
حبوبات، نان و غلات  سبوســدار را بیشــتر مصرف 
کنند، بیان داشت: یکی از اولویت های نظام  سلامت 
در برنامه تغذیه، اصلاح  الگوی تغذیه مردم اســت؛ 
یعنی کاهش  مصرف قند، نمک و چربی و از سوی 
دیگر افزایش مصرف حبوبــات و  منابع غذایی که 
حاوی فیبر هســتند. مدیرکل دفتــر بهبود تغذیه 
وزارت بهداشت افزود: مصرف این مواد غذایی  نقش 
مهمی در پیشگیری از اضافه وزن، چاقی و به دنبال 
آن پیشگیری از  دیابت، انواع سرطان و بیماری های 

قلبی و عروقی دارد. 

اما و اگرهای افزایش تعرفه پزشکان در سال 99 
محمــد جهانگیری معاون فنی و نظارت ســازمان نظام پزشــکی گفت: 
 تعرفه های جدید در حال حاضر مشــخص نشده است اما با برنامه ریزی 

 صحیح افزایش معقول خواهیم داشت. 
معاون فنی و نظارت ســازمان نظام پزشــکی در برنامــه رادیویی تهران 
 کلینیک رادیو تهران  در رابطه با خبر افزایش تعرفه های پزشــکی گفت:  
 قطعا مردم کشــور در ۲سال اخیر ضررهای مالی بسیار زیادی را با  توجه 
به افزایش تورم ها داشــتند، از طرفى مــا نگران موضوع پرداخت  حقوق 
کارکنان بیمارستان ها و کیفیت درمان هستیم، چرا که کیفیت در  درمان 

بحث بسیار مهمی است. 
وی با بیان اینکه تعرفه اگر در حد عرف و منطقی باشد اصلًا به ضرر  مردم 
نخواهد بود گفت: از ســال ۱۳۷۳ که بیمه همگانی تصویب شده  است، 
دولت مکلف بوده که قیمت تعرفه گذاری ها را اصلاح کند، هیچ  نیازی هم 
نیســت که پزشکان این مبلغ را تعیین کنند حتی دولت مى تواند  با تیم 

اقتصادی این کار را انجام دهد و قیمت مناسبی را تعیین کند. 
معاون فنی و نظارت سازمان نظام پزشکی گفت: در سال ۹۷ که تورم  بالا 
بود ما در پرداخت قســمتی از هزینه های فنی چه خارجی و چه  داخلی، 
تامین تجهیزات، تامین مواد مصرفی بیماران و حقوق پرسنل ما  با مشکل 
روبرو شــدیم. قســمت عمده این هزینه ها را باید بیمه پرداخت  کند و 
قســمت کمی را هم خود بیمار ضمن اینکــه ما باید بهره وری را  افزایش 

دهیم تا کیفیت هم کاهش پیدا نکند و مردم ضرری نبینند. 
وی تاکید کرد: تعرفه های جدید در حال حاضر مشــخص نشــده است 
اما با  برنامه ریزی صحیح افزایش معقول خواهیم داشــت که درصدهای 

 پرداختی بیمه ها و مردم جداگانه مشخص خواهد شد. 
جهانگیرى درباره مشخص شدن تعرفه هاى جدید گفت : این بحث قبل 
از  بودجه 99 مطرح شــده است و صحبت اصلى ما این است که هر چند 
 درصــدى که ما براى افزایش در نظر مى گیریم باید طورى باشــد که در 
 بودجه لحاظ شود تا این افزایش تعرفه تامین شود و سهم بیمه ها ، دولت 

 و مردم مشخص شود و این موضوع یکطرفه نخواهد بود. 
وی تاکید کرد: این موضوع هم بســیار حائز اهمیت اســت که اگر تعرفه 
 درست باشد، هم نظارت بهتر است هم محاسباتش و هم کارهاى مربوط 

 به آن سریعتر و بهتر انجام مى شود. 
وی در پاســخ به سوالی در رابطه با بحث زیرمیزی و نماندن پزشکان  در 
مناطق محروم متناســب با افزایش تعرفه گفت: سالیان سال این  بحث ها 
در تمام حوزه ها بوده اســت ما آن را کنترل کرده و خواهیم کرد،  ضمن 
اینکه در بخش دولتى این موضوعات با ردیف هایى برطرف مى  شــود و 
ممکن است با نام تعرفه نباشد، مثلا با اوراق و مواردى از این  دست تامین 
مى شــود اما در بخش خصوصى با قاطعیت مى گویم که به  بیمارستان ها 
هیچ تســهیلاتى داده نمى شود، حتی برای خرید برخی وسایل  موردنیاز 

بیمارستان های خصوصی ارز ۴۲۰۰ تومانی هم تعلق  نمى گیرد. 
جهانگیری در پایان گفت: در شرایط سختى که امروز وجود دارد  صیانت 
از موجودى مان الزام اســت چون در حاضر تمام درآمد در حوزه  تعرفه و 
مبانى که حاصل مى شــود هزینه روزمرگى ها مى شــود که ما  نگران آن 

هستیم.  

افزایش ۳۰ درصدی رسانه های خارجی 
متقاضی حضور در جشنواره  فیلم فجر

نمایندگان ۲۵ رســانه خارجی متقاضی حضور در ســینمای رسانه ها و 
 پوشش رسانه ای سی و هشتمین جشنواره فیلم فجر شده اند که این رقم 
 نسبت به دوره گذشته جشنواره، بیش از ۳۰ درصد افزایش داشته است. 

امســال رســانه هایی چون اســپوتنیک روســیه، الاتجاه عراق، العراقیه 
 عــراق، العربی قطر، الجزیره انگلیس، العهد لبنــان، المنار لبنان، انکس 
 لوکزامبورگ، ای بی ســی نیوز اســترالیا، آناتولی ترکیــه، آی نیوز عراق، 
 بلادی عراق، تلویزیون کردست عراق، تیما انگلستان،  dpa  آلمان،  راپتلی 
   afp  ،۲۴   روســیه، روسیا الیوم روسیه، فایننشال تایمز انگلستان، فرانسه
فرانســه، گتی ایمجز امریکا، یونیوز لبنان، زوما پرس  امریکا، العهد لبنان 
و آنســا ایتالیا با ارائه درخواست، متقاضی حضور  در جشنواره فیلم فجر 

شده اند. 
میزان درخواســت متقاضیان خارجی برای حضــور در این رویداد ملی، 

 نسبت به سال گذشته ۳۰ درصد افزایش داشته است. 
روابط عمومی جشــنواره فیلم فجر، پس از بررســی تقاضای نمایندگان 
 رســانه های خارجی از کشورهای مختلف دنیا و بر مبنای میزان فعالیت 
 آنها در دوره گذشــته جشنواره و اثرگذاری این رسانه ها، نسبت به صدور 

 کارت حضور نمایندگان این رسانه ها اقدام خواهد کرد. 
سی و هشــتمین جشــنواره فیلم فجر ۱۲ تا ۲۲ بهمن ماه سال جاری 
 همزمان با گرامیداشــت چهل و یکمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی 
 به دبیری ابراهیم داروغه زاده برگزار می شــود. در این دوره جشــنواره، 
  ۱۱۵ فیلم ســینمایی به همراه ۳۶ فیلم مستند فرم ثبت نام جشنواره را 
 تکمیل کرده اند که در میان فیلم های ســینمایی، ۳۷ اثر به فیلمسازان 

اول  اختصاص دارد.  
این جشــنواره شامل بخش های مختلف از جمله مسابقه سینمای ایران 
یا  سودای سیمرغ )فیلم های سینمایی داستانی/ پویانمایی فیلم های بلند 
 داســتانی که دارای پروانه ساخت یا نمایش از سازمان سینمایی باشند و 
 تا قبل از بهمن ۱۳۹۸ اکران عمومی نشــده و در هیچیک از رویدادها و 
 جشنواره های سینمایی داخلی و خارجی به نمایش در نیامده باشند(، نگاه 
 نو )فیلم اول کارگردان: داستانی/ پویانمایی فیلمساز یا کارگردان اول،  به 
هنرمندی اطلاق می شود که برای ساخت یا نمایش فیلم سینمایی خود 
 برای نخستین بار، مجوزهای لازم و قانونی را از سازمان سینمایی  کسب 
کرده باشــد و پیش از این اثری از وی به عنوان فیلم سینمایی  اکران یا 
در رویدادهای داخلی یا خارجی معرفی نشده باشد(، مستند  بلند، کوتاه 
داستانی )با زمان نمایش حداقل ۳ و حداکثر ۱۵ دقیقه(،  مسابقه تبلیغات 

سینمای ایران و مسابقه تجلی اراده ملی است. 

رویداد بزرگ نهالکاری همگانی برای ایرانی سرسبز

هشدار درباره افزایش مصرف فست فود و نوشابه های گازدا

خبر خبر

رونوشت آگهی حصر وراثت
به کلاسه  دادخواست  به شرح  دارای شناسنامه شماره 2802973002  علمیرزالو  زینال  آقای 
3/981531 ش  از این دادگاه درخواست گواهی حصر وراثت نموده و چنین توضیح داده که 
شادروان علی علمیرزالو به شناسنامه 2800733152 در تاریخ 93/1/10 اقامتگاه دائمی خود بدرود 

زندگی گفته ورثه آن مرحوم منحصر است به:
 1- بایرام علمیرزالو فرزند علی دارای شماره شناسنامه 2800742739 صادره از خوی پسر متوفی
2- زینال علمیرزالو فرزند علی دارای شماره شناسنامه 2802973002 صادره از خوی پسر متوفی
3- سکینه علمیرزالو فرزند علی دارای شماره شناسنامه 2800742747 صادره از خوی دختر متوفی
4- پری علمیرزالو فرزند علی دارای شماره شناسنامه 2800747511 صادره از خوی دختر متوفی
5- شمامه عیوض لو فرزند موسی دارای شماره شناسنامه 2800732334 صادره از خوی همسر متوفی

اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را در یک مرتبه آگهی می نماید تا هر کسی اعتراض 
دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یک ماه به شورا تقدیم 

دارد والاگواهی صادر خواهد شد.
جعفرزاده چهراقی - رئیس شعبه سوم شورای حل اختلاف خوی

شهردارخرمآبادخبرداد:باید احساس مقاومت فردی و جمعی در مقابل بحران را افزایش دهیم

خودکفایی کامل شهرداری  در تولید مخازن زباله
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عادل آذر رئیس دیوان محاسبات کشور 
گفت: کسری بودجه ۹۹ چیزی حدود 
۵۵ هــزار میلیارد تومــان پیش بینی 

می شود.
آذر در برنامه تیتر امشــب شبکه خبر، 
دربــاره میزان کســری بودجه ســال 
۹۹ افــزود: درباره کســری ۲۲۸ هزار 
و  عجیب  تومانــی، حرف های  میلیارد 
غریب مطرح می شــود؛ در حالیکه اگر 
ما بخش اعتبــارات هزینه ای را همان 
۱۵ درصدی که دولت حســاب کرده 
اســت، روی لایحه بودجه آورده و در 
مورد مابقی هم، بنا را بر عملکرد سال 
۹۸ بگذاریم، باورمان این اســت که با 
ظرفیــت و جابجایی اعدادی در همین 
بودجه، کسری بودجه واقعی سال ۹۹ 
چیزی حدود ۵۵ هــزار میلیارد تومان 

خواهد شد.
رئیس دیوان محاســبات با بیان اینکه 
در مورد بودجه، از موضع رئیس دیوان 
محاســبات صحبــت کــرده و تلاش 
می کند نظرات شــخصی اش را نگوید، 
گفت: مــا به کلیــات رای دادیم، زیرا 
اگــر رای نمی دادیم، در صحن مجلس 

هم رای نمی دادنــد و لایحه بودجه به 
دولت برمی گشــت کــه در این وضع، 
باید به دولت ۲ هفته فرصت می دادند 
تا لایحــه را اصلاح کنــد و در این دو 
هفته هم، هیچ اتفاقی نمی افتاد، به هر 
حال منطقی ترین تصمیم را به واسطه 
ملاحظــات اجتماعــی و اقتصادی که 

تایید کلیات بودجه بود، گرفتیم.

آذر دربــاره منابع بودجــه هم، گفت: 
اقــلام اساســی درآمــدی دولت یکی 
مالیــات اســت که دولت تــا حدودی 
واقــع بینانه دیده اســت و ۹۵ درصد 
آن حاصل می شود منتهی دولت نباید 
برود ســراغ خوش حساب ها بلکه باید 
به دنبال مؤدیــان جدید برود و از فرار 

مالیاتی جلوگیری کند.

وی افــزود: در حوزه نفــت هم دولت 
اعــداد را خوب دیده اســت، اما نکته 
مهم در حوزه نفت برداشت از صندوق 
توسعه ملی است که دولت بخشی )۱۶ 
درصد( را تحت عنوان فریز آورده و آن 
را درآمد تلقی کرده اســت که این باید 

اصلاح شود و بازگردد.
در خصوص  محاســبات  دیوان  رئیس 
فــروش اوراق مشــارکت و خزانه نیز 
گفت: فروش اوراق، قلم درشت دیگری 
از درآمدهای دولت است، اما چیزی که 
پیش بینی شــده و قابل ملاحظه است 
آن ۸۰ هزار میلیارد تومان اســت، در 
حالیکه قانون برنامه این ســهم را برای 
دولــت، ۵۰ هزار میلیارد تومان در نظر 
گرفته و از طرف دیگــر، حرف ما این 
اســت که دارایی که فروخته می شود، 
باید تبدیل به احســن شود نه این که 

خرج شود.
وی همچنیــن افــزود: بخش عمده ای 
)بیش از نیمی( از شــرکت های دولتی 
زیان ده هســتند و به لحاظ مدیریتی 
و بهره وری مشکل دارند که باید برای 

آن فکری کرد.

تحمیل هزینه های برخی مشاغل 
سخت و زیان آور به کارفرمایان

اصغر آهنی ها عضو هیأت مدیــره کانون عالی کارفرمایان، با 
اشاره به بار مالی برخی مشاغل سخت و زیان آور برای جامعه 
کارفرمایی کشــور، گفت: به جای حق بیمه ۴ درصدی، این 

سهم در محاسبات برای کارفرمایان، ۱۰ درصد است.
آهنی ها ، درباره وضعیت پرداختی کارفرمایان مشاغل سخت 
و زیان آور، اظهار داشت: متأسفانه برخی از مشاغل در حالی 
در گروه مشــاغل ســخت و زیان آور قرار گرفتند که به هیچ 

وجه، ماهیت سخت و زیان آوری ندارند.
وی ادامــه داد: این موضوع علاوه بــر اینکه هزینه مازاد و بار 
مالی زیادی به کارفرمایــان تحمیل می کند، کار را به نحوی 
هدایت می کند که وقتی نیروی کار به نقطه بلوغ و بهره وری 

می رسد، باید از بازار کار خارج شود.
عضو کارفرمایی شــورای عالی کار افزود: عــلاوه بر این، در 
گذشــته ســهم ۴ درصد مشاغل ســخت و زیان آور در یک 
چارچــوب معمول و منطقی از کارفرما دریافت می شــد؛ اما 
اکنون این اتفاق نمی افتد و با محاســباتی که انجام می شود، 
عملًا ســهم کارفرمایان به ۱۰ درصد رســیده که رقم بسیار 

بالایی است.
آهنی ها با اشاره به ضرورت بازنگری جدی در مشاغل سخت 
و زیان آور تاکید کرد: آئین نامه مشــاغل سخت و زیان آور، 
باید در قالــب چارچوب و ضوابط دقیقی که بر اســاس آن، 

منابع مدیریت شوند، مورد بازنگری قرار گیرد.
عضو هیأت مدیره کانون عالی کارفرمایان همچنین با اشاره به 
سلب مسئولیت شرکت های دولتی و نیمه دولتی در پرداخت 
حق بیمه مشــاغل ســخت و زیان آور افــزود: این موضوع 
چالش هایــی را در حوزه شــرکت های پیمانــکاری به وجود 
آورده و بســیاری از شــرکت های دولتی و نیمه دولتی مانند 
شــهرداری ها، ۴ درصد حق بیمه مشاغل سخت و زیان آوری 
را بــرای کارگران خود پرداخت نکردند و این هزینه به دوش 

پیمانکار جدید که بخش خصوصی است، منتقل می شود.
این فعال کارفرمایی ادامه داد: در مشاغلی که پیمانکار تغییر 
می کند، باید کارفرمای اصلی ســهم حق بیمه سخت و زیان 
آوری را پرداخت کند؛ این در حالی اســت که در بسیاری از 
موارد مشــاهده می شــود که موعد بازنشستگی این کارگران 
فرارسیده؛ اما خبری از پیمانکاران اصلی نیست و این بار مالی 

به پیمانکار جدید منتقل می شود.

سید ابوالفضل اشرف منصوری نایب رئیس کانون 
عالی انجمن های صنفی کارگران با بیان اینکه حق 
مسکن کارگران معادل پول شارژ یک ساختمان 
اســت، گفت: اگر پایه حقــوق کارگران اصلاح و 
ترمیم شــود قدرت خرید کارگــران هم تقویت 
می شود. اشرف منصوری ، درباره ورود مجلس به 
موضوع دستمزد سال آینده کارگران،   ابراز عقیده 
کرد و گفت: جامعه کارگری با هر تصمیم دولت،   
مجلس و نهادهــای مدنی کــه در جهت حفظ 
منافع کارگر و بــا رضایتمندی او صورت بگیرد، 
موافق اســت و از آن اســتقبال می کنــد. تغییر 
قیمت کالاها روی زندگی کارگران اثرگذار است 
وی ادامه داد: در بحث افزایش نرخ بعضی اقلام و 

کالاها مثل بنزین باید همه جنبه هایش را ببینیم. 
تنها هزینه ایاب و ذهاب و کرایه  تاکسی و سواری 
و خودروی حمل و نقل بار یا مســافر نیست که 
از این مســاله تاثیر بپذیرد بلکه زندگی کارگران 
با چنیــن تغییر نرخ هایی بالا و پایین می شــود. 
اشرف منصوری افزود: در حال حاضر بازار خودرو 
لحظه ای است و قیمت ها دستخوش تغییر است. 
زمانی تغییر نرخ سکه و طلا را دنبال می کردیم، 
ولی اکنون دلار و بازار خودرو هم دستخوش این 
تغییر و تحولات و نوســانات شده است. این مقام 
ارشد کارگری با بیان اینکه حق مسکن کارگران 
پول شارژ ســاختمان در یک مجتمع آپارتمانی 
اســت، اظهار کــرد: در حال حاضــر رقم کمک 

هزینه مســکن کارگران ۱۰۰ هزار تومان است و 
منظــور از کمک هزینه یعنی یک کارگر بتواند با 
ایــن مبلغ کرایه خانــه اش را بدهد در حالی که 
این رقم هیچ کمکی نمی کند و اگر حق مســکن 
یک دهه گذشته را با امروز مقایسه کنیم اختلاف 

بسیاری دارد. 

استاد اقتصاد دانشگاه تهران با اشاره به رانت های ۶ گانه ای 
که در بودجه توســط دولت ها توزیع می شود،گفت: آگاهی 
لازم بــرای تنظیم بودجه،یا وجود ندارد و یا اگر وجود دارد، 

در سند بودجه دیده نمی شود.
حسن ســبحانی، عضو هیأت علمی دانشــگاه تهران درباره 
لایحه بودجه ســال ۹۹ کل کشــور اظهار داشت: متأسفانه 
سیاست گذاران متوجه نیستند بودجه ای که مناسب نباشد، 
چه تأثیرات مخربی می تواند داشته باشد؛ منطقی است که 
هر بودجــه ای مبتنی بر یک قانون تنظیم شــود که ما در 
کشــور چنین قانونی نداریم و بر یکسری قوانین قدیمی و 
ناقص متکی هســتیم و انبوهی از قوانین مالی داریم که جز 
درهم ریختگی و عدم شــفافیت در تنظیم و تصویب بودجه 

نتیجه دیگری نداشته است.
این کارشــناس اقتصادی افزود: براســاس اصل ۵۲ قانون 
اساســی، بودجه ســالانه کل کشــور باید به ترتیبی که در 
قانون مقرر می شود ازطرف دولت تهیه شود؛ ولی این قانون 
در کشــور تدوین نشده است؛ ما به جای اینکه با استفاده از 
یک قانون جامع، ســاده و غیرمفصل نحوه تنظیم بودجه را 
مشــخص کنیم، به انبوهی از قوانین تمسک می جوییم که 
در قالب تبصره های قانون بودجه تحت عنوان قانون دائمی، 
منتشر می شــود. این موضوع خلاف اصل ۵۲ قانون اساسی 

است.

ë نرم افزار نوشتن بودجه را نداریم
این کارشــناس اقتصــادی با بیان اینکه نرم افزار نوشــتن 
بودجــه نداریم، گفت: ناآگاهی از شــیوه بودجه نویســی و 
طراحی ها ناقص، باعث شــده که بودجه های ما با مأموریت 
حفظ وضع دســتگاه های موجود سامان یابد. در واقع اصل 

بر این اســت که دســتگاه هایی که وصل به بودجه هستند 
بمانند و دولت ها قبول کرده اند که برخی از دســتگاه هایی 
کــه به موجب قانون به وجود نیامده انــد بتوانند از بودجه 
دولت بیشــتر از دســتگاه هایی که به موجب قانون تشکیل 
شده اند، اســتفاده کنند، این مساله بی انضباطی بودجه را 

نشان می دهد.
استاد اقتصاد دانشــگاه تهران ادامه داد: این در حالی است 
که امکانات کشور باید در اختیار دستگاه هایی قرار بگیرد که 
قانون گذار آنها را برای رســیدن به اهدافی مشخص بوجود 
آورده است. مساله این نیســت این دستگاهی که براساس 
قانون تشکیل نشده و بودجه می گیرد، بودجه اش کم یا زیاد 

است؛ مساله اصلی، فقدان انضباط است.
وی بــا اشــاره بــه معافیت هــای مالیاتی، تصریــح کرد: 
معافیت هــای مالیاتی »بلاوجه«، هم در خصوص کســانی 
که نیاز ندارند و هم در خصوص کســانی که ظاهراً نیازمند 

حمایت هســتند، وجود دارد. از این جهت »بلاوجه« است 
کــه ما در اعطای این معافیت ها، مطالعه نداریم. مثلًا چرا با 
وجود معافیت بخش کشاورزی از پرداخت مالیات، افزایش 
نرخ ســرمایه گذاری در این بخــش رخ نمی دهد؟ چرا این 
معافیت مالیاتی مؤثر نیســت؟ یا اصــولًا چرا برخی اصناف 
و مشاغل از مالیات معاف هســتند؟ این معافیت ها ومیزان 

اثربخشی آنها باید بررسی شود.

ë  تنظیم محاسبات مالی بین شرکت ملی نفت با
دولت بهم ریخته است

این کارشــناس اقتصادی با بیان اینکــه ذینفعان دولتی در 
ســامان نگرفتن و یا انحراف بودجه مؤثر بــوده اند، گفت: 
بخش قابل توجهی از بودجه از محل نفت تأمین می شــود 
اما نزدیک به ۴ دهه است نتوانسته ایم مناسبات مالی قابل 
دفاعی بین دولت و شــرکت ملی نفــت تعریف کنیم و هر 
سال باید در قالب تبصره ، باید این مناسبات را تعریف کنیم. 
اگــر بخش مربوط به درآمدهای نفــت و گاز را بخوانید، به 
شــرکتهای معظمی می رســید که کلی درآمد دارند، کلی 
هزینه می کنند، صرفنظر از پدیده هایی که رخ می دهد مثلًا 
۱۴.۵ درصد سهم دارند؛ در مواردی این سهم شان معاف از 
مالیات است. یا معاف از پرداخت سود سهام دولت. بنابراین 
مناســبات مالی بین شــرکت ملی نفت )یــا وزارت نفت و 

شرکتهای تابعه اش( با دولت دچار بهم ریختگی است.
نتیجه لابی گری ها در جدول ۲۰ بودجه نمود یافته است

ســبحانی با اشــاره به اینکه لابی گری هایی وجود دارد که 
قابل دفاع نیســت، اظهار داشت: متأســفانه ما به این لابی 
گری ها تن داده ایم؛ قبول اســت کــه نمایندگان مجلس و 
مســئولان دولت تلاش کنند تا برای برخــی کارها بودجه 

بگیرنــد ولی نگاه کنید در بودجه )مثلًا بودجه ۹۹( جدولی 
تحت عنوان جدول شــماره ۲۰ وجــود دارد که ۲۷۹ طرح 
بسیار بزرگ مثل دانشگاه ســازی، راهسازی، بدون برآورد 
قیمت و هزینه تمام شــده، با مبلغ ۵۵ میلیارد تومان پیش 
بینی شده است. هر کسی که تلاش کرده سبدی را درصف 
بودجه دولت بگذارد، از طرف ســازمان برنامه پذیرفته شده 

است. که این رویه قابل دفاع نیست.
وی گفت: آگاهی لازم بــرای تنظیم بودجه، یا وجود ندارد 
و یا اگر وجود دارد، در ســند بودجه دیده نمی شود و نمود 
ندارد. این فقدان آگاهی، برخی از مشــکلاتی را که اشــاره 

کردم ایجاد کرده است.

ë ۶ رانتی که دولت در بودجه تقسیم می کند
ســبحانی افزود: عدم تنظیم این اصول موجب شکل گیری 
رانت هایی در سطح دســتگاه ها و نهاد مرکزی برنامه ریزی 
شــده است. مثلًا در سطح دستگاهی، یک وزارتخانه متوجه 
شده فضای مالی اداره کشور به گونه ای است که اگر بتواند 
از صندوق یــا بانکی یا هر محل دیگــه ای، درآمدی برای 
خودش کســب کند، می تواند این درآمد را خودش مصرف 
کند. قانونی داریم به اســم قانون تنظیم بخشی از مقررات 
مالی دولت و مصرف آن در موارد معین، دســتگاهی را )اعم 
از دولتــی یا در قوه مقننه و قضائیه( پیدا نمی کنید که یک 
منبع درآمد اختصاصی برای خودشان پیدا نکرده باشند. که 

من با مسامحه، به اینها »رانت« می گویم.
وی ادامه داد: اصول اساسی از طرف سازمان برنامه و بودجه 
طراحی نشده و در فقدان آن اصول، درآمدهای این چنینی 
که بنده با مســامحه، به اینها »رانــت« می گویم، به وجود 

آمده است.

اقتصادی

حق مسکن کارگران معادل پول شارژ ساختمان است

دردسر جدید گوگرد 
برای صنعت پالایش  

تا چند روز دیگر و با آغاز ســال جدید میلادی،  اســتفاده از 
ســوخت با گوگرد بالا توسط کشتی ها ممنوع می شود و این 
در حالی است که اغلب پالایشگاه های ایران به دلیل طراحی 
بر اســاس نفت ســنگین و گوگردزدایی از بنزین و گازوئیل 
تولید،  نفت کوره را با ســولفور بالایــی تولید می کنند و این 
موضوع می تواند دردســر جدید برای صنعت پالایش کشور 
باشد. استانداردهای ســازمان بین المللی دریانوردی از سال 
2020 یعنی تا چند روز دیگر تغییر می کند؛ بر این اســاس 
ســوخت کشــتی ها دیگر نمی تواند درصد بــالای گوگرد  را 
داشــته باشــد و باید از ۳.۵ درصد فعلی بــه زیر نیم درصد 
کاهش پیدا کند. اینکار که با هدف کاهش انتشــار گازهای 
آلاینده انجام می شود اما موانع جدی دارد که مهمترین آن را 
می توان نبود زیرساخت لازم برای تولید نفت کوره کم سولفور 
دانســت. بر اساس مقررات جدید، قرار است نفت کوره دارای 
سولفور اندک یا همان LSFO، جای تقاضا برای نفت کوره با 
سولفور بالا یا همان HSFO را بگیرد اما این در حالی است 
 HSFO که صنعت کشــتیرانی ۳.۵ میلیون بشــکه در روز
مصرف می کند و پالایشگاه ها در سراسر جهان قرار است تنها 

۱.۵ میلیون بشکه در روز سوخت VLSFO تولید کنند.
بنابراین همچنــان تولید نفت کوره کم ســولفور ۲ میلیون 
بشــکه در روز کمتر از تقاضا خواهد بود و این باعث می شود 
تا همچنان تقاضا برای HSFO از ســوی کشــتی هایی که 
سیستم اســکرابر یا همان سیستم حذف سولفور از خروجی 

موتور را نصب کرده اند وجود داشته باشد.
از همین رو استانداردهای سوخت جدید شوکی را در سراسر 
زنجیره تامین صنعت کشــتیرانی از تولیدکنندگان نفت خام 
گرفته تا پالایشگاه ها و معامله گران و مصرف کنندگان نهایی 
کالاهای حمل شده توسط کشتی ها طنین انداز خواهد کرد.

بنابراین باید منتظر کاهش تقاضا برای نفت های ســنگین و 
ترش در جهان باشــیم زیرا تولید فرآورده ها با گوگرد پایین، 
با نفت ســبک و شیرین آســان تر است و این موضوع بر بازار 
نفت کشورهای خاورمیانه که بیشترین تولیدشان نفت ترش 

و سنگین است می تواند اثرگذار باشد.
از سوی دیگر از آنجا که نفت کوره تولید شده در این کشورها 
با گوگــرد بالا،  دیگر خریــدار نخواهد داشــت، این موضوع 
می تواند بر صنعت پالایش این کشورها نیز اثرگذار باشد زیرا 
از یک ســو امکان تغییر سریع در فرآیند پالایش وجود ندارد 
و از سوی دیگر نمی توان نفت کوره تولید شده را ذخیره کرد 
و از همین رو ممکن است کل فرآیند پالایش با کاهش تولید 
رو به رو شود و تولید سایر فرآورده ها مانند بنزین و گازوئیل 

نیز تحت تاثیر قرار بگیرد.
ایران نیز از این قاعده مســتثنی نیســت. بیشــترین تولید 
نفــت ایران نفت خام ســنگین و ترش اســت و از همین رو 
پالایشــگاه های نفت این کشــور نیز بر اســاس همین نفت 
طراحی شــده اند. همچنین ایران در سال های اخیر با اجرای 
طرح های بهبود کیفیت تولید فرآورده های نفتی تلاش کرده 
تــا گوگرد موجود در بنزین و گازوییل را به حداقل برســاند 
اما در مــورد نفت کوره همچنان مشــکلاتی وجود دارد. در 
این رابطه »حمید قاســمی ده چشمه« قائم مقام مدیرعامل 
شــرکت ملی پالایــش و پخش فرآورده هــای نفتی ایران به 
ایرنا گفته که اگر ســوخت مورد نیاز گازوئیل باشــد،  امکان 
تولید گازوییل با گوگرد ۱۰ پی پی ام در کشور وجود دارد و 
می توانیم بدون مشــکلی سوخت مورد نیاز شناورها را تامین 
کنیم. وی البته تاکید کرده،  تولید نفت کوره با گوگرد درصد 
پایین نیازمند اصلاحاتی در فرآیند پالایش است. این عوامل 
باعث شــده صنعت پالایش با دردسر جدیدی روبه رو باشد 
زیــرا در عین حالی که باید تولید خود را به صورت مســتمر 
ادامه دهد بایــد راه حلی برای تولید نفت کوره با گوگرد بالا 
پیدا کند و همچنین سوخت مورد نیاز کشتی ها را نیز تامین 
نماید. اگرچه مشکل صنعت پالایش در مورد مازاد تولید نفت 
کوره با گوگرد بالا همچنان وجود دارد اما مدیرعامل شرکت 
ملی پالایش و پخش فرآورده هــای نفتی ایران درباره تامین 
نفت کوره کم ســولفور )۰.۵ درصد ( برای کشتی ها از سال 
۲۰۲۰ میلادی بر اساس استانداردهای IMO گفته که هیچ 
مشکلی در تامین این سوخت مورد نیاز کشتی ها نداریم و در 
حال حاضر نیز در کشور تولید می کنیم؛ به این ترتیب ایران 
تنها تولیدکننده نفت کوره کم ســولفور در خاورمیانه است. 
از سوی دیگر به گفته صادق آبادی، طبق قوانین موجود اگر 
کشتی ها تلاش کنند تا ســوخت کم سولفور استفاده کنند، 
امــا موفق به دریافت و خرید آن نشــوند، IMO جریمه ای 
برای آنها در نظر نمی گیرد. در خصوص مشــکل مازاد تولید 
نفت کوره نیز،  بر اساس استانداردهای جهانی، کشتی ها می 
توانند از سیســتم های معروف به اسکرابر برای حذف سولفور 
از گازهای خروجی منتشره نصب کرده باشند استفاده کنند 
و بنابراین می توانند همچنان از نفت کوره ســولفور بالا بهره 
ببرنــد. اما این موضوع نیز موقتی خواهد بود و تا دیر نشــده 
باید فکری به حال تغییر ســاختار و اصلاح فرآیند پالایشی 
در کشور باشیم در غیر این صورت،  گوگرد به دردسر تازه ای 

برای صنعت پالایش تبدیل خواهد شد. 

رانت های ۶ گانه ای که همچنان در بودجه پررنگ است

مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتــی از کاهش ارزبری یــک تا ۱.۳ میلیارد 
دلار در کل پــروژه E&P بــا مناطق نفت خیز 
جنــوب برای توســعه ۲۸ مخــزن نفت در پی 
امضــای تفاهم نامه بین این ســازمان و انجمن 

سازندگان تجهیزات صنعتی ایران خبر داد.
تفاهم نامه ای در راستای توسعه ساخت داخل در 
پروژه های توســعه ۲۸ میدان نفتی شرکت ملی 
مناطق نفت خیز جنوب بر اســاس مدل توسعه 
نظــام مبــادلات پیمانکار فرعی بین ســازمان 
صنایع کوچک و شــهرک های صنعتی ایران و 
انجمن سازندگان تجهیزات صنعتی ایران امضا 

شد.
در مراســم امضــای ایــن تفاهم نامه محســن 
صالحی نیا، مدیرعامل ســازمان صنایع کوچک 
و شــهرک های صنعتی ایران، در پاسخ به ایسنا 
درباره میــزان کاهش ارزبری ایــن تفاهم نامه، 
اظهار کرد: ارزش این پــروژه ۴.۳ میلیارد دلار 
اســت که ۲.۷ میلیارد دلار از آن صرف تامین 
ماشین آبات و تجهیزات صنعتی می شود. باقی 
این مبلغ در بخش مهندســی، تامین و تدارک، 

حمل و نقل و تعرفه هزینه می شود.
وی افــزود: حدود ۵۰ درصــد از این مبلغ ۲.۷ 
میلیــارد دلاری صــرف تامیــن کالا در داخل 

کشور می شــود؛ به عبارت دیگر می توان گفت 
این تفاهم نامه می تواند منجر به صرفه جویی در 
ارزبری حدود یک تــا ۱.۳ میلیارد دلار در کل 
پــروژه E&P با مناطــق نفت خیز جنوب برای 

توسعه ۲۸ مخزن نفت شود.

کاهش ارزبری ۱.۳ میلیارد دلاری در بخش نفت

از نظــر مردم، راحت تریــن و مطمئن ترین راه برای 
دریافــت اطلاعــات و راهنمایی برای فعال ســازی 
رمزهای دوم پویا، مراجعه به شــعب بانکی و کسب 
راهنمایــی از کارمندان بانک هاســت، غافل از اینکه 
برخــی از کارمندان بانک ها نســبت به این موضوع 
بی اطلاع بوده و حتی با راهنمایی اشتباه مشتریان را 

به دردسر می اندازند.
از بیشــترین انتقادات مردمی نسبت به نحوه اجرای 
طرح اســتفاده از رمزهای پویــا مربوط به چگونگی 
همکاری و برخورد کارکنان بانک ها در زمان معرفی 
ســامانه های دریافت رمزهای پویا و ارایه مشورت به 

مشتریان است.
در زمان مراجعه مشخص شد که کارکنان بانک ها و 
حتی در برخی موارد، مدیران شعب از ارایه اطلاعات 
کافی برای راهنمایی مشتریان خودداری می کنند یا 

اینکه  اطلاعات کافی در این باره ندارند.
در ابتــدا قرار بــود که این طــرح از ابتدای دی ماه 
اجباری شود، اما با هدف فراهم کردن زیرساخت ها، 

استفاده اجباری از آن تا یک ماه تمدید شد.
بر اســاس این طرح، رمزهای دوم ایســتا یا ثابت به 
تدریــج از کار افتاده و رمزهای پویــا جایگزین آنها 
می شــوند؛ رمزهای دوم ایســتا یا ثابت تا زمانی که 
توســط صاحب کارت بانکی تغییــر نکنند در همه 
تراکنش ها قابل استفاده هســتند، اما رمزهای پویا 
فقط برای یک تراکنش مورد استفاده قرار می گیرند.
برخی از مراجعه کنندگان به بانک ها شــاکی هستند 
که در زمان ســوال از کارمنــدان بانک ها درباره راه 
انــدازی رمزهای پویــا متوجه می شــوند که خود 
کارمنــدان بانک ها، بــا نحوه کار این رمزها آشــنا 
نیستند. حتی در مواردی که مشتریان این مساله را 

به روسای شعب انعکاس می دهند، متوجه می شوند 
که رییس آن شــعبه بانکی نیز موضــوع راه اندازی 
اجباری رمزهای پویا را جدی نگرفته اند و آشــنایی 

کاملی با سازوکار راه اندازی این رمزها ندارند.

ë  راهنمایی های اشتباه متصدیان بانک ها
درباره رمزهای پویا

مردمی کــه در نصب و راه اندازی ســامانه دریافت 
رمزهای پویا دچار مشــکل هســتند، معمولا برای 
دریافت اطلاعات و راهنمایی به شعب بانکی مراجعه 
می کننــد، اما برخی از کارمندان بانک ها نســبت به 
این موضوع بی اطلاع بوده و حتی با راهنمایی اشتباه 

امکان دارد که مشتریان را دچار مشکل کنند.
بانک بزرگ دولتی  »عبدالمحمدی« مشــتری یک 
در این باره بــه خبرنگار ایرنا گفت: برای اســتفاده 
از پیامــک به جای اپلیکیشــن، کارمند بانک به من 
پیشنهاد داد که سامانه ussd )ستاره مربع( را برای 
دریافت رمــز دوم یکبار مصرف فعال کنم که چنین 

نیز کردم.

کسری بودجه حدود ۵۵ هزار میلیارد تومانی

کارمندان ناآشنا با رمزهای پویا
 چالش جدید مشتریان بانکی

خبر کوتاه

یادداشت
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اخبارخبر کوتاه شهردار اصفهان:

۳5 اتوبوس برای تردد در خطوط بی آر تی اصفهان خریداری شد

کرمانشاه - فریده محمدی-خبرنگاریادگار امروز :
ســنگ نگاره ای جدید در ضلع شــرقی طاق های 
طاق بستان کرمانشاه و بالادست چشمه این محوطه 

تاریخی توسط باستان شناسان شناسایی شد.
این سنگ نگاره تازه کشف شده، تصویری شبیه به 
یک انسان با دستان روبه آسمان را نشان می دهد.

در بالادست چشمه محوطه طاقبستان طاقچه ای به 
اندازه حدود ۲ متر در ۲ متر وجود دارد که به اندازه 
حدود نیم متر در دل کوه فرو رفته اســت؛ باستان 
شناسان مستقر در مجموعه در قسمت پایینی این 

طاقچه نقش برجسته ای جدید را پیدا کرده اند.
به گفته مدیران اداره کل میراث فرهنگی، صنایع 
دستی و گردشگری استان کرمانشاه، تاکنون قدمت 

و نوع این سنگ نگاره مشخص نشده است و برای تعیین زمان آن 
باید اقدام های لازم انجام شود.

یکی از باستان شناسان مجموعه تاریخی طاقبستان در باره این 
سنگ نگاره به خبرنگار ایرنا، اظهارداشت: بادقت در بالای چشمه 
طاق بستان به نقش ســاده ای از یک انسان رسیدیم که دست 

راست خود را بالا برده و شیئی در دست دارد.
»کیوان مومیوند« با بیان اینکه به نظر می رسد چند حرف لاتین 
نیز در کنار سنگ نگاره نوشته شده، افزود: احتمال مصنوعی بودن 
قسمت بیضی شکل و طاقچه مانند بالای چشمه طاقبستان که 

سنگ نگاره در آن دیده می شود، وجود دارد.

معاون میراث فرهنگی اداره کل میراث فرهنگی صنایع دستی و 
گردشگری استان کرمانشاه هم گفت: احتمال تاریخی بودن این 
سنگ نگاره وجود دارد اما برای مشخص شدن قدمت و مفهوم آن 

نیاز به بررسی های دقیق تر داریم.
»علیرضا برشــاهی« توضیح داد: باستان شناسان مختلف و تیم 
های تخصصی باید بر روی این اثر تحقیق کنند تا سابقه و ریشه 

آن مشخص شود و بتوان در رابطه با آن نظر قطعی داد.
باســتان شناس مستقر در طاق بستان در ادامه با تاکید بر اینکه 
برای نهایی شدن اثبات این سنگ نگاره نیاز به حضور چند تیم 
تخصصی است، گفت: یکی از نظریه های مطرح در باره این سنگ 
نگاره، ارتباط آن با آیین »میتراییسم« و پیش از دوران رواج دین 

زرتشتی در ایران است.
این باســتان شــناس توضیح داد: وجود نمادهای 
میتراییسم در دیگر بخش های طاق بستان از جمله 
در کنار ســنگ نگاره اردشیر دوم احتمال ارتباط 

سنگ نگاره با آیین میتراییسم را تقویت می کند.
پله های سنگی طاقبستان که در کنار سنگ نگاره 

تازه کشف شده قرار دارند.
مومیوند افزود: در معابد میتراییســم آب و پله ۲ 
عنصر اصلی محسوب می شود ما نیز در کنار این 
سنگ نگاره ۷۸ پله کنده شده در دل کوه و چشمه 

طاقبستان را داریم.
وی با اشــاره به تعصب رایج بر روی دین زرتشتی 
در دوران ساسانی گفت: پادشاهان دوران ساسانی با 

آیین میتراییسم در ایران در افتادند و آن را نابود کردند.
در استان کرمانشاه علاوه بر مساجد تاریخی و جاذبه های طبیعی 
بســیار زیاد و دلنواز ۲ هزار و ۲۵۰ اثر تاریخی ثبت ملی شــده 
نیز وجود دارد که مجموعه تاریخی تاق بستان، محوطه باستانی 
بیستون، معبد آناهیتا و سنگ نوشته و نقش برجسته آنوبانی نی 
با چهار هزار و ۸۰۰ سال قدمت در سرپل ذهاب از مهمترین این 

آثار هستند.
براساس آثار موجود تاریخی، کرمانشاه ۱۰۰ هزار سال قدمت دارد 
و بخش کوچکی از شاهکارهای خلفت پروردگار را می توان در این 

استان زیبا به چشم دید.

سمنان-خبرنگاریادگار امروز:
 رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
ســمنان از موافقت اعضای شــورای معادن 
اســتان با تعطیلی موقت هفت معدن در این 

استان خبر داد.
بهروز اسودی در حاشــیه پانزدهمین جلسه 
شورای معادن استان ســمنان که به ریاست 
استاندار در اســتانداری سمنان برگزار شد با 
اعلام این خبر اظهار کرد: بر اســاس مصوبات 
جلســه کارشناسی شــورای معادن تعطیلی 
موقت ۱۲ معدن مورد بررسی قرار گرفت که 
با تصمیم اعضای شــورای معادن با تعطیلی 

موقت هفت معدن موافقت شد.
وی تصریح کرد: در این نشســت درخواست 
۱۷ معدن استان توســط اعضای شورا مورد 
رسیدگی قرار گرفت که ۱۲درخواست مربوط 

به تعطیلی موقت معادن بود.
وی با اشاره به دلایل تعطیلی این معادن ادامه 
داد: عدم بازار فروش، شرایط فصلی، مشکلات 
زیست محیطی و ...از جمله دلایل موافقت با 

تعطیلی موقت این معــادن بود. همچنین ۵ 
درخواست مطرح شده در این شورا نیز مربوط 
به محاســبه حقوق دولتی براساس استخراج 
واقعی از این معادن بود که با توجه به تعطیلی 
معادن و موانع و مشــکلات آنها در شــورای 
معادن استان مورد بحث و بررسی قرار گرفت.

دبیر شورای معادن اســتان با اشاره به دیگر 
دستور کار این جلســه اظهار داشت: در این 
نشســت موضوع بند الف تبصــره ۳ ماده ۱۲ 
قانون معــادن ، تفویض اختیار ماده ۹۶ آئین 
نامه اجرایی قانون معادن به شــورای معادن 

استان تبیین و مورد بررسی قرار گرفت.

اسودی گفت: این تفویض اختیار درخصوص 
اتخــاذ تصمیم در موارد  اختــلاف دارندگان 
پروانه عملیات معدنی است که بر این اساس 
و در صــورت اختلاف بین دارنــدگان پروانه 
عملیــات معدنــی موضوع از طریــق وزارت 
رســیدگی و درصورت توافق طرفین با داوری 
شــورا از طریق شورای معادن استان پیگیری 

شود.
رئیس ســازمان صنعــت، معــدن و تجارت 
استان سمنان افزود: رای صادره برای طرفین 
قطعی و لازم الاجرا اســت و در مورد اختلاف 
دارندگان پروانه عملیات معدنی با دســتگاه 
های اجرایب مراتب کما فی السابق در شورای 

عالی معادن مورد رسیدگی خواهد بود.
دبیر شــورای معادن اســتان گفت: در دیگر 
دســتور کار این شــورا وضعیــت محدوده 
هــای اکتشــافی و معدنی منطقــه امامزاده 
وضعیــت  و  ســرخه  شهرســتان  عبــدالله 
 فعالیت معدن گچ شــمیران مورد بررســی 

قرار گرفت.

 رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان سمنان خبر داد؛

تعطیلی موقت 7 معدن در استان سمنان

کشف سنگ نگاره ای جدید در طاق بستان

برگزاری جلسه شورای سلامت در پلدختر

پلدختر- کامرانی- یادگار امروز : مدیرمرکزبهداشت پلدختردرجلسه شورای 
ســلامت وامنیت غذایی شهرستان با اشــاره به اینکه گله های  سگ شب ها 
در خیابان های شــهر پلدختر جولان می دهند، گفت: امسال سه مورد نمونه 
مثبت بیماری هاری حیوانی درپلدختر گزارش شده است. عباس میرهاشمی 
بابیان اینکه امسال ســه مورد نمونه مثبت بیماری هاری در روستاهای چم 
مهر، سرکن و زورانتل مشاهده شد که به ترتیب مربوط به گونه های حیوانی 
سگ، الاغ و شغال بوده است، افزود :شبکه بهداشت و درمان شهرستان برای 
همه حیوان گزیدگی ها در صورتی که حیوان گزنده شــناخته شده باشد سه 
نوبت واکســن هاری تزریق می کند و اگر حیوان شــناخته نشــده باشد روز 
چهاردهم نیز یک نوبت واکسن اضافه به فرد گزیده شده تزریق می شود. وی 
به پرســه و جولان سگ های ولگرد در سطح شهر پلدختر اشاره کرد و یادآور 
شــد: چند سالی اســت این موضوع در جلســه های مختلف شورای سلامت 
و امنیت غذایی شهرســتان مطرح و بر جمع آوری ســگ های ولگرد تاکید 
می شــود اما تا کنون در رابطه با اتــلاف اقدام عملی و مؤثری صورت نگرفته 
است. میرهاشمی گفت: انتظار میرود، شهرداری ها، بخشداری ها، دهیاری ها 
واداره محیط زیست شهرستان ، متولی جمع آوری سگ های ولگرد در شهر و 
در سطح روستاها بخشداری و دهیاری ها متولی این امر است؛ شبکه بهداشت 
به عنوان ناظر بهداشتی وظیفه تأمین آهک و دفن بهداشتی سگ های ولگرد 
را به عهده دارد. مدیر مرکز بهداشــت پلدختر یادآور شد: انتظار می رود اداره 
با تله گذاری یا به هر نحوی که می دانند حیات وحش را از نظر بیماری هاری 
بررســی و شناسایی کنند ودامپزشکی ســگ های منطقه را واکسینه کند. با 
اشــاره به اینکه پنج نمونه مثبت کیک های آلوده در پلدختر مشــاهده شده 
اســت، اظهار داشت: شبکه بهداشت بوفه های مدارس را کنترل می کند. وی 
افزود: بوفه های مدارس سطح شهرستان برای مدتی تعطیل می شوند و دانش 
آموزان را به اســتفاده از غذای خانگی تشویق و ترغیب می کنیم. میرهاشمی 
به بیماری آنفلوانزا در پلدختر اشــاره کرد و گفت: تا کنون ۷۱ نفر در سطح 

شهر مشکوک به این بیماری بوده اند و ۲۱ نفر بستری شدند.
وی افزود: بیماری آنفولانزا یک بیماری ویروســی است که مهمترین راه های 
پیشــگیری از آن شستشوی مدام دســت و صورت، ضدعفونی کردن سطوح 
مختلف به ویژه دســتگیره های در و دســت ندادن و روبوسی کردن با افراد 
مشکوک است. مدیر مرکز بهداشــت پلدختر یادآور شد: در صورتی که فرد 
به این بیماری مبتلا شــود، مهم ترین راه درمان آن، استراحت، پرهیز از خود 

درمانی و مراجعه به پزشک است.

معاون امور زیربنایی شهرداری اراک تاکید کرد ؛

لزوم بهره برداری بهینه 
از ظرفیت کارخانه آسفالت اراک 

اراک-غلامی-خبرنگاریادگارامروز؛
محمدرضا خسروی معاون امور زیربنایی و حمل و نقل شهری و سرپرست سازمان 
عمران و بازآفرینی فضاهای شهری شهرداری در بازدید از کارخانه آسفالت و مصالح 
کوهی گفت: لازم است بهره برداری هرچه بهتر و بیشتر از ظرفیت کارخانه آسفالت 
و مصالح کوهی در تهیه و تولید مصالح مرغوب و تولید آسفالت استاندارد مورد نیاز 

در سطح شهر اراک و همچنین پروژه های شهری صورت پذیرد.
لازم بذکر است در این بازدید امیری به عنوان سرپرست کارخانه آسفالت معرفی 

گردید و از زحمات گودرزی در زمان تصدی این مجموعه قدردانی شد.

رییس کل دادگستری استان مازندران عنوان کرد؛

بندر امیرآباد، تحقق بخش اقتصاد مقاومتی
 در عرصه تولید

ساری –  امیری فر-خبرنگاریادگار امروز :
رییس کل دادگستری اســتان مازندران با بیان اینکه منطقه ویژه اقتصادی 
بندرامیرآباد با توســعه منابع و امکانات خود کمک شــایانی را به پیشــرفت 
اقتصادی منطقه کرده اســت گفت این بنــدر نمونه بارزی از کار جهادی در 
عرصه اقتصاد می باشد. به گزارش روابط عمومی بندرامیرآباد ؛ حجت الاسلام 
والمســلمین اکبــری در بازدید از توانمندی ها و قابلیــت های بندرامیرآباد 
با اشــاره به اینکه وجود چنین بندری با وســعت فراوان ،امکانات مطلوب و 
تجهیزات مدرن در حاشیه دریای خزر موجب مباهات استان مازندران است 
اظهار داشــت رکورد های کم نظیر به ثبت رسیده در شاخص های مختلف 
اقتصــادی ، بندرامیرآباد را در زمره بنگاه های فعال و اســتراتژیک کشــور 
قرار داده اســت. وی رونق اقتصاد مازندران را در گــرو پویایی بندرامیرآباد 
عنوان کرد و گفت » خوشــحالیم که کامیون های بی شماری در صف انتظار 
بارگیری و یا تخلیه در بندرامیرآباد قرار داشــتند که نشان از رونق و گرمی 

اقتصاد این بندر  می باشد.”
رییس دستگاه قضا اســتان ، با یادآوری اینکه دادگستری کل و دادگستری 
شهرســتان بهشــهر با منطقه ویژه اقتصادی بندرامیرآباد همکاری خوبی را 
داشته است بر ادامه این همکاری جهت اعتلای اقتصاد مازندران تأکید کرد.
ســیاوش رضوانی مدیر منطقه ویژ اقتصــادی بندرامیرآباد نیز در این بازدید 
به تشــریح عملکرد ، قابلیت ها و ظرفیت های این بندر پرداخت و در ادامه ، 

برنامه های اقتصادی بندرامیرآباد در آینده را تبیین کرد.

ایمن سازی 200 هزار راس دام سنگین علیه 
بیماری تب برفکی در آذربایجان غربی

ارومیه-مینا اصلانی-خبرنگاریادگار امروز :
مدیرکل اداره دامپزشکی آذربایجان غربی از ایمن سازی بالغ بر ۲۰۰ هزار راس دام 

سنگین بر علیه بیماری تب برفکی در فاز پاییزه در استان خبرداد.
کامیار داهیم مدیرکل اداره دامپزشکی آذربایجان غربی  با اشاره بر تلاش این اداره 
کل در پوشش حداکثری ایمن سازی دامهای سنگین بر علیه بیماری تب برفکی 
اظهار کرد: طی فاز اجرا شده در پاییز امسال تعداد ۲۰۷۰ واحد  روستایی و ۱۶۳ 

واحد صنعتی تحت پوشش ایمن سازی بر علیه بیماری تب برفکی قرار گرفته اند.
وی گفت: با اســتناد بــه نتایج حاصل از ثبت روزانــه اطلاعات بیماری های 
دامی در سامانه پایش و مراقبت بیماریهای دامی سازمان دامپزشکی تصریح 
کرد: به منظور پیشــگیری از تلفات و کاهش خسارات و ضایعات دامی ناشی 
از ابتلاء به بیماری تب برفکی، اداره کل دامپزشــکی اســتان با برنامه ریزی 
منســجم و با اســتفاده از توان بخــش غیردولتی و با نظارت کارشناســان 
شــبکه های دامپزشکی در طی فاز اجراء شده  تعداد ۲۰۰ هزار  و ۷۹۹ راس 
دام سنگین را بر علیه بیماری تب برفکی مایه کوبی و ایمن سازی کرده است. 
مدیرکل اداره دامپزشکی آذربایجان غربی افزود: واکسیناسیون نقش بسزایی 
در مقابله با این بیماری دارد، اما باید توجه داشــت که به طور قطع نمی توان 
به صورت صددرصد متکی به آن بود و رعایت اصول بهداشــتی، قرنطینه ای، 
کنتــرل تردد دام، دفن بهداشــتی تلفــات و ضد عفونی توســط دامداران 
 درکنــار برنامه واکسیناســیون در جلوگیری از بروز و شــیوع  این بیماری 

بسیار مؤثر است.

اصفهان-مریم مومنی-خبرنگاریادگارامروز:
شــهردار اصفهــان از افزایش تــلاش های 
مدیریت شــهری برای توسعه ناوگان حمل و 
نقل عمومی شــهر اصفهان از جمله رایزنی با 
نهاد ریاســت جمهوری خبــر داد و گفت: از 
دیگر فعالیت های ما نوســازی و بازســازی 
ناوگان بوده که در همین راســتا ۳۵ اتوبوس 
۱۸ متــری برای تــردد در خطوط بی آر تی 

اصفهان خریداری شده است.    
شــهردار اصفهــان از افزایش تــلاش های 
مدیریت شــهری برای توسعه ناوگان حمل و 
نقل عمومی شــهر اصفهان از جمله رایزنی با 
نهاد ریاســت جمهوری خبــر داد و گفت: از 
دیگر فعالیت های ما نوســازی و بازســازی 
ناوگان بوده که در همین راســتا ۳۵ اتوبوس 
۱۸ متــری برای تــردد در خطوط بی آر تی 

اصفهان خریداری شده است.     
قدرت اله نوروزی در برنامه »شهر پرسشگر، 
شهردار پاسخگو«، فرا رسیدن سالروز ولادت 
پیامبــر الهی عیســی ابن مریــم را به همه 
هموطنان مســیحی سراسر کشــور تبریک 
گفت و اظهار کرد: هفته آینده آغاز ســال نو 
میلادی اســت و این هفته را به همه ارامنه 
که در شهر اصفهان زندگی می کنند تبریک 
می گویم. ارامنه اصفهان سالهاســت زندگی 
مسالمت آمیز و همراه با سازش، صفا و صلح 
دارند که نشــانه ای از زیست مسالمت آمیز 

ادیان مختلف در شــهر اصفهــان و یکی از 
ویژگی های مردم این شهر است.   

وی ادامه داد: در محله جلفا ســال گذشــته 
برنامــه های خوبــی اجرا کردیم و امســال 
هم زیباســازی متناسب با ســال نو میلادی 
انجام شده و در حال انجام است. شهروندان 
مســیحی هم باید مانند دیگر همشهریان از 
امکانات شــهری اســتفاده کنند که در این 
برنامه ها فرصت خوبی برای همه همشهریان 

به ویژه مسیحیان فراهم می شود.  
شهردار اصفهان با اشــاره به پنجم دی ماه، 
روز ایمنی در برابر زلزله و کاهش اثرات آن، 
ادامه داد: در مجموعه مدیریت شهری بحث 
تاب آوری مطرح اســت به گونه ای که تاب 
آوری نشــانه ای از ظرفیــت و قابلیت هایی 
اســت که در مواقع بحران و حوادث شهر را 
فورا به حالت عادی برمی گرداند و شــهر بر 
مســائل پیش آمده غلبه می کند تا زندگی 

مردم به حالت عادی بازگردد. 
وی افزود: در برنامــه اصفهان ۱۴۰۵ که در 
شهرداری اصفهان تهیه می شود، تاب آوری 
یکی از محورهای مهم اســت. اگر بخواهیم 
شــهری تاب آوری در مقابــل همه حوادث 
داشته باشیم باید همه شهروندان حس تعلق 
خاطر به شــهر خود داشته باشند و البته در 
این زمینه شــهروندان هم باید آموزش های 
لازم را ببینند تا شهر تاب آور باشد و آرامش 

برای مردم تامین شود.  
نــوروزی تصریح کرد: هفته جــاری زیر پل 
هوایــی خیابان میر ریزش کرده بود که البته 
اشــکالاتی در انعکاس خبر آن وجود داشت 
اما دلیــل این حادثه، فرســودگی لوله های 
فاضلاب و در نهایت فرونشست زمین عنوان 
شــد. شــهرداری هم اقدامات لازم را برای 

ترمیم این بخش انجام داد.  
وی با اشــاره به اینکه باید امکانات لازم برای 
رفع چنین مشــکلاتی فراهم باشــد، افزود: 
فرسودگی شــبکه زمینه چنین رخدادهایی 
را فراهم کرده اســت. شــرکت آبفا در یکی 
دو ســال اخیــر در حال بازســازی شــبکه 
فرسوده اســت. ما باید اقداماتی انجام داده، 
ساخت و ســازها را کنترل کنیم و در برخی 
نقاط شــهر که ارتفاع و بارگــذاری صورت 
 گرفته نبایــد ادامه پیدا کند تــا تاب آوری 

کاهش یابد.   

 تور مدیران صنایع استان البرز برگزارشد

کرج-اکبری-خبرنگاریادگار امروز:
مهندس فرشي مدیر عامل شركت شهركهاي صنعتي استان البرز 
گفت:  در آبان و آذرماه ســال جاری توســط شرکت شهرک های 
صنعتی اســتان البرز 5 تور مدیر ان صنایع استان برگزار گردید.
به گزارش روابط عمومي شــركت شــهركهاي صنعتي اســتان 
البرزفرشــی افزود: انتقال تجارب ســرمایه گذاران و صنعتگران، 
آشنایی بازدیدکنندگان با توانمندی های واحدهای تولیدی مستقر 
در شــهرک ها و ایجاد  ارتباط و تعامل بین صنایع، نهادینه کردن 
فرهنگ کار و تولید از اهداف برگزاری این تورها به شمار می رود.
وی اظهار داشــت: شرکت شهرک های صنعتی اســتان البرز از 
اول ســال تاکنون اقدام به برگزاری 14تور صنعتی کرده است كه  
بیش از297 نفر دراین تورها شرکت کرده اند.فرشی اظهار داشت: 
صاحبان صنعت و سرمایه گذاران و کارآفرینان از جمله اقشار حضور 

یافته در این تورهای صنعتی بوده اند.

120 کیلومتر از محورهای شریانی شرق 
مازندران خط کشی گرم شد

ساری –  امیری فر-خبرنگاریادگار امروز :
سرپرســت اداره ایمنی و حریــم راه  اداره کل راهداری و حمل و 
نقل جاده ای اســتان مازندران از اجرای عملیات خط کشــی در 
سطح محورهای ارتباطي این استان خبر داد و عنوان نمود : بیش 
از 120کیلومتر عملیات خط کشــی در محورهای شریانی شرق 

مازندران صورت پذیرفت.
به گزارش روابط عمومی اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای  
استان مازندران، محسن یمینی ضمن اعلام این مطلب افزود : خط 
کشی راهها که از مقرون به صرفه ترین نوع علائم ایمنی محسوب 
می گردند مســتقیما در دید راننده قرار گرفته و با وی یک حس 

نزدیک و متقابل برقرار می نمایند.
وی ادامه داد: از این رو این اداره کل به منظور افزایش ایمنی محور ، 
هدایت وسایل نقلیه و آگاهی دادن به کاربران راه بخصوص در زمان 
مه گیر بودن مناطق کوهســتانی در شب با دید محدود ، تفکیک 
باندهای رفت و برگشت در نقاط بدون جدا کننده وسط و کاهش 
میزان تصادفات و سوانح رانندگی عملیات اجرای خط کشی را در 

سطح محورهای ارتباطی این استان در دستور کار خود قرار داد.
یمینی یکی از اهداف اجرای خط کشی در سطح محورها را تعیین 
محدودیتهای حرکت برای هریک از کاربران عنوان و خاطر نشــان 
ســاخت: محورهای ارتباطی کمربندی نکا-گلوگاه  ، ساری-نکا و 
بلعکس از جمله محورهایی بوده که عملیات خط كشــي در آنها 

صورت پذیرفت .
گفتنی است مازندران دارای 10400  کیلومتر  راه اصلی ، فرعی و 

روستایی است.

 برگزاری نشست شورای اداری با محوریت 
بهره وری در راه آهن شمال

ساری –  امیری فر-خبرنگاریادگار امروز :
به گزارش روابط عمومی اداره کل راه آهن شــمال، جلسه شورای 
اداری اداره کل راه آهن شــمال با موضــوع بهره وری در راه آهن با 
حضور نورالله بیرانوند معاون تامین ســرمایه و اقتصاد حمل و نقل 
راه آهن با ارائه نظرات کارشناســی و تعریف شاخص ها برگزار شد. 
در این جلســه شــاخص های ۹  ماهه اداره کل راه آهن شــمال 
در حوزه های مختلف با ذکر آمار انجام شــد و نقاط ضعف و قوت 

شاخص ها مورد تحلیل قرار گرفت .
در ادامه دیدگاه راه آهن نســبت به مقوله ی بهره وری با کنفرانس 
توسط مشــاور معاونت تامین و ســرمایه به اشتراک گذاشته شد 
. ســپس معاونین اداره کل به ارائه و توضیح شاخص های مربوطه 
پرداختند و دیدگاه های روســای ادارات مطرح گردید. بیرانوند در 
جمع بندی جلســه به تعاریف بهره وری در سازمان ها پرداخت و با 
بیان جایگاه منطقه ای و ملی و بین المللی راه آهن افزودند که نیاز 
است با توجه به شرایط توسعه ای کشور از راه آهن تعریف جدیدی 
ارائه شود تا این سازمان بتواند بر اساس شاخص ها و نیازهای موجود 

در حمل و نقل جایگاه ویژه ای پیدا کند.
1114IMG_IMG_1126بیرانوند با اشــاره به جایگاه راه آهن 
شمال در تاریخ منطقه و کشور با توجه به قدمت ساخت به پتانسیل 
حمل بار و مســافر در اســتان مازندران پرداختند و ابراز امیدواری 
کردند که این پتانســیل بتواند به سمت راه آهن سوق داده شود تا 
حجم ترافیک و مصرف سوخت حمل ونقل جاده ای مدیریت شود .

 برگزاری همایش تخصصی تعمیر، تجهیز
 و نگهداری فضاهای آموزشی در  تبریز

ارومیه-مینا اصلانی-خبرنگاریادگار امروز :
جشن خداحافظی با بخاری های نفتی از مدارس دارای علمک گاز 
نیز همزمان با این همایش در مدرســه ماندگار طالقانی برگزار می 

گردد.
این همایش  با حضور محسن حاجی میرزایی وزیر آموزش و پرورش، 
مهراله رخشــانی مهر معاون وزیر و رئیس سازمان نوسازی، توسعه 
و تجهیز مدارس کشور، علی الهیار ترکمن معاون توسعه مدیریت 
و پشــتیبانی وزارت آموزش و پرورش، مدیران کل و معاونان فنی و 
اجرائی ادارات کل نوسازی مدارس استان ها، رؤسای مجامع خیرین 
مدرسه ساز استان ها و معاونان پشتیبانی ادارات کل آموزش و پرورش 
در حال برگزاریست تا ضمن تقویت تعاملات سازنده میان آموزش و 
پرورش و نوسازی مدارس در مورد مفاهیم مربوط به تعمیر، تجهیز 
و نگهداری مدارس عنوان شده و بازتعریفی از نوع فعالیت ها در این 

حوزه برقرار باشد.
مناف زاده سرپرســت اداره کل نوسازی مدارس نیز به همراه طیب 

قاسمی معاون   فنی اداره کل در این همایش حضور دارند.
همزمان با این همایش جشــن خداحافظی با بخاری های نفتی از 
ســطح مدارس دارای علمک گاز، نیز برگزار می گردد.که  براساس 
برنامه ریزی های انجام شــده بیش از 24 هزار کلاس درس دارای 
بخاری های نفتی در مناطق دارای علمک گاز داشتیم که تمام آنها 

برچیده شدا است.
در حاشــیه این همایش نمایشــگاهی نیز از دستاورد های بخش 
تاسیسات توسط ادارات کل نوسازی مدارس کشور دایر شده است 

که در طول برگزاری همایش به نمایش در خواهد آمد.

اراک-غلامی-خبرنگاریادگار امروز؛
مدیــرکل راهــداری و حمــل و نقــل جاده ای 
اســتان مرکــزی گفت: هفــت هــزار کیلومتر 
بانــد از جــاده  ایــن اســتان از آغاز بارشــها 
 در شــامگاه جمعــه تا صبــح شــنبه برفروبی 

و پاکسازی شد. 
علــی زندی فر افزود: این جاده ها  با اســتفاده از 
۹۰ دستگاه ماشــین آلات راهداری و مشارکت 
۱۲۰ نیروی راهدار در مناطق مختلف اســتان مرکزی برفروبی و پاکســازی شــده اند. وی 
ادامه داد: ۸۵۰ هزار تن مخلوط ماشــه و نمک نیز برای جلوگیری از لغزندگی و پیشگیری 
از حوادث احتمالی در جاده های اســتان مرکزی پخش شــد. مدیــرکل راهداری و حمل 
و نقل جاده ای اســتان مرکزی خاطرنشــان کرد: بارش برف اکنــون در تمامی جاده های 
اســتان مرکزی به غیر از ســاوه، زرندیه و غرق آباد ادامه دارد و  نیاز اســت رانندگان در 
 هنگام ســفر ضمن همراه داشــتن زنجیر چرخ، خودروی خود را به وســایل گرمایشــی 

تجهیز کنند.
زندی فر افزود: تمامی جاده های اســتان مرکزی باز اســت و تردد در آن ها به صورت عادی 

در جریان است.
۶ هزار و ۴۰۰ کیلومتر انواع آزاد راه، راه اصلی و راه روستایی در استان مرکزی وجود دارد 

که چهار هزار کیلومتر آن را راه های روستایی تشکیل داده است.
روزانه حدود ۴۹۰ هزار وسیله نقلیه از جاده های استان مرکزی تردد می کنند.

قم-خبرنگاریادگار امروز : 
 مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( قم گفت: 17 
بهمن ماه جشن توانمندسازی هزار خانواده نیازمند در 
قم برگزار می شود. اکبر میرشکار  با ذکر این مطلب که 
در یک سال گذشته 600 خانواده تحت پوشش کمیته 
امــداد خودکفا و از چرخه فقر خارج شــده اند، گفت: 
670 نفر برای دریافت وام به بانک های عامل اســتان 
معرفی شده اند، در هفدهم بهمن جشن توانمندسازی 

هزار خانواده که از چرخه فقر و کمک های کمیته امداد امام خمینی )ره( خارج شده اند برپا می شود. وی با 
ذکر این مطلب که 844 خانواده برای دریافت کالاهایی چون یخچال، گاز، پکیج، بخاری و کولر به کمیته 
امداد مراجعه کردند، بیان کرد: در راستای پاسخگویی به این درخواست ها 2 میلیارد ریال پرداخت شده 
است. وی افزود: بیش از 28 میلیارد و 600 میلیون تومان تسهیلات اشتغال زایی به مددجویان استان قم 
اختصاص داده شده است، این مبلغ در غالب تسهیلات اشتغال زایی تا سقف 50 میلیون تومان به بیش 
از 1100 مددجو اختصاص پیداکرده است. مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( قم گفت: در راستای 
فعالیت های فرهنگی یک هزار و 300 خانواده به اردوی زیارتی مشهد مقدس اعزام شدند و همچنین  
500 زائر در مراسم به پیاده روی اربعین شرکت کردند. وی گفت: آموزش مهارت زندگی به پنج هزار و 
600 نفر و بهره مندی 13 هزار نفر از سایر استان ها از برنامه های فرهنگی از دیگر اقدام های کمیته امداد 
قم بوده است. میرشکار گفت: در یک ماه گذشته 2 هزار و 200 حامی برای فرزندان یتیم و محسنین 
جذب شده است و باوجود این که یتیم بدون سرپرست در قم وجود ندارد،  ولی همچنان بیش از یک هزار 

نفر از فرزندان محسنین بدون حامی هستند.

 جشن توانمندی هزار نیازمند 
در قم برگزار می شود

 برف روبی  و پاکسازی  جاده های استان مرکزی
 انجام شد
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محمود محمودزاده معاون وزیر راه و 
شهرســازی گفت: انعقاد تفاهم نامه  با 
وزارتخانه های صنعت، معدن و تجارت 
)صمت( و ارشاد را در  دستور کار قرار 
داده ایم کــه در صورت موافقت، برای 
خبرنــگاران و  هنرمنــدان خانه می 
سازیم. به گفته وی تا زمانی که سند 
و واگذاری به  شکل رسمی انجام شود، 
خرید و فروش مسکن ملی امکان پذیر 

نخواهد  بود. 
محمــودزاده اظهــار کرد: بــه دنبال 
امضــای تفاهم نامه بــا وزارت دفاع،   
 آموزش و پرورش و  کار، رفاه و تامین 
اجتماعی، پیشنهاد تامین مسکن  برای 
کارکنــان وزارت صمــت و فرهنگ و 
ارشاد اســلامی را در دستور  کار قرار 
داده ایــم که هنوز تدوین نشــده و به 

امضا نرسیده است. 
وی افــزود: در بحــث وزارت صمت، 
ساخت مســکن برای کارگران  خواهد 
بود کــه هم اکنــون در تفاهم نامه با 
وزارت کار نیــز در حال انجام  اســت. 
تامین  نیز  ارشــاد  درخصوص وزارت 

مسکن هنرمندان،  خبرنگاران و سایر 
اقشــار هدف ایــن  وزارتخانه مدنظر 
اســت. معاون مســکن و ســاختمان 
وزیر راه و شهرســازی با بیان این که 
بایــد  امکانات و ظرفیت های دو طرف 
اســتحصال شــود، گفت: هرکدام از  
 دســتگاه ها و ادارات دولتی که اعلام 
آمادگی کننــد و امکاناتشــان را در 
 جهت  تامین مســکن بیاورند، وزارت 
راه و شهرســازی با تمام توان  کمک 
می کند تا با هم افزایی، اقشار بیشتری 

از جامعه خانه دار شوند. 
ë  مرحله دوم ثبت نام مسکن

ملی از نیمه بهمن ماه
محمودزاده درباره زمان مرحله ی دوم 
ثبت نام طرح اقدام ملی مسکن  گفت:  
تــا نیمه بهمن مــاه پالایش نفرات را 
انجام می دهیم. ظرفیت های  خالی که 
ایجاد می شود را جمع بندی می کنیم 
و مجددا ثبت نام خواهیم   کرد. از ۳۰ 
آذرماه که ثبت نام به اتمام رســیده 
بــرآورد ما این اســت کــه  مرحله ی 
ارزیابــی و پایش ۴۵ روز زمان می برد 
و از نیمه بهمن ماه  نام نویســی مجدد 

را آغاز می کنیم. 
وی با اشاره  به ثبت نام ۲۴۰ هزار نفر 

در خارج از بافت های فرسوده   تصریح 
کرد: در قالــب  طرح اقدام ملی ۱۰۰ 
هزار واحد مسکونی  در  بافت فرسوده 
تعریف شده که امیدواریم با تخصیصی 
که از طرف  ســازمان برنامه و بودجه  
داده می شــود، بتوانیم بحث واگذاری 

وام را  انجام دهیم.  
ë  مسکن ملی قابل خرید و

فروش نیست
معاون وزیر راه و شهرســازی درباره 
صحبت هایی مبنی بر  دلالی  مسکن 
ملی در شــهرهایی از جمله پردیس 
گفت: چیزی که  تا الان انجام  شــده 
صرفــا یک کد رهگیری بوده اســت. 
ممکن اســت کســانی بخواهند کد 
 رهگیــری را خرید و فروش  کنند که 
اصلا واجد شرایط نباشند و  در  مرحله 
دوم حذف شوند. لذا توصیه می کنیم 
شــهروندان به هیچ عنــوان  اقدام به 
خریــد و فروش نکننــد. حتی بعد از 
این که واجدان شــرایط برای  مرحله 
دوم دعوت شدند، واحدها قابل خرید 
و فروش نیســت. تــا زمانی که  بحث 
سند و واگذاری به شکل رسمی انجام 
شــود، خرید و فروش مسکن  ملی را 

متصور نیستیم. 

ابطال۵۰۰ هزار کارت سوخت
عبدا... هندیانی معاون ستاد مبارزه با قاچاق با بیان اینکه پس از سهمیه 
 بندی، ۵۰۰ هزار کارت سوخت باطل شد، گفت: سهمیه بندی از انتقال 
 کارت سوخت به اســتان های مرزی برای خروج سهمیه جلوگیری می 
 کند. هندیانی درباره قاچاق ســوخت و تأثیر افزایــش نرخ بنزین بر این 
پدیده،  اظهار داشــت: اقدامات خوبی در حوزه مربوط به پیشــگیری از 
قاچاق  سوخت صورت گرفته است که در کنار این مسائل، بحث سهمیه 
بندی  بنزین و کارت ســوخت نیز می تواند در جلوگیری از قاچاق بنزین 
 اثرگذار باشــد. معاون پیشگیری ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز افزود: 
در برخی از  مرزهای ما همچون اســتان های شــرقی با توجه به وضعیت 
کشورهای  همسایه که تقاضای زیادی برای سوخت دارند ظرفیت قاچاق 
بســیار  بالاست؛ قبلًا کارت های سوخت را در این استان ها کدینگ کرده 
بودیم  الان هم با سیاســت جدید جلوی انتقال کارت های سوخت به آن 
اســتان ها  گرفته می شــود که خود این موضوع می تواند به پیشگیری از 

قاچاق  کمک کند. 
ë ابطال ۵۰۰ هزار کارت سوخت

وی با بیان اینکه سهمیه بندی حتماً در کاهش قاچاق بنزین تأثیر دارد، 
 ادامه داد: در این مدت بیش از ۵۰۰ هزار کارت سوخت در سطح  استان ها 
باطل شــده است؛ این موضوع به این معناســت که قبل از اجرای  طرح 
ســهمیه بندی، ۵۰۰ هزار کارت سوختی که ۳۰۰ لیتر ذخیره  داشت به 

جای دیگری منتقل می شد و مورد استفاده قرار می گرفت. 
هندیانی افزود: ســهمیه بندی از انتقال کارت های دیگر به اســتان های 
 مرزی برای خروج ســهمیه جلوگیری می کند چرا که سهمیه هر کسی 

 محدود است و نمی تواند سهم خود را به صورت آزاد بفروشد. 
معاون پیشــگیری ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز تاکید کرد: حجم قابل 
 توجهی از قاچاق سوخت مربوط به گازوئیل است اما این مساله به  معنای 

این نیست که قاچاق بنزین نداریم. 
ë انحرافات قاچاق سوخت

وی با اشاره به قاچاق گازوئیل، گفت: در حوزه گازوئیل اقدامات  پیشگیرانه 
ای صورت گرفته است که از جمله آنها می توان به سامانه  پیمایش برای 
کامیون ها اشــاره کرد که البته این سامانه از قبل فعال بود  اما هم اکنون 
در حال گســترش لینک های ارتباطی ســامانه مذکور هستیم  تا از این 
طریق جلوی انحرافات را بگیریم. هندیانی افزود: قبلًا در حوزه چاه های آب 
کشاورزی امکان شناسایی  نداشتیم اما از سال ۹۷ فقط چاه هایی سوخت 
می گیرند که دارای پروانه  باشند و شرکت آب و فاضلاب به صورت رسمی 
این پروانه را تأیید  کرده باشــد. وی ادامه داد: سامانه صدف نیز فعال شده 
اســت که موجب شــده صرفه  جویی خوبی را در جلوگیری از انحرافات 
سوخت گازوئیل داشته باشیم. معاون پیشگیری ستاد مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز در مورد انحرافات  سوخت، توضیح داد: سوختی که از مبدا به مقصد 
می رود در بین راه  ممکن است دچار انحراف شود؛ به عنوان مثال سوختی 
که از پالایشــگاه  به چاه های کشاورزی می رود، اگر چاه کشاورزی وجود 
خارجی نداشــته  باشند اما متقاضی وجود داشته باشد و ما کنترلی روی 
آن نداشته باشیم  در اینجا انحراف صورت گرفته است. وی افزود: همچنین 
می توان به بخش ماشــین آلات کشاورزی نیز اشــاره  کرد که در بحث 
ساماندهی، متوجه شدیم تعداد قابل توجهی ماشین آلات  داریم که وجود 
خارجی ندارند اما با توجه به اینکه کارت و اسناد  مالکیت داشتند سوخت 
را می گرفتند.متوجه شــدیم تعداد قابل توجهی  ماشــین آلات داریم که 
وجود خارجی ندارند اما با توجه به اینکه کارت و  اســناد مالکیت داشتند 
ســوخت را می گرفتندهندیانی یادآور شد: این موارد را در سامانه صدف 
شناسایی کردیم که  البته وزارت نفت نیز همکاری خوبی با ستاد در این 
زمینه می کند. نصب جی پی اس برای شناورهای کوچک و بزرگوی گفت: 
امیدوار هســتیم با طرح هایی که پیــش روی داریم جهت نصب  جی پی 
اس برای بحث های ترانزیتی در حوزه حمل و نقل و شناورهای  کوچک و 
بزرگ در حوزه سوخت، قاچاق را در این بخش به حداقل  برسانیم. معاون 
پیشــگیری ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز تاکید کرد: نکته حائر  اهمیت 
این اســت که سوخت ما نسبت به کشــورهای همسایه اختلاف  قیمتی 
زیــادی دارد که این اختلاف قیمتی به صورت خودکار به افزایش  قاچاق 
دامن می زند امیدوار هستیم با راه اندازی سامانه ها و لینک آنها  همچون 
بارنامه برخط و … طی ســال جاری بتوانیم قاچاق ســوخت را  کاهش 
دهیم. وی گفت: تاکنون بیش از ۶۰ درصد از اقدامات مربوط به برقراری 
 لینک بین ســامانه ها انجام شــده که با تکمیل این برنامه، کنترل ها به 

 صورتی انجام خواهد شد که امکان انحراف را تشخیص بدهیم. 

گاز "رادون" مهمان ناخوانده خانه ها 

علی گورانی مدیر برنامه بهداشــت پرتوهای وزارت بهداشت، تنفس گاز 
 رادون در افراد غیر ســیگاری را اولین عامل موثر در بروز ســرطان  ریه 
خواند و گفت: گاز رادون به طور معمول آلوده کننده هوای آزاد  نیست و 
موضوعی که می تواند سبب نگرانی باشد، تجمع گاز رادون در  اماکن سر 

بسته مانند منازل است. 
علی گورانی با بیان اینکه گاز رادون از مشتقات ماده رادیو اکتیو  اورانیوم 
۲۳۸ اســت،   گفت: اورانیوم ۲۳۸ به طور طبیعی در سراسر  جهان وجود 
دارد، اما در برخی نقاط با غلظت بیشــتری یافت می شود.  اورانیوم طول 
عمری برابر با ۴.۵ میلیارد سال دارد؛ به صورتیکه پس  از این مدت نصف 
می شود و ســپس ۴.۵ میلیارد سال دیگر طول می کشد  تا آن دو نصف، 
خود به دو نیم دیگر تبدیل شــود. ایــن زنجیره آنقدر ادامه  می یابد تا به 
آخرین ذره که ذرات ســرب هستند، برســیم؛ اما گاز دیگری  که در این 

زنجیره از اورانیوم ۲۳۸ مشتق می شود، گاز رادون است. 
وی در ادامه به ویژگی های گاز رادون اشــاره کرد و افزود: اولین  ویژگی 
رادون،   ماهیت گازی شکل آن است که با تنفس به راحتی به  بدن انسان 
وارد می شــود؛ ویژگی دوم طول عمر ۳.۸ روزه اســت کــه  تقریبا کوتاه 
تلقی می شــود اما،   اگر از بدن خارج نشــود در عرض ۳.۸  روز نیمی از 
انرژی خود را در بدن انســان تخلیه می کند. ویژگی سوم  نیز آسیب زایی 
به ریه ها توســط آلفا دهی اســت. آلفا یک ذره سنگین در  این گاز است 
که با توجه به وجود خلل و فُرج ریه ها، خارج شــدن گاز  زمان بر و قدرت 
آسیب رســانی به ریه افزایش می یابد. به همین دلیل گاز  رادون را اولین 
عامل بروز ســرطان ریه در افراد غیرسیگاری و دومین  عامل سرطان ریه 

در افراد سیگاری می دانیم. 
مدیر برنامه بهداشت پرتوهای وزارت بهداشت با تاکید بر اینکه در  نقاطی 
که تجمع اورانیوم بیشتر است،   گاز رادون بیشتری هم وجود  دارد، بیان 
کرد: گاز رادون به طور معمول آلوده کننده هوای آزاد نیست  و موضوعی 
که می تواند ســبب نگرانی باشــد، تجمع گاز رادون در اماکن  سر بسته 

مانند منازل است.  

پیشنهاد دولت برای لغو معافیت مالیاتی 
اماکن ورزشی

پیشنهاد دولت به مجلس برای لغو معافیت مالیاتی اماکن ورزشی نه 
تنها  در تضاد با اصل سوم قانون اساسی مبنی را رایگان کردن ورزش 

است  بلکه به نوعی بازی با سلامتی و جان مردم خواهد بود. 
مطابق اصل سوم قانون اساسی دولت موظف است آموزش و پرورش 
و  ورزش را برای همه اعم از شهرنشــینان، روستاییان، دانش آموزان، 
 دانشــجویان، کارگران، کارمندان، زنان و مــردان به صورت رایگان 
 فراهــم کند اما آنچه در شــرایطی فعلی رخ می دهــد تفاوت زیاد و 
 معناداری با ایــن اصل دارد و نه تنها ورزش رایگان نیســت بلکه با 
 طرح ها و پیشنهاداتی که مطرح شده، ورزش در حال حذف شدن از 

 سبد هزینه های خانواده هاست. 
قانونی که خاک می خورد

انتظار این بود که دولت با توجه به همین قانون شرایط ورزش رایگان 
 برای همه اقشــار را فراهم کند و با توسعه و گسترش امکان ورزشی 
بر  میزان ســلامت مردم بیفزاید و شرایطی را فراهم کند که به جای 
هزینه  برای درمان بیماری هــا، زمینه گرایش مردم به ورزش فراهم 
شــود اما  اصل سوم قانون اساسی هم مثل خیلی موارد دیگر در حال 
خاک  خوردن اســت و نگاه دولت ۱۸۰ درجــه با آنچه در این قانون 

آمده تفاوت  دارد. 
ë ورود بخش خصوصی بدون پشتوانه

با بی توجهی دولت به این اصل قانون اساسی، بخش خصوصی با این 
 امید که بتواند از ســرمایه گذاری در ورزش هم خدماتی ارائه کند و 
هم  نفع مالی ببرد، وارد ورزش شــد و تلاش کرد با ســرمایه گذاری 
در  بخش هــای مختلف ضمن جبران کمبودهای دولت زمینه را برای 
گرایش  مردم به ورزش فراهم کند اما موانعی که بر سر راه این بخش 
گذاشته  شده عملًا سرمایه گذاران را هم از حضور در ورزش پشیمان 

کرده  است! 
در حال حاضر حدود ۲۵ هزار باشــگاه خصوصی در شرایطی فعالیت 
 دارند که هیچ صنف و حامی مشخصی ندارند و این ادارات کل تربیت 
 بدنی استان ها هستند که به عنوان یک بخش دولتی برای باشگاه های 
 خصوصی تصمیم می گیرند! طبیعی است که مسئولان دولتی ادارات 
کل  کــه با بودجه دولت کار را پیش می برند نمی توانند شــرایط یک 

باشگاه  خصوصی و موانع و مشکلات آن را درک کنند. 

لایحه حمایت از کودکان و نوجوانان که حدود ۱۲ سال 
پیش به منظــور  ایجاد تحول در بحــث حقوق کودک 
تدوین شــد، همچنان در مســیر پرتلاطم  خانه ملت و 
شورای نگهبان دست به دســت می شود، به طوری که 
نمایندگان  مجلس چندی پیــش به منظور تامین نظر 
شــورای نگهبان بار دیگر این لایحه  را بررسی و اصلاح 

کردند. 
نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه علنی اول 
دی مــاه مجلس، مواد   ۹ و ۱۷ لایحه حمایت از اطفال و 
نوجوانان را بررسی کرده و به منظور  تامین نظر شورای 
نگهبان تغییراتی را در آن اعمال کردند. پیش از این  نیز 
برخی از مواد این لایحه در اردیبهشت ماه سال جاری و 
پیش تر نیز در  آذرماه سال ۹۷ توسط نمایندگان مجلس 

اصلاح شد. 
مونیکا نادی- فعــال حقوق کودک می گوید: این لایحه 
در سال ۸۶ تدوین شده  است. یکی از ویژگی های لایحه 
حمایت از حقوق کودکان و نوجوانان این  اســت که هر 
اقدام مســتقیم و غیرمســتقیمی که منجر به صدمه و 
آسیب به  کودکان می شود را »جرم انگاری« کرده است؛ 
با پیشــینه ای که از کودکان  و نوجوانان در معرض خطر 
وجــود دارد به نظر این جرم انگاری ها برای  جلوگیری از 
ورود بزه نسبت به کودکان و حمایت هایی که بعد از وقوع 
 جرم و اتمام روند قضایی از کودک می شــود و همچنین 
در راســتای افزایش  حمایت همه جانبه تر از کودکان و 

ورود قانون به پیشگیری مد نظر قرار  گرفته است. 
وی ادامه می دهد: زمانی که در قانون جرم انگاری اتفاق 
می افتد، همه افراد  جامعه دارای تکالیفی می شــوند که 
تخطی از آن ها جرم محســوب می شود و  دارای مجازات 
است. البته به این ســطح از جرم انگاری ها نیز ایراداتی 
 وارد اســت به طوری که بسیاری از منتقدان، این لایحه 

را به دلیل ورود  پیش بینی مجازات ها لایحه ای قضایی و 
نه حمایتی می دانند. 

این وکیل دادگســتری در ادامه بــه موارد اصلاحی که 
نمایندگان مجلس به  منظور تامین نظر شورای نگهبان 
در لایحه حمایت از حقوق کــودکان و  نوجوانان اعمال 
کردند اشــاره و تصریــح می کند: نماینــدگان در ماده 
۹ این  طــرح مقرر کرده  بودند که هــرگاه بی توجهی و 
سهل انگاری والدین منجر به  فوت طفل یا نوجوان، فقدان 
یکــی از حواس و یا منافع، قتل، نقص یا از  کار افتادگی 
عضو، زوال عقل یا بروز بیمــاری صعب العلاج یا دائمی 
 جسمی یا روانی و یا ایجاد جراحت از نوع جائفه یا بالاتر، 
نقصان یکی از  حواس یا منافع، شکســتگی استخوان یا 

دیگر اعضا، و یا بروز بیماری  روانی، آزار جنسی یا عاطفی 
شــود، والدین حسب مورد به مجازات تا  حداقلِ مندرج 
در بندهای فوق، حبس درجه ۵،۶،٧،8 محکوم می شوند، 
 البته به استثنای بند ت که در جراحت سر و صورت و یا 

گردن، دیه  پرداخت می شود. 
نــادی تاکید می کنــد: اما نمایندگان مجلس شــورای 
اســلامی در اصــلاح لایحه،  آن را به این شــرح اصلاح 
کردند که هر گاه بی توجهی و سهل انگاری  والدین منجر 
به نتایج موضوع این ماده شــود حسب مورد به مجازات 
تا  حداقل مندرج در بندهای فوق محکوم می شــود. در 
خصوص بند ت این ماده   »در صورتی والدین مشــمول 
حکــم این تبصره می شــوند کــه اقدامــات لازم  برای 

جلوگیری از صدمه را انجام نداده باشند و صدمه مستند 
به آنها  باشــد.« به نظر در اصلاحیه ماده، باز هم موضوع 
ســهل انگاری و  بی توجهی والدین نسبت به کودک مد 
نظر قانونگذار قرار گرفته است و  اینکه در ماده اصلاحی 
این وظیفه برای والدین بار شده است که علاوه بر  انجام 
امورات کودک، وظیفه مراقبت و نگهداری از فرزند خود 
را دارند و  بی توجهی و سهل انگاری نسبت به کودک آثار 

قانونی دارد. 
ایــن فعال حقوق کودک معتقد اســت: هرچند تقیدی 
که درنظر گرفته شده  محدود کننده است، اما درنهایت 
تصویب تبصره حتی با لحاظ تقید هم موثر  اســت زیرا 
مــا در جامعه ای زندگی می کنیم کــه دیدگاه فرهنگی 
مبنی بر اینکه   »والدین صاحب فرزندان و بخش مایملک 
والدین هســتند و هــر طور که  بخواهند با کودکشــان 
برخورد می کنند« حاکم اســت. این در حالیســت که 
 براســاس اصلاحیه لایحه، اگر بی توجهی و سهل انگاری 
والدین منجر به  ورود صدمه مســتقیم به کودک شود، 
جرم  است که به نظر بر اساس اصول  قانون مجازات این 
قیدها، نامتناسب و نامتعارفی نیست و در مجموع شکل 

 نهایی ماده قابل قبول است. 
نادی با اشاره به اینکه شورای نگهبان تاکنون دو مرتبه 
به این ماده ایــراد  وارد کرده اســت، ادامه می دهد: در 
حال حاضر ماده ۱۷ لایحــه حمایت از  حقوق کودکان 
و نوجوانان این طور اصلاح شده است: »هر کس از وقوع 
 جرم یا شــروع به آن یا خطر شدید و قریب الوقوع علیه 
طفل یا نوجوانی  مطلع بوده یا شــاهد وقوع آن باشــد و 
با وجــود توانایی اعلام و گزارش بــه  مقامات یا مراجع 
صلاحیت دار و کمک طلبیدن از آنها از این امر  خودداری 
کند یا در صورت عدم دسترسی به این مقامات و مراجع 
و یــا  عدم تاثیــر دخالت آنها در راس تجــاوز و خطر از 
اقدام فوری و متناسب  برای جلوگیری از وقوع خطر و یا 
تشــدید نتیجه آن امتناع کند مشروط بر  این که با این 
اقدام خطر قابل توجهی متوجه خود او یا دیگران نشود 
به  یکی از مجازات های درجه ۶ قانون مجازات اســلامی 

محکوم می شود. 

اندر خم  یک لایحه »کودکانه« 
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افقي :

  1 - خنــده آور، نشــاط انگيــز - هماننــدی - 
یــك چهارم چيزی 2 - كثيــف - خواهر پدر، از 
اقــوام نزدیك - كوفت 3 - رمــق آخر - مركز 
گرجســتان - داروغه 4 - درد و رنج، از حروف 
مقطعه قرآن - زن بهشــتی، دختر ســياه چشم 
- بيــرون كشــيدن، پریــدن رگهــا 5 - نقاش 
معــروف قــرن 20 و صاحب ســبك كوبيســم، 
نقــاش اســپانيولی ابــداع كننــده كوبيســم - 

پســر تازی 6 - ســازمان معروف سریال » كمر 
بندهــا را ببندیــد « - نژاد روســی 7 - باران 
انــدک - آخرین نازی، دســتيار هيتلــر، معاون 
هيتلــر - خــرس فلكــی، خرس آســمان 8 9 - 
شــيار باریك - مادر لر، بيماری، تصدیق روسی 
- ســالخورده، پير، كهنســال 10 - به یكدیگر 
نزدیك شــدن - اثر بهرام صادقی 11 - گمان 
- هافبــك صباباطری 12 - ميوه گوشــواره ای، 
ميــوه ملين و اشــتها آور - اســم مصــدر فعل 
ریختن - نيتروژن 13 - متاع و دارایی - روانه 
كردن، گســيل داشتن، فرستادن - تلخ، پيمانه 
، اندازه ، شــماره و حســاب ، گذشتن بر چيزی 
14 - دســتور و فرمان، دســتور كتبی، فرمان 
نظامی - در خانه بالای سرمان است، نوعی جامه 
- پایتخت بلغارســتان 15 - پسوند تفضيلی - 

رودی در ســوریه كــه به دریــای مدیترانه می 
ریزد - تربيت اسب

عمودي :

 1 - مبلــی برای نشســتن چند نفــر - نوآوری 
هــا 2 - اثــری از » آنتوان چخوف « نویســنده 
روســی - از معجزات پيامبر 3 - شمای بيگانه، 
ضمير انگليسی - پيشكار - تاریخ نگار، محدث، 
نوعی از فعل مضارع 4 - تيره، مات - گل و لای 
- محــل ورود، مروارید درشــت، درون صدف 
- نامی پســرانه، از نســل آریا 5 - ام البشر - 
ازپایتخت های آسيایی 6 - وسيله بازی - دارو 
7 - از ســبزیهای خوردنــی، مدافع ســپاهان - 
اثری از پاتریك زوسكيند 8 - دارایيها، ثروتها 
- در حال لرزیدن 9 - منع كردن - شایســتگی 
10 - حشــره خونخوار - پراكنده كردن دشمن 
11 - همشــيره - دانه خوراكی 12 - صبحانه 
- چاشــنی غذا - پادشاه - طایفه 13 - برچيده 
شدن، تعطيل شدن، تعطيل شدن - آش عدس 
- نــت چهــارم، نت قبل از ســل، كليــد آن در 
موســيقی معروف است 14 - شهری در شيراز 
- اثری از آرتور ســی كلارک 15 - كشــوری در 
قاره كهن، قهرمان آســيا سال 1956 - عنوان 

بندی
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خبر خبر 

مشهد-مرضیه یاری- - خبرنگاریادگارامروز : 
با حضور تولیت آســتان قدس رضــوی و وزیر 
فرهنگ و ارشاد و با هدف همکاری و تعامل در 
حوزه های تخصصی فرهنگی بــا رویکرد دینی 
و انقلابی، تفاهمنامه همکاری مشــترک مابین 
آســتان قدس رضوی و وزارت فرهنگ و ارشاد 
برای فعالیت های فرهنگی در سطح ملی و بین 
المللی به امضاء رســید.با حضور حجت الاسلام 
و المســلمین احمد مروی تولیت آستان قدس 
رضوی و ســید عباس صالحــی وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی، تفاهمنامه همکاری مشترک برای 
فعالیت های مؤثر و ماندگار فرهنگی در ســطح 
ملی و بین المللی میان مصطفی خاکسار قهرودی 
قائم مقام تولیت آستان قدس رضوی و حسین 
انتظامی قائم مقام وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
در تالار ولایت حرم مطهر رضوی به امضاء رسید.
همکاری و مشــارکت طرفیــن در فعالیت های 
قرآنی و فرهنگی، برگزاری همایش ها، تولید آثار 
مکتوب و دیداری و شنیداری از جمله موضوعات 

مطرح شده این تفاهمنامه است.
تولیت آستان قدس رضوی اظهار امیدواری کرد 
با همکاری وزارت فرهنگ و ارســاد اسلامی این 
آســتان مقدس بتواند گام هایــی جدید و نو در 
راستای نشر معارف دین و آموزه های اهل بیت 
والمسلمین  بردارد.حجت الاسلام  علیهم السلام 
احمد مروی با بیان اینکه خداوند را شاکریم که 
توفیق عنایت فرمود تا در جهت نشر معارف دین 
و آموزه هــای نورانی اهل بیت عصمت و طهارت 
ســلام الله علیهما اجمعین، گامی جدید و نو با 

همکاری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برداریم؛ 
اظهار کرد: آســتان قدس رضوی وظیفه اصلی 
خود در خدمت رســانی به زائــران و مجاوران را 
معطوف به مسائل معرفتی و دینی می داند.وی 
افزود: مبنای کار آستان قدس رضوی تلاش در 
جهت تحقق این فرمایش امام هشتم علیه السلام 
اســت که فرمودند: »الَنَّاسَ لَوْ عَلِمُوا مَحَاسِــنَ 
کَلَامِنَا لَاتَّبَعُوناَ، اگر مردم زیبائى و شکوه سخن 
ما را دریابنــد حتما بما گرایش پیدا مى کنند و 

پیرو ما مى شوند.«
تولیت آســتان قــدس رضوی وجــود نورانی و 
مبارک حضرت رضا علیه الســلام را یک حضور 
تمدنی در حوزه های مختلــف هنری، معرفتی 
و دینی برشــمرد و ابراز کــرد: حضور حضرت 
رضا علیه الســلام را نباید تنها به فضای محدود 
صحن ها، رواق ها و مرقد شــریف محصور کنیم، 

بلکه طبق فرمایش »الَنَّاسَ لَوْ عَلِمُوا مَحَاسِــنَ 
کَلَامِنَا لَاتَّبَعُوناَ«، شعاع نورانی و مبارک این وجود 
مقدس می تواند کل عالم را تحت تأثیر قرار دهد 
و این وظیفه ســنگین بر دوش ماست که از این 
معدن بسیار ارزشمند و گران بها و این اقیانوس 
بی پایان و بی انتها بتوانیم به نحوی شایسته بهره 
برداریم.حجت الاسلام والمسلمین مروی تصریح 
کرد: در آغاز این همکاری مشــترک دست نیاز 
خود را به ســوی وجود مقــدس حضرت ثامن 
الحجج علیــه آلاف تحیه و الثنا دراز می کنیم و 
از ایشــان کمک و استعانت می جوییم، چرا که 
اگر عنایت و کمک خودشان نباشد قدمی از قدم، 
آن هم در مســیر مهم، تأثیرگذار و معنوی نشر 
معارف دینی، نمی توانیم برداریم.تولیت آستان 
قدس رضوی در پایان گفت: امیدوار هستیم این 
تفاهم نامه در مقام عمل بگونه ای اجرایی شود که 

نتایج آن برای مردم و زائران حضرت رضا سلام 
الله علیه، ملموس و مشــهود باشد.وزیر فرهنگ 
و ارشــاد اســلامی نیز در این مراسم با اشاره به 
امضاء تفاهم نامه همکاری مشترک مابین آستان 
قدس رضوی و وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
اظهار کرد: این تفاهم نامه که با عنایت حجت 
الاسلام والمسلمین مروی رقم خورده است، 
تمرینی از همکاری های مشــترک میان دو 
دســتگاه برای اکتشــاف نکات بدیع و تازه و 
بهره برداری شایسته از آن هاست.سید عباس 
صالحی حوزه های هنر، رسانه و فضا مجازی 
را از جمله عرصه های همکاری مشــترک با 
آســتان قدس معرفی و اظهار کرد: وزارت 
فرهنگ هم خودش توان بالفعلی دارد و هم 
خط تماس پیوســته ای با فعالان حوزه های 
مختلف هنری و رســانه ای اســت، به نظر 
می رســد این تفاهم نامه یک شــروع است 
برای راهی طولانی که امتداد خواهد داشت.

صالحی با اشاره به دقت ها و حساسیت های 
در نظر گرفته شده در تنظیم این تفاهم نامه، 
عنوان کرد: خوشــبختانه ایــن تفاهم نامه 
همکاری بر خلاف سایر تفاهم نامه های رایج 
که تنها به کلیات اشاره می شود، اقدامات و 
نقشه راهی روشــن را ترسیم می کند. نگاه 
ما به این تفاهم نامه کاری سازمانی نیست، 
بلکه اقدامی دلی است، ما کارهای در دست 
اقــدام در قالب این تفاهم نامــه را ذخیره 
عقبای خود و به نوعی ادای دٍین به آستان 

نورانی حضرت رضا علیه السلام می دانیم.

مشــهد-خبرنگاریادگار امــروز :  معــاون 
رئیس جمهــور و رئیس ســازمان برنامه و 
بودجه گفت: در ســفر به خراســان رضوی 
10 هزار واحد مســکونی با همکاری بنیاد 
مسکن انقلاب اسلامی و کمیته امداد برای 
روستاییان به عنوان هدیه دولت به اقشار کم 

درآمد طی یک سال احداث می شود.
محمدباقر نوبخت در آیین »افتتاح همزمان 
۲ هزار و ۲۵۰ واحد مسکونی بازسازی شده 
در ســیل ۱۳۹۸ و اهــدای ۲۲۲ هزارمین 
جلد سند روستایی استان خراسان رضوی« 
در روستای ســیف آباد شهرستان بردسکن 
حضور یافت؛ وی در این مراسم عنوان کرد: 
در آغاز ســال جاری خسارت های بسیاری 
ناشــی از سیل به کشــور وارد شد و ابنیه، 
خانه های مسکونی و مزارع و باغات بسیاری 

از کشاورزان دچار خساراتی شدند.
نوبحت گفت: اگرچه در بسیاری از کشورهای 
غربــی و اروپایی که از آن هــا به عنوان مهد 
آزادی  صحبت می شــود وقتی خســارتی به 
شــهروندان وارد می گردد، رها می شوند اما 
در اینجا باید از بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 
تقدیر و تشــکر نمود که از همان ابتدا پس 
از ســیل احداث خانه های جدید را بلافاصله 
آغاز کرد.رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور 
اظهار کرد: اکنون که در دهمین ماه ســال 

جاری شــاهد اتمام 2250 واحد مســکونی 
در استان خراســان رضوی هستیم، هرچند 
خسارت  های سیل ابعاد بسیار گسترده ملی 
داشت به طوری که استان خراسان رضوی و 

دیگر استان ها درگیر شدند.
وی ادامه داد: براســاس گزارش های رسیده 
براثر سیلاب 38 هزار میلیارد تومان طی چند 
روز و هفته ابتدای امسال خسارت وارد شد، 
اما نمی توان مردم را به حال خود گذاشــت 
و باید وارد عمل می شــدیم. در همین راستا 
براســاس مصوبه دولت بخشــی از اعتبارات 

مورد نیاز به صورت بلاعوض و بخشــی دیگر 
به صورت تسهیلات کم سود در اختیار مردم 
قــرار گرفت که تا کنــون اعتبارات بلاعوض 
پرداخت گردیده و تسهیلات نیز متناسب با 

پیشرفت کار نیز پرداخت شده است.
نوبخت اظهار کرد: تا به امروز دولت 39 هزار 
و 500 میلیارد تومان علاوه بر پرداخت های 
بلاعوض و بازسازی خانه های خسارت دیده 
ناشــی از ســیل، برای زیرســازی و عمران 
و آبادانــی کشــور، بزرگراه هــا و آزادراه ها 
ســرمایه گذاری نموده اســت.معاون رئیس 

جمهور ادامــه داد: ســاخت ۱۳۲ کیلومتر 
خط آهن بین میانه و بســتان آباد در مسیر 
اســتان های همدان، کرمانشــاه، آذربایجان 
غربی، آذربایجان شرقی و گیلان از پروژه های 
زیرســاختی بوده که با وجــود تحریم های 

اقتصادی انجام شده است.
وی بیــان کرد: یکی از دلایــل آمدن من به 
این استان افتتاح مسکن برای روستاییان به 
خصوص آن هایی که تــوان مالی برای خانه 
ســازی ندارند، بوده اســت که در این سفر 
علاوه بر اتمام واحدهای آســیب دیده ناشی 
از ســیل ابتدای امسال، 10 هزار واحد دیگر 
نیز هدیه دولت به مردم خوب و عزیز استان 
خراســان رضوی اســت که طی یک ســال 

احداث می شود.
نوبخت گفت: براساس توافقی که با استاندار 
خراســان رضوی صــورت گرفــت، 8 هزار 
واحد در روســتاها برای افــراد کم درآمد و 
خانواده هایــی که نیاز به این واحدها دارند و 
دو هزار واحد در حاشیه شهر مشهد احداث 

خواهد شد.
وی عنــوان کرد: این طرح یک ســاله انجام 
می شــود و در دی ماه ســال آینــده افتتاح 
خواهند شــد که افتتاح ایــن 10 هزار واحد 
به صورت نمادین در روســتای ســیف آباد 

شهرستان بردسکن صورت می گیرد.

ارومیه-مینــا اصلانی-خبرنگاریــادگار امــروز :به گزارش 
روابــط عمومی امور آبفای ماکو، بــا اخبار واصله از طرف 
همشــهریان و با هماهنگــی واحد امــداد 122 مبنی بر 
ترکیدگــی لوله یا نشــت آب در خط لولــه اصلی پل قره 
کورپی ماکو که از جنس آهنی 200 میلیمتری و قدیمی 
میباشد، با راهنماییهای مهندس یعقوب حسین نژاد، مدیر 
امــور آبفای ماکو بالافاصله واحد روابط عمومی این امور با 
استفاده از کانالها و ســایتهای خبری ضمن مطلع نمودن 
مشترکین اهالی بلوار رسالت، خیابان گلگشت و محله قره 
کورپی از وقوع حادثه، مشــترکان محترم را به برداشــت 
آب شــرب در حد رفع ضروریات روزمــره و صرفه جویی 

حداکثری در مصرف آب و شکیبا بودن تا رفع اتفاق پیش 
آمده دعوت نموده و اکیپ رفع اتفاقات این امور به صورت 
اورژانســی در محل حاضر شده و نســبت به ترمیم و رفع 

اتفاق حادث شده اقدام کردند.
مهندس حســین نژاد، مدیر امور آبفای ماکو در این رابطه 
افزود: این اتفــاق در خط لوله اصلی واقع در روی پل قره 
کورپی ماکو که از اصلی تریــن و پر ترددترین خیابانهای 
شــهر میباشد حادث شــده بود که با توجه به اینکه لوله 
موجــود، آهنــی و قدیمی بوده و در روی پــل بتنی قرار 
گرفته است حادثه با تلاش و همت اکیپ امداد امور آبفای 
ماکــو  مرتفع گردید و خط انتقال مذکور دوباره وارد مدار 

بهره برداری شد.مهندس حســین نژاد علت حادثه پیش 
آمده در خط لوله مذکــور را آهنی و قدیمی بودن لوله و 
وجــود اتصالات زیاد بر روی لوله موجود در محل حادثه و 

ترکیدگی لوله در نتیجه ی فرسوده بودن آن اعلام کرد.
مهندس حســین نژاد افــزود: این عملیات بــا همکاری 
کارشناســان اداره شــبکه و واحد ایمنی امور آبفای ماکو 
و کارکنــان زحمتکش این امور بــا بهره گیری از امکانات 
داخلی با موفقیت به اتمام رســید و در طول این عملیات 
که رفع حادثه نصف روز به طول انجامید آب شــرب بلوار 
رســالت و خیابان گلگشــت و محله قره کورپی با قطعی 

آب مواجه بود

رئیس سازمان برنامه و بودجه خبر داد؛

احداث 10 هزار واحد مسکونی برای اقشار کم درآمد در خراسان رضوی

رفع حادثه در خط انتقال آب شرب لوله مادر و آهنی شهر ماکو 

خرم آباد-مهــری پهلوانی-خبرنگاریــادگار امروز : مدیرکل 
اســتاندارد لرســتان از شناســایی ۴۲۵ قلم کالای مغایر با 
استاندارد در سطح مراکز عرضه و توزیع این استان خبر داد.
به گــزارش  روابط عمومی اداره کل اســتاندارد لرســتان، 
مرضیه قنبریان با اشــاره به طرح نظارت بر اجرای هماهنگ 
اســتانداردهای اجباری در کشــور )طرح طاها( که توســط 
ادارات کل استاندارد استان ها اجرا می شود، اظهار داشت: این 
طرح برای نظارت بر فرآورده ها و خدمات عرضه شده در بازار 

مصرف انجام می شود.
وی گفت: در ۹ ماهه ســال جاری ۳۵۵۲ بازرســی از مراکز 
عرضه و توزیع کالا در ســطح استان انجام گرفت که در این 

بازرسی ها تعداد ۴۲۵ قلم فرآورده مغایر با استاندارد شناسایی 
شد.مدیرکل استاندارد لرستان بیان کرد: هر ماه گزارش اقلام 

مغایر مشاهده شده در بازار استان، به استان های محل تولید 
جهت اقدام، ارسال می شود.

وی با تاکید بر اینکه یکی از اهداف طرح طاها ترویج فرهنگ 
اســتفاده از کالاهای استاندارد است، افزود: طرح طاها )طرح 
اجرای هماهنگ استاندارد( در راستای تأمین ایمنی و سلامت 
جامعه، اعتماد سازی و توجه عموم به علامت استاندارد ایران 
و جلوگیری از خرید و عرضه کالای بدون علامت استاندارد و 
با کیفیت پایین اجرا می شــود و مردم می توانند با ارسال کد 
۱۰ رقمی شماره پروانه اســتاندارد درج شده بر روی کالاها 
و فرآورده ها به ســامانه پیامک ۱۰۰۰۱۵۱۷ از زمان اعتبار 

پروانه استاندارد و مشخصات دیگر کالا مطلع شوند.

شناسایی ۴۲۵ قلم کالای غیر استاندارد در لرستان

رئیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی خبر داد؛

تکمیل 2 هزار طرح هادی روستایی 
نیمه تمام

مشهد-خبرنگاریادگار امروز:
 رئیس بنیاد مســکن انقلاب اســلامی گفت: هم اینک 2 هزار طرح هادی 
روســتایی نیمه تمام در سطح کشــور وجود دارد که تا پایان سال جاری 
تکمیل و به بهره برداری می رســد.علیرضا تابش در مراسم افتتاح نهصد و 
چهلمین طرح هادی خراسان رضوی در روستای عشایری چاه تلخ سبزوار 
عنوان کــرد: علاوه بر تکمیل طرح های هادی نیمــه تمام یک هزار طرح 
هادی روستایی در روستاهای بالای 20 خانوار کشور در دست اجراست که 

این طرح ها نیز در سال جاری تکمیل می شوند.
وی ادامــه داد: امروز عملیات اجرایی ســاخت ۱۰ هزار واحد مســکونی 
محرومان و خانواده های کم درآمد خراســان رضوی آغاز شد که از مجموع 
این واحدها هشت هزار واحد در مناطق روستایی و دو هزار واحد دیگر در 

حاشیه شهر مشهد احداث می شوند.
رئیس بنیاد مســکن انقلاب اســلامی افزود: همچنین با اعتبارات سازمان 
برنامه و بودجه ۳۲ هزار مسکن محرومان به تعداد مسکن های کشور افزوده 

شده است.
تابش گفت: عملیات نوســازی 40 واحد مســکن روســتایی کــه بر اثر 
ســیلاب های بهار سال جاری در روستای عشــایری چاه تلخ سبزوار دچار 

خسارت شد با پیشرفت فیزیکی ۷۰ درصد در دست اجراست.

صدمین مرکز نیکوکاری لرستان افتتاح شد

پهلوانی-خبرنگار  آباد-مهــری  خرم 
یادگار امروز : مدیرکل کمیته امداد 
گفت:  لرســتان  خمینــی)ره(  امام 
یکصدمین مرکز نیکوکاری در استان 
به همت حوزه علمیه کمالیه خرم آباد 

افتتاح شد.
جاســم محمدی در مراســم افتتاح 

یکصدمین مرکز نیکوکاری لرستان، اظهار کرد: ما معتقدیم که مردم بهتر 
از کمیته امداد می توانند در شــناخت فقر کمک کنند و در برطرف کردن 

فقر، مجموعه کمیته امداد را یاری دهند.
وی افزود: در این راستا مراکز نیکوکاری در سطح کشور و استان راه اندازی 
شــده که امــور مربوط به فقــرا و محرومان در محلات بر پایه مســجد و 

حوزه های علمیه و بعضی از دستگاه ها در حال انجام است.
محمدی فارسانی اضافه کرد: یکصدمین مرکز نیکوکاری در لرستان به همت 

حوزه علمیه کمالیه خرم آباد راه اندازی شده که  شاهد افتتاح آن بودیم.

سرمایه گذاری ۲۹۰ میلیارد ریالی دربخش معدن 
منطقه آزاد ماکو

ارومیه-مینا اصلانی-خبرنگاریادگار امروز :
مدیرتسهیل تولید، صنایع و معادن ســازمان منطقه آزاد ماکو گفت: در ۹ 
ماهه سال جاری ۲۹۰ میلیارد ریال در حوزه معدن منطقه آزاد ماکو سرمایه 

گذاری شده است.
به گزارش پایگاه خبری منطقه آزاد ماکو، آرش یوسف زاده با بیان اینکه در 
این مدت با این حجم سرمایه گذاری برای حدود ۲۰۰ نفر اشتغالزایی ایجاد 
شده اســت افزود: تعداد ۱۲ پروانه اکتشاف،  ۶ گواهی کشف، ۶ پروانه بهره 
برداری و ۱۷ مجوز برداشــت از سوی سازمان منطقه آزاد ماکو صادر شده 
است که پیش بینی می شود تاپایان سال برای ۳۰۰ نفر اشتغال ایجاد شود.
وی افزود: با اقزایش صدور مجوزها تا پایان سال، حجم سرمایه گذاری ۳۲۰ 

میلیارد ریالی در منطقه آزاد ماکو انتظار می رود.
وی با اشــاره به ظرفیت های ســرمایه گذاری در حوزه معدن بیان داشت: 
ســرمایه گذاری در زمینه ســنگ های تزئینی و ســاختمانی، ایجاد واحد 
تولیدی ســنگ مصنوعی، ایجاد واحد تولید آهک ، ایجاد واحد ســنگبری 
مدرن و پیشرفته، ایجاد واحد تولید کاغذ سنگی، ایجاد واحد تولیدی صنایع 
دستی با استفاده از سنگ مرمر و مرمریت های مرغوب منطقه از ظرفیت های 

سرمایه گذاری منطقه است.
یوسف زاده در پایان افزود: استخراج و دانه بندی سیلیس، تولید فروسیلیس، 
استحصال اکسید منیزیم، تولید شمش منیزیم، تولید الیاف بازالتی، ایجاد 
واحد های فرآوری ســنگ های قیمتی )به ویژه عقیق( ظرفیت هایی برای 

سرمایه گذاری است

تجلیل از مشترکین برگزیده و برتر شرکت گاز 
استان مرکزی

اراک-غلامی-خبرنگاریادگار امروز؛
شــرکت گاز اســتان مرکزی در راســتای گسترش مســئولیت اجتماعی 
وهمچنین ترویج فرهنگ اســتفاده بهینه و ایمــن از گاز طبیعی ،اقدام به 
شناســایی مشــترکین برتر خود در زمینه مصرف بهینه و ایمن نموده و از 

ایشان با اهداء لوح تقدیر و هدایا قدردانی نمود. 
محمدرضا سمیعی مدیر عامل شرکت گاز استان مرکزی هدف از این برنامه 
را گسترش مســئولیت اجتماعی شــرکت وترویج فرهنگ استفاده بهینه 
و ایمن از گاز طبیعی دانســت و دراین خصوص گفت:مکانیزم شناســایی 
مشــترکین برتر از ســال گذشته در این شــرکت باتوجه به الزامات تعالی 
سازمان راه اندازی گردید و با در نظر گرفتن مواردی همچون رعایت الگوی 
مصرف،پرداخت به موقع صورتحســاب گاز،رعایت نکات ایمنی در مصرف 
گاز طبیعی،عدم توســعه غیر مجاز و عدم دســتکاری تجهیزات گازرسانی 
مشترکین برگزیده مشــخص گردیدند.گفتنی است مدیرعامل شرکت گاز 
استان مرکزی به همراه معاون بهره برداری ورییس بهره برداری مرکز استان 
با حضور در منزل مشترکین برگزیده ،از عملکرد ایشان که با مصرف بهینه  
وایمن ، شــرکت گاز اســتان مرکزی را جهت رسیدن به اهداف خود یاری 

رساندند با اهداء لوح تقدیر و هدایا تقدیر بعمل آورد.

استاندار گیلان تاکید کرد؛

طلاق از آسیب های اجتماعی جدی
 در گیلان

گیلان - خبرنگاریادگارامروز :
گیلان استاندار گیلان گفت: بر اســاس گزارش ثبت احوال مشخص است 
معضل طلاق در استان به عنوان یکی از آسیب های اجتماعی جدی مطرح 

است.
ارســلان زارع  در جلسه ساماندهی ستاد جوانان استان گیلان که در سالن 
انصاری استانداری برگزار شد، اظهار کرد: استفاده از ظرفیت جوانان از سوی 
تمامی احــکام حاکمیت و نظام مورد پذیرش و هدف اســت؛ رهبر معظم 

انقلاب در بیانیه گام دوم انقلاب به استفاده از ظرفیت جوانان تاکید دارند.
استاندار گیلان با اشاره به تاکیدات رئیس جمهور مبنی بر استفاده از ظرفیت 
جوانان و بانوان، افزود: این رویکرد علاوه بر اینکه موجب شتاب به امیدواری 
جوانان به آینده می شــود، به عنوان مولفه تاثیرگذار زمینه توسعه استان و 

کشور را فراهم می کند.
وی ادامه داد: اگر دغدغه جوانان در اشتغال حل شود، ضمن تاثیرگذاری بر 
اقتصاد موجب تســهیل و شتاب در ازدواج جوانان می شود، چراکه ازدواج و 

اشتغال رابطه مستقیمی باهم دارند. 
زارع با بیان اینکه اگرچه رشد طلاق کاهش یافته اما گیلان چهارمین استانی 
کشور در ثبت وقوع طلاق است ولی در ثبت ازدواج رتبه ۱۸ کشور را داریم، 
خاطرنشــان کرد: باید ضمن بهره مندی از حمایت های دولت، با شناسایی 

آسیب ها گام موثرتری را در کاهش طلاق و افزایش اواج برداریم.

انهدام باند بین المللی صید و قاچاق 
پرندگان شکاری در سبزوار

مشهد-خبرنگاریادگار امروز: 
 مدیر کل حفاظت محیط زیست خراسان رضوی از دستگیری اعضای باند 

بین المللی صید و قاچاق پرندگان شکاری در سبزوار خبر داد.
تورج همتی  گفت: در پی بازرســی ماموران انتظامی ســبزوار از ۲ خودرو 
نیســان پیکاپ و ســواری پژو پارس، ۶ بهله پرنده شکاری ارزشمند از این 
خودروها کشف و ۶ نفر از اعضای باند صید و قاچاق پرندگان شکاری که سه 

نفر آنان تبعه یکی از کشورهای حاشیه خلیج فارس بودند دستگیر شدند.
وی افزود: خودروهای مزبور توقیف و افراد دســتگیر شده به پلیس امنیت 
اطلاعات ســبزوار معرفی شــدند و پرندگان کشف شــده نیز تحویل اداره 

حفاظت محیط زیست این شهرستان شدند.
همتی با بیــان اینکه متخلفان هیچگونه مجوزی بــرای نگهداری و حمل 
پرندگان نداشتند ادامه داد: به استناد تبصره ۲ ماده ۱۳ قانون شکار و صید، 
مبادرت به زنده گیری، شــکار، خرید و فــروش، حمل و نگهداری پرندگان 

شکاری علاوه بر محکومیت، مجازات حبس و جزای نقدی در پی دارد.
مدیرکل حفاظت محیط زیســت خراســان رضوی گفت: افراد یاد شده ۱۲ 

میلیارد ریال به محیط زیست خسارت وارد کردند. 
وی افزود: قاچاقچیان بین المللی جانوران وحشی پس از زنده گیری دلیجه، 
بحری، بالابان و شــاهین که از بازها و پرندگان حفاظت شــده و در معرض 
خطر انقراض هستند، آنها را با قیمت های بسیار گزاف از طریق مرزهای آبی 
جنوب کشــور به کشورهای حاشیه خلیج فارس قاچاق می کنند که در این 
راستا تاکنون اعضای چند باند صید و قاچاق این پرندگان ارزشمند در استان 

خراسان رضوی دستگیر و به مراجع قضایی معرفی شده اند.

کشف بیش از 5 هزار و 900 عدد قرص 
روانگردان در کرمانشاه

کرمانشاه-فریده محمدی-خبرنگاریادگار امروز:
 فرمانده انتظامی شهرســتان کرمانشاه از کشف بیش از ۵۹۰۰ عدد قرص 

روانگردان در این استان خبر داد.
سرهنگ حســین براری اظهار داشت: با تلاش مأموران ۵ هزار و ۹۱۰ عدد 

حبه قرص روان گردان کشف شد.
وی افزود: این مقدار قرص روان گردان در پی اجرای طرح پاکســازی معابر 

عمومی و در محدوده میدان آزادی کرمانشاه کشف شد.
فرمانده انتظامی شهرســتان کرمانشاه با بیان اینکه از دیگر اقدامات صورت 
گرفته، کشــف ۱۴ عدد شربت متادون و یک عدد سرنگ بود، تصریح کرد: 

تلاش برای شناسایی عامل یا عاملان فروش ادامه دارد.

در  دومین جلسه شورای معاونین  اداره کل اوقاف استان تاکید شد؛

ضرورت   پیگیری انتخاب امین برای 
موقوفات  آذربایجان غربی

ارومیه-مینا اصلانی-خبرنگاریادگار امروز :
به گزارش روابــط عمومی اداره کل اوقاف و امــور خیریه آذربایجان غربی 
،دومین جلسه شورای معاونین  در دفتر مدیر کل اوقاف استان برگزار شد .

در ابتدای این جلسه که با حضور معاونین و روسای ستادی اداره کل اوقاف 
و امور خیریه استان برگزارشد، منویات ریاست  سازمان در خصوص پیگیری 

جدی و مستمر انتخاب امین موقوفات مورد تاکید قرار گرفت .
بررســی عملکرد ادارات اوقاف و امور خیریه شهرســتان های تابعه طی ۹ 
ماهه ســپری شده از ابتدای ســال ، میزان عواید موقوفات و بقاع متبرکه ، 
عوامل موثر و موانع موجود در مسیر اخذ اجاره  موضوعات دیگر مورد بحث 
این جلسه بود .همچنین در این جلسه بر پیگیری ویژه ، تحقق الویت های 
ابلاغی سازمان در سال ۹۸ ، بررسی وضعیت عواید موقوفات و رقبات و نیز 
پیگیــری عدم تحقق عواید موقوفات و بقاع متبرکه مطابق برنامه ابلاغی در 
برخی از شهرســتان تاکید شد .در پایان جلسه  مقرر گردید ضمن بررسی 
عملکرد دفاتر نمایندگی اوقاف و امور خیریه شهرستان ها تابعه ،ظرف یک 
هفته آتی کارگروهی ویژه در راستای حمایت از برنامه های معاونت حقوقی 
ثیتی با محوریت جبران عقب ماندگی تمدید اســناد اجاره منقضی شــده 

تشکیل گردد

تولیت آستان قدس رضوی :

همکاری با وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، گامی نو در راستای نشر معارف دین است

yadegar_emrooz@yahoo.com

قزوین - خبرنگاریادگارامــروز : معاون مدیرکل 
دفتر روستایی و امور شورا های استانداری قزوین 
از راه انــدازی پردیس هــای تولیدی بر اســاس 
برنامه ششــم توسعه کشــور در شش روستای 
استان قزوین خبرداد. لباف معاون مدیرکل دفتر 
روستایی و امور شورا های استانداری در جلسه راه 
اندازی و سرمایه گذاری در پردیس های تولیدی 
در روستای شــاهین تپه از توابع بخش دشتابی 

گفت: این طرح بر اســاس برنامه ششم توسعه 
کشــور و به منظور حمایت از تولید و اشتغال در 
شش روستای اســتان اجرا می شود.فتحی زاده 
مدیر سرمایه گذاری ســازمان مدیریت و برنامه 
ریزی اســتان هم در این جلسه گزارشی از نحوه 
اجرای این طرح در روســتا های استان ارائه کرد.

اکبر رحمتی بخشدار دشتابی نیز در این جلسه 
با اشــاره به ظرفیت های این بخــش در زمینه 

کشــاورزی و دامپروری گفت: در حال حاضر ۱۶ 
هزار و ۵۰۰ هکتار از اراضی بخش دشــتابی زیر 
کشت محصولات کشاورزی است که از این میزان 
۱۵ هزار هکتار آن به محصولات زراعی و ۱۵۰۰ 
هکتــار آن به محصولات باغــی اختصاص دارد.

بخشدار دشــتابی ادامه داد: مهم ترین تولیدات 
بخش زراعی را گنــدم، جو، چغندر قند، ذرت و 
یونجه اعلام و اضافه کرد: بخش دشتابی در زمینه 

تولید یونجه دارای عملکرد کشوری است.رحمتی 
با بیان اینکه هم اکنون بیــش از ۷۰ هزار رأس 
دام ســبک و ۱۶ هزار رأس دام سنگین در این 
بخش نگهداری می شود، افزود: بخش دشتابی از 
حیث تولید شیر یکی از مناطق مهم استان است 
و شیر تولیدی دامداری های صنعتی و سنتی 
این بخش روزانه به بازارهای مصرف در مرکز 
استان و استان های همجوار ارسال می شود.

راه اندازی پردیس های تولیدی در 6 روستای قزوین



تدابیر طب سنتی در فصل زمستان  

اقبال بخش خصوصی به صنعت آزمایشگاهی افزایش یافت
مدیر شــبکه آزمایشــگاهی فناوری های راهبردی معاونت 
علمی و فناوری  با اشــاره به افزایش حضور بخش خصوصی 
در شبکه آزمایشــگاهی  گفت: امروز سهم بخش خصوصی 
در ایــن بخــش افزایش قابــل توجهی  یافته است. شــبکه 
آزمایشگاهی فناوری های راهبردی معاونت علمی و فناوری 
 ریاست جمهوری از ابتدا فعالیت خود را با عضوگیری از مراکز 
و  سازمان های دولتی آغاز کرد و در طی این سال ها توانست 

تعداد  اعضای خود را افزایش دهد. 
رضا اسدی فرد مدیر شبکه آزمایشگاهی فناوری های راهبردی 
معاونت  علمی و فناوری ریاست جمهوری با بیان اینکه حضور 
بخش خصوصی  در شــبکه یکی از اتفاقات خوب چند سال 
اخیر در حوزه آزمایشــگاهی  اســت، بیان کرد: این موضوع 
نشان دهنده عملکرد رو به رشد شرکت ها  و آزمایشگاه های 
خصوصی است.   به گفته اســدی فرد، این کار می تواند حوزه 
آزمایشــگاهی کشور را توســعه  دهد. به همین دلیل تلاش 
می کنیم حضور بخش خصوصــی در این حوزه  را پررنگ تر 
کنیم. وی افزود: تا کنون بیش از ۵۵۰ مجموعه آزمایشگاهی 
عضو شــبکه  شــده اند که بیش از ۱۲ هزار دستگاه خود را 
در شــبکه آزمایشــگاهی  فناوری  های راهبردی به اشتراک 
گذاشته اند. این آزمایشــگاه ها در حال  حاضر نزدیک به ۵۲ 
هزار آزمون ارائه می کنند که در طول یک ســال  گذشته، دو 
میلیون و دویســت هزار خدمت توسط این مراکز ارایه شده 
 اســت. این خدمات به طیف وســیعی از مشتریان از بخش 

دانشگاهی و  صنعت ارائه شده است. 

یک شرکت دانش بنیان گواهینامه 
راهکارهای نوین درمان زخم دریافت  کرد

گواهینامه »ارائه راهکارهای نوین درمان زخم در غرب آسیا« 
به یک  شرکت دانش بنیان اعطا شد. یک شرکت دانش بنیان 
تولید کننده پانسمانهای نوین ترمیم زخم، بند  آورنده های 
خونریزی و محلولهــای ضدعفونی کننده بر پایه تکنولوژی 
 نانوکلوئیــد نقره که دارای مجوز وزارت بهداشــت، درمان و 
 ISO  آموزش  پزشــکی و گواهی نامه )نشان کیفیت اروپا( و
  ۱۳۴۸۵ بوده برای  دومین ســال متوالی از ســوی مجموعه 
عنــوان  بــه   ) Global Health & Pharma   )GHP  
 Leading providers of wound care solution- 
Western Asia   انتخــاب و موفــق بــه دریافــت جایزه 

»   Technology  Award ۲۰۱۹«  شده است. 
این شــرکت دارای ۵ ثبت اختراع بین المللی از کشورهای 
انگلســتان،  آلمان، فرانســه، دانمارک و ایرلنــد و ۲۲ ثبت 
اختراع ملی اســت.  پانسمانهای بیواکتیو بر پایه جدیدترین 
دستاوردهای علم پزشــکی، اصول  کاربردی و عملی ترمیم 
زخم به روش مرطوب، در این شــرکت طراحی  و تولید شده 
اند. این پانســمان ها از مواد طبیعی تهیه شده اند در بهبود 
 محدوده وسیعی از زخم ها کاربرد دارند. محصول این شرکت 
در مقایســه با پانسمانهای مرسوم و سنتی به شکل  وسیعی 
در مطالعــات بالینی ارزیابی و اثبات شــده و مقالات علمی 
متعدد  حاصل از این مطالعات در ژورنالهای معتبر بین المللی 
 JSM  ،Wound  Care  ،Fibers & Polymers    ماننــد
 Foot & Ankle   ،Encyclopedia of Biomedical
Polymers & Polymeric  Biomaterials    به چاپ 
رسیده اند. در اصل این شرکت گواهی نامه »ارائه راهکارهای 

نوین درمان زخم  در غرب آسیا« را دریافت کرده است. 
مجموعه  GHP  واقع در کشــور انگلســتان در راستای به 
اشتراک گذاری  نوآوری های علمی بین المللی در حوزه علوم 
پزشکی و زیستی فعالیت  می کند و همه ساله به شرکتهای 

پیشرو در زمینه نوآوری جایزه فناوری  سال را اهدا می کند. 

پروتون درمانی جایگزین 
اشعه درمانی می شود

در حال حاضر برای درمان سرطان از روش های اشعه درمانی 
مختلفی  در کنار شیمی درمانی استفاده می شود، به منظور 
مقابله با عوارض  جانبی این روش در آینده از پروتون درمانی 

استفاده خواهد شد. 
نتایج یک بررسی جدید نشــان می دهد پروتون درمانی در 
کنار شیمی  درمانی می تواند اثرات جانبی آزاردهنده مقابله با 
سرطان را کاهش دهد  و همین طور نتایج بهتری را به همراه 
آورد. بررسی های محققان دانشگاه واشنگتن نشان می دهد، 
بیماران سرطانی  که به طور آزمایشی از روش پروتون درمانی 
استفاده کرده اند، با  عوارض جانبی کمتری مواجه شده اند و 
مدت زمان کمتری را در  بیمارستان سپری کرده اند. این کار 
هزینه های درمانی را نیز کاهش داده  و کیفیت زندگی بیماران 

سرطانی را ارتقا می بخشد. 
از جمله مزایای پروتون درمانی در کنار شیمی درمانی می توان 
به  کاهش دشــواری بلعیدن غذا و کمتر شدن حالت تهوع و 
اسهال اشاره  کرد. محققان امیدوارند با تکمیل آزمایش های 
خود بر روی این روش  درمانی بتوانند در آینده از آن به طور 

گسترده استفاده کنند. 
پروتون ها ذرات الکترومغناطیســی هســتند که فاقد جرم 
هســتند و از همین  رو می توانند به راحتــی در درون بدن 
حرکت کرده و بدون ایجاد آسیب  جدی از بافت های مختلف 
عبور کنند. این ذرات عموماً دارای بار مثبت  هســتند و لذا 
بعد از رسیدن به هدف متوقف شده و مشکلات جانبی ایجاد 

 نمی کنند. 

»منشوراخلاقی«
پایبنــدی بــه اصــول دینــی، توجــه بــه واقعیــت هــای عینــی، احتــرام 
بــه اســتقلال و حاکمیــت ملــی، پاسداشــت ارزشــهای انســانی، دفــاع از 
ــت و  ــار ؛دوری از ران ــور اخب ــدون سانس ــق وب ــم، انتشــار دقی آزادی قل
ــراء و  ــت و افت ــود داری از تهم ــهروندی،  خ ــوق ش ــت حق ــاد، رعای فس

فعالیــت هــای رســانه ای بصــورت حرفــه ای
 از اهداف این رسانه است 
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دکتر شاهین آخوندزاده قائم مقام معاونت تحقیقات 
و فناوری وزارت  بهداشــت گفت: پژوهشگران کشور 
با جیب خالــی رتبه اول منطقــه را در  تولید علم و 

استنادات علمی کسب کرده اند. 
آخوندزاده افزود: سیاستمداران تا به حال آنچنان که 
باید از پژوهش و  محققان حمایــت نکرده اند اما در 

مورد رتبه های پژوهشگران پُز اش را  می دهند. 
وی افزود: توان پژوهشگران هر ساله کاهش می یابد و 
با توجه به  کاهش قدرت پول ملی هم پژوهشگران در 
مقایسه با کشورهای همسایه  دست بسته تر می شوند. 
قائم مقام معاونت تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت 
درباره بودجه  پژوهشــی یادآور شد: در سال گذشته 
بودجه تنها ۶۵ درصد تخصیص  یافت که این تخصیص 
نیز به دلیل نامنظم بودن و متغیر بودن کمک  چندانی 

به بخش پژوهشی نمی کند. 

وی درباره ســئوال برخی از پژوهشــگران در زمینه 
حمایت از دوره های  پســادکتری در علوم پزشکی و 
اقدامات وزارت بهداشت در این زمینه  گفت: به دلیل 
اینکه افراد در وزارت بهداشت پس از تحصیل در دوره 
 دکتری تخصصی ) Ph.D ( دارای تعهد خدمت هستند 

مشکل است که  مستقیم به پسادکتری برود. 
آخوندزاده از قول وزیر بهداشت برای رفع مشکل تعهد 
فارغ  التحصیلان دکتری تخصصی خبر داد و گفت: ما 
قول اش را از وزیر  بهداشــت گرفته ایم که اگر جایی 
به فرد نیاز نداشــت این تعهدات پس از ۶  ماه از میان 
برود و افراد در صنعت یا پسادکتری تعهدات خود را 
 بگذرانند. در واقع تا زمانی که منع قانونی وجود دارد 
امکان توسعه  پســادکتری در علوم پزشکی محدود 

است. 
وی درباره اثرات آپارتایــد علمی در حوزه تحقیقات 

پژوهشگران ایرانی  گفت: متاسفانه دچار آپارتاید علمی 
هســتیم و تا نام ایران را در میان  پژوهش و مقاله می 
بیننــد برخورد می کنند. در حال حاضر بخشــی از 
 پژوهشگران ما ادیتور مجلات علمی خارجی هستند 
و به دلیل ایرانی  بودن نمی توانند دستمزد ادیتور خود 
را دریافت کنند. قائم مقام معاونت تحقیقات و فناوری 
وزارت بهداشت خاطرنشــان کرد:  برخی مواقع دیده 
شده که بلافاصله پس از سابمیت  Submit  مقاله در 
 یک مجله خارجی، تنها در عرض ۱۵ دقیقه مقاله را 
رد می کنند. این  موضوع کاملا مشخص است که به 

ایرانی بودن مرتبط است نه محتوای  علمی مقاله. 
وی یادآور شــد: بــا وجود همــه ایــن نامهری ها 
پژوهشــگران ایرانی تمام  تلاش خود را برای به ثمر 

رساندن تحقیقات خود به کار می گیرند. 
آخونــدزاده اضافه کرد: باید مراقب باشــیم علاوه بر 

تحریم خارجی،  نامهربانی های داخلی نیز پژوهش را 
آزار ندهد. بســیاری از افرادی که  به عنوان برگزیده 
جشنواره رازی انتخاب شده اند در حوزه بالینی حتی 

 مطب خصوصی نداشــته اند و یا رشــته هایی که به 
فناوری ختم شــده با  همکاری بهترین جراحان بوده 

است. 

ربات بندانگشتی
 هر چیزی را هوشمند می کند

این روزها تولید محصولات هوشمند پدیده شگفت انگیزی نیست، اما 
 تولید ابزاری که بتواند محصولات عادی و غیرهوشمند را باهوش کند، 
 تحولی عمده محسوب می شود. به تازگی یک ربات بندانگشتی به نام 
فینگر بات تولید شــده که همان  طور که از نام آن مشــخص است، 

می تواند به هر ابزاری متصل شده و  آن را هوشمند کند. 
این ربات قابلیت روشن و خاموش کردن از راه دور و نیز افزودن  برخی 
امکانات کنترلی را با خود به همراه می آورد. فینگربات که توسط  شرکت 
استرالیایی اداپراکس تولید شده، یک جعبه کوچک است که  می توان 
آن را به وسایل الکترونیک مختلف چسباند. البته فینگربات باید  در کنار 
دکمه روشن و خاموش وسایل مختلف قرار بگیرد و به آنها  متصل شود. 

با این کار دیگر برای روشــن و خاموش کردن دستگاه های برقی نیاز 
به  حرکت به سمت آنها و استفاده از دکمه روشن و خاموش نیست و 
این  کار از راه دور انجام می شود. همراه با این ربات یک اپلیکیشن تلفن 
همراه نیز عرضه شده که نه تنها  فعال کردن آن را ممکن می کند، بلکه 
دریافت دستورات صوتی را از  طریق آن ممکن می کند. فینگربات فعلًا 
با دستیار صوتی سیری  ســازگاری دارد. این دستگاه از طریق فناوری 
بلوتــوث کار می کند و لذا حداکثر برد آن به   ۵۰ متر می رســد. برای 
افزایــش برد فینگربات باید آن را به اینترنت  متصل کنید. فینگر بات 
با دستیارهای صوتی اسیســتنت گوگل و الکسا  هم سازگار می شود. 
می تــوان این ربــات را به گونه ای برنامه ریزی کرد  که یک دســتگاه 
گرمایشی را زمانی که دما به میزان مشخصی کاهش  یابد روشن کند. 
ربات یادشــده مجهز به باتری است که تا شش ماه بدون  نیاز به شارژ 

کار می کند. 

درمان سرطان مغز با بازسازی تومور
 در مغزهای کوچک  آزمایشگاهی

گلیوبلاســتوما یکی از مرگبارترین انواع سرطان مغز است که درمان 
آن  بسیار دشوار است، اما محققان روش جدیدی را برای این کار ابداع 
 کرده اند. پژوهشگران دانشگاه پنسیلوانیا رویکرد جدیدی را برای درمان 
ســرطان  مغز در پیش گرفته اند که در قالب آن ریزارگان های مغز در 
شــرایط  آزمایشگاهی بازسازی شــده و تومور خود بیمار بر روی این 
ریزارگان  ها شبیه سازی می شود تا مؤثرترین روش درمانی برای مقابله 

با  سرطان شناسایی شود. 
در قالب این روش درمانی در عمل یک مغز کوچک در داخل  آزمایشگاه 
با اســتفاده از ســلول های بنیادی بدن هر فرد بازتولید می شود.  مغز 
یادشده می تواند از کارکردهای اصلی مغز تقلید کند. همچنین  می توان 

روش های گوناگون درمانی را بر روی این مغز آزمایشــگاهی  آزمایش 
کرد تا مشخص شود کدامیک کارآیی بیشتری دارند. با این کار  بیماران 
از عــوارض جانبی روش های درمانی گوناگون و خســته کننده  نجات 
می یابند. باید توجه داشت که واکنش بدن افراد مختلف سرطانی در برابر 
 روش های درمانی یکســان کاملًا متفاوت است و لذا با ابداع این روش 
 می توان واکنش های یادشــده را از قبل شبیه سازی و شناسایی کرد و 
 ســپس در مورد نحوه اعمال آنها تصمیم گرفت. روش تازه را می توان 
 بعد از عمل جراحی برای پاکســازی تومور نیز به کار گرفت تا بهترین 
 روش های شیمی درمانی و اشعه درمانی در مورد هر شخص شناسایی 

 شده و مورد استفاده قرار بگیرد. 
محققان می گویند هم اکنون بر همین مبنا در حال بررســی واکنش 
 ریزارگان های مختلف مغزهای آلوده به تومورهای سرطانی به  روش های 

درمانی هستند تا بتوانند آنها را دسته بندی و طبقه بندی کنند. 

پژوهشگران ایران با جیب خالی رتبه کسب می کنند

محققان کشــور دستگاه شبیه ســاز حرکت نوسانی 
ترکیبی پره ها را برای  آزمون تونل باد ساخته اند که 

با آن توربین های باد استاندارد به تولید می  رسند. 
عباس دلیری رضاقلی قشــلاقی برگزیده بیســت و 
یکمین جشنواره جوان  خوارزمی، دانشجوی دکتری 
مهندسی هوافضا و مجری طرح »دستگاه  شبیه ساز 
حرکت نوسانی ترکیبی پره ها برای آزمون تونل باد« 
در گفتگو  با خبرنگار مهر اظهار کرد: یکی از منابع در 
دسترس انرژی تجدیدپذیر  در کشور، باد است که در 
حال حاضر تنها درصد کمی از تولید برق  کشــور از 

منابع تجدیدپذیر صورت می گیرد. 
وی افزود: یکی از ملزومات اساســی برای دســتیابی 
به فناوری بومی  طراحی و ســاخت توربین های بادی 
فراهم آوردن بسترهای تحقیقاتی و  آزمایشگاهی برای 

مطالعه و اندازه گیری عملکرد آنهاست. 

دلیری خاطر نشــان کرد: به دلیل پیچیدگی مسائل 
ســازه ای و آئرودینامیکی  مرتبط بــا پره توربین های 
بادی، همواره مطالعات تونل باد در کنار شبیه  سازی 

های رایانه ای امری ضروری و اجتناب ناپذیر است. 
وی با بیان اینکه پره توربین های بادی در طی چرخش 

توربین به دلیل  عوامل متعدد حرکات آئرودینامیکی و 
سازه ای پیچیده ای را تجربه می کند،  بیان کرد: یکی از 

راه های اندازه گیری، نصب حسگرها روی پره واقعی و 
 اندازه گیری حین چرخش است که ایرادات متعددی 

دارد. 
به گفتــه وی در حــال حاضر به منظور دســتیابی 
به یک بســتر تحقیقاتی  مطلوب بــرای اندازه گیری 
مشخصات آئرودینامیکی و آئروالاستیک پره  توربین 
بــاد و همچنین رفع نواقص رویکردهای پیشــین از 
جمله امکان شــبیه  ســازی حرکت واقعی پره، یک 
سامانه شبیه سازی حرکت ترکیبی پره  توربین باد را 

طراحی کردیم. 
وی تاکید کرد: آزمایشــات گســترده ای برای نمونه 
مقیاس شــده از پره یک  توربیــن بادمحور افقی در 
تونل باد صورت پذیرفته اســت. این سامانه دارای  دو 
محور پیچشی و انتقالی است که زاویه حمله میانگین 
مدل، دامنه و  فرکانس نوسانات هر محور و اختلاف فاز 
محورها نســبت به یکدیگر با  استفاده از مکانیزم های 
مکانیکی و یک بخش کنترلی دقیق به صور  خودکار و 

به دقت تنظیم می شود. 
این محقق با بیان اینکه سایر کاربردهای این دستگاه 

شامل آیرودینامیک  پره بالگرد، ریز پرنده ها و مولدهای 
انرژی باد فلپینگ می شود، خاطر  نشان کرد: دستگاه 
شبیه سازی حرکات نوسانی پره های توربین های باد 

 برای تست تونل باد استفاده می شود. 

وی با تاکید بر اینکه در حال حاضر این دســتگاه در 
اختیار یکی از مراکز  تحقیقاتی قرار گرفته است، بیان 
کرد: با استفاده از این دســتگاه، بهینه  سازی پره ها 
رخ می دهد تا انرژی کمتری به هنگام استفاده مصرف 
کنند  و در مقابــل آن کارآمــدی توربین های بادی 

افزایش می یابد. 
به گفته برگزیده جشــنواره جوان خوارزمی، تاکنون 
نمونه ایرانی و خارجی  دستگاه در کشور وجود نداشته 
و می تواند زیرساخت تحقیقاتی برای بهینه  سازی پره 

های توربین های بادی باشد. 
این طرح که با همکاری محمد بدر گل تپه به نتیجه 
رســیده در گــروه  مکانیک رتبــه اول پژوهش های 
کاربردی بیست و یکمین جشنواره جوان  خوارزمی را 

کسب کرد. 

تولید پره های توربین بادی استاندارد با دستگاه شبیه ساز باد ایرانی

واتس اپ مشغول آزمایش ویژگی جدیدی است که مدت زمان 
انقضا  برای پیام های ارسالی را در چت های گروهی تعیین می 
کند. در این  ویژگی پس از تمام شــدن مدت زمان انقضا، پیام 

مشخص شده از گروه  حذف می شود. 

پیام رســان واتس اپ ویژگی جدیدی را به نســخه بتای خود 
افزوده اســت.  قبلا شایعه شده بود این شبکه اجتماعی مشغول 
آزمایش قابلیت   »ناپدیدشدن پیام ها« است اما تاکنون اثری از 

آن دیده نشده است. 
اکنون قرار اســت این قابلیت به آخرین نسخه بتای پیامرسان 
اضافه شــود.  آخرین نســخه بتای اپلیکیشــن واتس اپ برای 
اندروید، ۲.۱۹.۲۷۵ نام  دارد و قابلیت ناپدیدشدن پیام ها برای 

چت های گروهی را دارد. 
این قابلیت »حذف پیام« نام گرفته و به وســیله آن کاربر می 
تواند مدت  زمان انقضا برای پیام ها را تعیین کند. پس از اتمام 
این مهلت، پیام های  مشخص شده، حذف می شوند. مدت زمان 
انقضا مختلف و شــامل یک  روز، یک هفته، یک ماه و یا حتی 

یک سال است.  
طبق گزارش های موجود هدف از ارائه این ویژگی جلوگیری از 

اشغال  حافظه موبایل است. 
  در حــال حاضر گروه های واتــس اپی ۲۵۶ نفر ظرفیت دارند. 

بنابراین  چنین ویژگی در بلند مدت بسیار کارآمد است. 

مهدی محمدی دبیر ســتاد توســعه فناوری های اقتصاد 
دیجیتال و  هوشمندســازی معاونت علمی گفت: یکی از 
مهم ترین اولویت های ما  توســعه فناوری های حوزه هوش 

مصنوعی است. 
محمدی درباره اولویت های کاری ستاد توسعه فناوری های 
اقتصاد  دیجیتال و هوشمندسازی معاونت علمی و فناوری 
ریاســت جمهوری در  آینده، بیان کرد: در تلاش هستیم 
که با تمرکز بر روی فناوری هــای  نوظهور به حوزه هوش 

مصنوعی و بلاک چین بپردازیم. 
به گفته دبیرســتاد توســعه فناوری های اقتصاد دیجیتال 
و هوشمندســازی  معاونــت علمــی ریاســت جمهوری، 
بیشــتر برنامه های تدوین شده ستاد  حمایت از حوزه های 
هوش مصنوعی، اینترنت اشــیا، بلاک چین و  فناوری های 

مجازی سازی است. 
دبیرســتاد توســعه فناوری هــای اقتصــاد دیجیتــال و 
هوشمندســازی معاونت  علمی ریاست جمهوری در ادامه 
تاکیــد کرد: یکی از اقدامات مهــم ما در  این مدت تعریف 

و تدوین برنامه مدون برای ســتاد بود کــه در این برنامه، 
 اقدامات و اولویت های کاری ســتاد تا ســه سال آینده را 
ترسیم کرده ایم.  ستاد توسعه فناوری های اقتصاد دیجیتال 
و هوشمندســازی معاونــت علمی  ریاســت جمهوری با 
هدف توسعه فناوری های نوظهور و تحول آفرین در  بخش 
دیجیتال و هوشمندسازی و حمایت از نوآوران و کارآفرینان 
 دانش بنیان شکل گرفته است. این ستاد در تلاش است تا 
با استفاده از  ابزارهای نوین فناوری اطلاعات و ارتباطات در 

این عرصه گام های  جدی برداشته شود. 

توسعه فناوری های حوزه هوش مصنوعی و بلاک چینپیام های واتس اپ پس از فرا رسیدن تاریخ انقضا پاک می شوند

محققان موفق به تولیــد پودر نانوذرات 
کربنات کلسیم ایرانی با کیفیتی  مطابق 

با استاندارد جهانی شدند. 
یکی از شرکت های نانویی، بعد از تولید 
آزمایشی پودر نانوذرات  کربنات کلسیم، 
در حال راه انــدازی دو خط تولید برای 
تولیــد انبوه ایــن  نانوپــودر مطابق با 
استانداردهای جهانی است تا بتواند این 

محصول را  به خارج از کشور صادر کند. 
ایــن شــرکت که بــه تازگــی گواهی 
نانومقیاس پودر نانو ذرات کربنات  کلسیم 
خود را دریافت کرده است، دو خط تولید 
بــه ظرفیت ۲۰ هزار تن  در ســال را در 
دست راه اندازی دارد. این شرکت تولید 
آزمایشی این  محصول را با موفقیت انجام 

داده است. 
اصغر معماری فرد، از مدیران این شرکت 
گفــت: ۸۵ درصــد از مراحــل  نصب و 
راه اندازی این خط تولید به پایان رسیده و 
پیش بینی می شود به  زودی این دو خط 
تولید به بهره برداری برسد. هدف اصلی ما 
صادرات  است چرا که این محصول مزیت 

رقابتی در بازارهای جهانی را  داراست. 

معماری فرد دلیــل ایجاد دو خط تولید 
به صــورت همزمان بــرای تولید انبوه 
 پــودر نانوذرات کربنات کلســی را بازار 
وســیع این ماده در کشور عنوان  کرد و 
افزود: در حال حاضر بازار به شــدت به 
این ماده نیاز دارد،  صنایع مختلفی نظیر 
پلاستیک، لاستیک، دارو، مواد غذایی، 
 پتروشیمی، آب، کشــاورزی و بهداشت 
از این ماده مصرف می کنند.  بررســی ها 
نشان می دهد که این نانوذرات در حال 
حاضر به صورت  وارداتی تامین می شود. 
حجم نیاز کشــورهایی که هم تراز ایران 
هستند به  صورت سرانه نیم کیلو برای هر 
نفر است بنابراین در ایران نیز  مصرف این 
ماده با حجم بالایی انجام می شود. برای 
پاســخ به این نیاز،  اقدام به راه اندازی دو 

خط تولید کردیم. 
وی عنوان کرد: ۸۵ درصد از ماشین آلات 
این خط تولیــد از تجهیزات  ایرانی بوده 
و ۱۵ درصد نیز از خارج از کشــور وارد 
شده است.  هدف گذاری ما در این پروژه 
صادرات اســت و دلیل این امر آن است 
که  این محصــول مزیت هــای رقابتی 

در بــازار خــارج از کشــور دارد. مزیت 
 اول مــا فراوانی ماده اولیــه برای تولید 
ایــن محصول در ایران اســت در  حالی 
که در اروپا محدودیت هــای مواد اولیه 
وجود دارد. مزیــت دوم  کیفیت بالا در 
سطح اســتانداردهای بین المللی است. 
علاوه براین قیمت  نانوپودر کربنات کلسیم 
ایرانی نسبت به نمونه های خارجی بسیار 

 ارزان تر است. 
وی از وجــود کانال هــای ارتباطــی با 
شــرکت های اروپایی برای صادرات  این 
محصول خبر داد و گفت: سابقه تعامل 
با شــرکت های اروپا بــرای  فروش مواد 
شیمیایی مختلفی را داریم بنابراین برای 
فروش و بازاریابی  کار ســختی در پیش 
نیست و از اعتبار موجود می توان استفاده 

کرد. 
وی افزود:  نانوپودر کربنات  کلســیم به 
عنوان افزودنی یا پرکننده در  محصولات 
مختلف قابل استفاده اســت. این ماده 
می تواند جایگزین برخی  مواد فعلی شده 
و در نهایت عملکــرد محصول نهایی را 

ارتقاء دهد. 

اخبار

نانوپودر کربنات کلسیم
 با کاربرد در صنایع دارویی تولید شد


